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 CSR حرف حساب
چیست؟)۶(

گفتیم ک��ه CSR یعن��ی مس��ئولیت اجتماعی ش��رکت ها 
)Corporate SocialResponsibility( ح��رف ت��ازه ای 
در مدیریت کس��ب وکار بوده و خلاصه آن پاس��خگویی به افکار 
عمومی اس��ت که باید بر مبنای صداقت و راست گویی شرکت ها 

با مشتریان عمل کند.
مهم ترین موضوع مس��ئولیت اجتماعی این اس��ت که بررسی 
شود آیا شرکت ها، کارخانه ها، سازمان ها، وزارتخانه ها، بنگاه های 
اقتص��ادی، نهادهای حکومتی و فروش��گاه های کوچک و بزرگ 
به جز منافع خود و س��هامداران به فکر جامعه پیرامون و آیندگان 
هم هس��تند یا نه؟ یا اگر شرکتی، کالا یا خدماتی تولید می کند، 
این تولیدات، چه اندازه مخرب محیط زیس��ت هس��تند؟ در یک 
بن��گاه اقتص��ادی، چه اندازه برابری جنس��یتی و تس��اوی میان 
کارکنان در رفتارهای س��ازمانی لحاظ می شود؟ یک شرکت چه 
مقدار توانسته آلاینده های زیست محیطی کمتری تولید یا آن را 
مدیریت کند؟ یک کارخانه چقدر توانسته آلودگی صوتی کمتری 
را برای همس��ایگان به ارمغان بیاورد؟ آیا کالا یا خدماتی که یک 
شرکت تولید کرده، حقوق دیگر انسان ها در سرزمین های دیگر 
را نق��ض کرده اس��ت؟ آیا نتیجه فعالیت تجاری یک ش��رکت در 
طول یک س��ال گذش��ته، مصرف کاغذ کمتری بوده و درختان 
کمتری نابود ش��ده اند؟ آیا یک ش��رکت توانسته مدیریت بهینه 
مصرف گاز، برق و آب را در دس��تور کارش قرار دهد؟ آیا س��ودی 
که به س��هامدار پرداخت  ش��ده، حقوق ذی نفع��ان دیگر یعنی 
»مردم« را نقض کرده اس��ت یا خیر؟ آیا شرکت توانسته فرهنگ 
اخلاق مداری را در کسب وکار خود نهادینه کند؟ این شرکت ها در 
طول یک سال گذشته برای توسعه فرهنگ شهرنشینی و حمایت 
از محیط زیست چه گام هایی برداشته اند؟ نقش کودکان و زنان در 
تولیدات شرکت چگونه دیده  شده است؟ آیا این شرکت ها از ابزار 
فرهنگی و هنری برای بیان فعالیت های خود و ارتباط با مردم بهره 
گرفته اند؟ رابطه با رس��انه ها چگونه است و چقدر به اطلاع رسانی 
اهمیت داده  شده است؟ فرهنگ آکواریومی در مدیریت شرکت 
وجود دارد؟ آیا اطلاعات شرکت و سازمان یا وزارتخانه به  طور آزاد 

در اختیار همه قرار می گیرد؟
 CSR این پرس��ش ها، نمونه ای از صدها پرسش��ی اس��ت که
به دنبال دریافت پاس��خ آن از مدیران ارشد شرکت های تولیدی 
و خدماتی در سراس��ر جهان اس��ت. CSR در واقع معتقد است 
که دوران نگاه تک بعدی به ترازنامه مالی ش��رکت ها که تنها سود 
خال��ص و نهایی را ملاک موفقیت و ارزندگی و اعتبار ش��رکت در 

میان رقیبان می داند، گذشته است.
به قول پژوهش��گران علوم اجتماعی، نوع نگاه به ش��رکت های 
قرن بیس��ت و یکمی باید با نوع نگاه  قرن نوزدهمی و بیس��تمی 
متفاوت باش��د. باید حفظ محیط زیست و اخلاق، رعایت حقوق 
ش��هروندی، ش��فافیت مالی و پاس��خگویی به افکار عمومی را از 
ش��رکت های تولیدی و خدماتی درخواس��ت کرد و مردم نقش 
مطالبه گر داشته باشند، به همین دلیل است که CSR، نگاهش 
به مقوله کسب وکار و ترازنامه مالی شرکت ها، به جای نگاه سنتی 
 Triple( نگاه سه  بعدی ،)Single Bottom Line( تک بعدی
Bottomed Line( اس��ت. یعنی هم  سود )PROFIT( هم 
جامع��ه )PEOPLE( و هم محیط زیس��ت )PLANET( در 
ترازنامه مالی ش��رکت ها و مجموعه رفتارهای اقتصادی بنگاه ها 

باید دیده و لحاظ شود.
یعنی ش��رکت هایی که خود را حامی توس��عه پایدار و اخلاق 
کسب وکار می دانند، باید سودی را به مخاطبان معرفی کنند که 
در آن، ملاحظات جامعه و محیط زیس��ت هم رعایت شده باشد. 
یعنی اگر سود ش��رکت به دلیل بکارگیری روش های جایگزینی 
برای مصرف کمتر بنزین، گازوئیل، کاغذ و برق، کاهش  یافته، این 

مقوله در ترازنامه ها قید و به مخاطبان اعلام شود.
در واقع اعلام شود که اگر شرکت امسال سود کمتری به دست 
آورده، به دلیل حمایت بیش��تر از محیط زیس��ت و حقوق جامعه 
و ش��هروندان بوده اس��ت. حفاظ��ت از محیط زیس��ت و حقوق 
ش��هروندان و ذی نفعان هزینه دارد و شرکت هایی که کسب وکار 
س��بز را در دس��تور کار خود قرار می دهن��د، تلاش می کنند این 
هزینه را پرداخت کنند و پرس��تیژ شرکت س��بز را به اعتبار برند 
 brand( خود، اضافه کنند. درواق��ع یکی از راه های ارتقای برند
development(، اهمیت دادن به مقوله CSR است که برای 
طیفی از مش��تریان بین المللی، اهمیت بس��یار دارد. برای اینکه 
در کس��ب وکار خود موفق باش��ید باید مسئولیت خود را در قبال 
جامعه و تمام کس��انی که تحت تأثیر فعالیت های س��ازمان تان 
ق��رار می گیرن��د، رعایت کنید. س��ازمان های س��رآمد به عنوان 
سازمان هایی پاسخگو، برای شفافیت و پاسخگویی به ذی نفعان 
خود در قبال عملکردش��ان، روش��ی بس��یار اخلاق��ی در پیش 
می گیرند. این سازمان ها حساسیت و توجهی ویژه به پاسخگویی 
اجتماعی و حفظ ثبات زیس��ت بوم سازمان در حال و آینده دارند 
و ای��ن دیدگاه را از طریق رس��انه های عموم��ی ترویج می دهند، 
ارتباط بس��یار نزدیک با مطبوعات و رس��انه ها دارند، از منتقدان 
خود تقدیر به عمل می آورند، از هیچ روزنامه ای شکایت نمی کنند 
و دست استادان، دانشگاهیان، روزنامه نگاران و مردم کوچه و بازار 
را به گرمی می فش��ارند. مس��ئولیت اجتماعی در ارزش های این 
س��ازمان ها بیان  شده است. آنها از طریق مراوده باز و رعایت مدل 
آکواریوم��ی با ذی نفعان، انتظارها و مقررات محلی و کش��وری و 

جهانی را درک و رعایت می کنند و از آن نیز فراتر می روند.
باز هم در این باره خواهم نوشت.
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سرمقاله

طرح انتقال آب دریا به لامرد با سرمایه گذاری ۴۰۰میلیارد تومان 
کلید خورد و قرارداد این طرح نیز با سرمایه گذار منعقد شد.

ب��ه گزارش خبرگ��زاری تس��نیم، حمیدرضا دهقان��ی، مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای فارس، خبر از نهایی شدن قرارداد سرمایه گذار 
پ��روژه انتقال آب از خلیج فارس و دریای عمان به لامرد داد. به گفته 
دهقانی، مجموعه »فراسان و شرکا« برنده مناقصه واگذاری این طرح 
به بخش خصوصی ش��ده اند و »۴۰۰میلیارد تومان« برای این پروژه 

سرمایه گذاری کرده اند.
طرح انتقال آب دریا به لامرد در فاز نخست ۱۵میلیون متر مکعب 
اس��ت، البته عده ای معتقدند که این حجم از آب برای س��رمایه گذار 
توجی��ه اقتصادی ندارد اما مدیرعامل ش��رکت آب منطقه ای فارس، 

خبر از »تصویب نرخ ۲۱۵۰ تومانی« برای هر متر مکعب آب ش��رب 
ای��ن پروژه می دهد و معتقد اس��ت توانس��ته ایم »تخفیف خوبی« از 

سرمایه گذار برای آب شرب بگیریم.
ب��ه گفته دهقانی، در این طرح نرخ هر مترمکعب آب برای صنعت 
به »قیمت واقعی« آب محاسبه می شود که بالاتر از نرخ شرب خواهد 

بود و برای سرمایه گذار توجیه دارد.
درحال حاض��ر نرخ تمام ش��ده تولی��د هر متر مکع��ب آب حدود 
۱۲۰۰تومان اس��ت اما نرخ فروش هر متر مکعب آب به مش��ترکان 
۵۰۰تومان اس��ت که در مصارف خانگی، این رقم پایین تر محاس��به 

می شود.
 البته نرخ هر متر مکعب آبی که از دریا منتقل ش��ود بالاتر از نرخ 

تمام شده هر مترمکعب آبی است که از منابع سطحی و غیرسطحی 
آب در داخل اس��تان تامین می ش��ود زیرا در انتقال آب از دریا باید 
پمپاژ آب انجام ش��ود که نیاز به ب��رق دارد. بنابراین علاوه بر هزینه 
ساخت لوله انتقال آب، هزینه مربوط به بهره برداری نیز وجود دارد.

براس��اس برآوردها در استان های یزد و کرمان که در ارتفاع ۱۲۰۰ 
ت��ا ۱۷۰۰متری از س��طح آب دریا قرار دارند و ب��ا توجه به فاصله و 
ارتفاع از س��طح دریا، هزینه انتقال هر متر مکعب آب از دریا به این 
اس��تان ها به بالای ۱۰هزار تومان می رسد البته با توجه به فاصله کم 
و ارتفاع ۴۵۰ تا ۵۰۰متری شهرستان لامرد از سطح آب دریا، هزینه 
انتق��ال هر متر مکعب آب دریا به این شهرس��تان کمتر از این ارقام 

خواهد بود.

علاوه بر لامرد، انتقال آب خلیج فارس به نقاط جنوبی استان فارس 
نیز در دس��تور کار اس��ت و قرار است از این آب بیشتر برای استفاده 
صنعت��ی بهره گرفته  ش��ود زیرا آبی که از دریا اس��تخراج می ش��ود 
پاسخگوی بخش کشاورزی نیس��ت و با توجه به بالا بودن نرخ تمام 
ش��ده آب برای بخش کش��اورزی، مقرون به صرفه نیست و تنها در 

بخش های صنعت، گردشگری و خدمات قابل استفاده است.
اس��تان فارس ۱۱س��ال پیاپی اس��ت که درگیر بحران خشکسالی 
است. نبودن برنامه ریزی درست برای استفاده از منابع آبی و مصرف 
بی رویه آب به ویژه در بخش کشاورزی، امروز این استان را با چالش 
جدی کمبود آب روبه رو کرده، به طوری که امروز نیازمند انتقال آب 

از دریا شده است.

چشیدن طعم شیرین آب »خلیج فارس« با سرمایه گذاری ۴۰۰ میلیارد تومانی بخش خصوصی

  س�یرآنوش موس�وی: قیر طبیعی، به مواد 
هیدروکربن��ی طبیعی غیرکریس��تالی س��یاهرنگی 
گفته می ش��ود که می ت��وان آن را به صورت خالص 
در طبیعت پیدا ک��رد. در ایران این فرآورده معدنی 
در اس��تان های ایلام، کرمانش��اه و برخی استان هّای 
همج��وار مانند خوزس��تان یافت می ش��ود اما آنچه 
اهمی��ت دارد این اس��ت که آی��ا ما توانس��ته ایم از 
 ای��ن نعمت خ��دادادی بهره ببری��م و آن را فرآوری 

کنیم؟ 
مس��ئولان س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت دو 
اس��تان مهم تولیدکننده این فرآورده معدنی، بر این 
باورن��د برای اینکه بتوان این ف��رآورده معدنی را به 
یک محصول نهایی با ارزش افزوده بالاتر تبدیل کرد 
باید اعتبار لازم برای تامین زیرس��اخت های معدنی 

را فراهم کرد.
 نبود واحدهای فرآوری در استان های تولیدکننده 
قیر طبیعی باعث ش��ده به خام فروش��ی اکتفا کنیم. 
البته این مهم از سوی ایمیدرو، جدی گرفته شده و 
مسئولان در تلاشند شرایط را برای قدم گذاشتن در 

این مسیر مهیا کنند. 
تامی�ن زیرس�اخت هّا با ه�دف افزایش  �

تولید
در همی��ن زمینه، عزت الله حاصل��ی، معاون امور 
مع��ادن و صنای��ع معدنی کرمانش��اه در گفت وگو با 
صم��ت، افزود: حدود ۷۵درص��د ذخایر قیر طبیعی 
ایران در کرمانشاه قرار دارد اما این آمار باعث نشده 
که دس��ت از تلاش ب��رای ارتق��ای آن برداریم بلکه 
ت��لاش می کینم تعداد مع��ادن قیرطبیعی)بیتومن( 

کرمانشاه را از ۳۲مورد افزایش دهیم.
وی در پاس��خ به این پرس��ش که ب��رای افزایش 

آمار تولید قی��ر طبیعی، س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت، چه برنامه هایی را در دس��تور کار قرار داده 
است، افزود: برای رسیدن به این مهم، نخست تلاش 
می کنیم زیرس��اختها فراهم ش��ود و باید جاده  هّا را 

برای دسترسی به معادن هموار کنیم.
ای��ن مقام مس��ئول با اش��اره ب��ه کاربردهای قیر 
طبیعی در صنایع گوناگون، بیان کرد: قیر طبیعی در 
صنای��ع گوناگون از جمله تولید جوهر پرینتر، رنگ، 
واکس، گل حفاری ب��رای کنترل دیوار چاه، مصرف 
لاستیک، آسفالت ایزوگام و ریختهگری کاربرد دارد.
به گفته حاصلی، محوره��ای اصلی ذخایر قیر در 
ایران در شهرس��تانهای گیلانغرب، قصر ش��یرین و 

سومار قرار دارند. 
این مقام مسئول با اشاره به فرسودگی ماشین آلات 
و تجهیزات معادن قیرطبیعی در کرمانش��اه، گفت: 
رغبت خریداران داخل��ی و خارجی برای خرید این 

فرآورده معدنی کاهش پیدا کرده است.
 از ای��ن رو ای��ن محص��ول معدن��ی روی دس��ت 
معدن��کاران، مانده و مش��کلات عدی��ده ای را برای 

بهره برداران معادن استان ایجاد کرده است.
وی در پاسخ به این پرسش که به چه دلیل رغبت 
خریداران داخلی و خارجی برای خرید این محصول 
معدن��ی کاهش پیدا کرده اس��ت، گف��ت: در داخل 
کش��ور، فناوری فرآوری قیر طبیعی به محصولات و 

کالاهای دیگر را نداریم.
 از ای��ن رو خریدار چندانی در ب��ازار داخلی وجود 
ن��دارد و خارجی ه��ا از جمله چین ب��رای خرید این 
محصول از خود رغبت نشان می دهند اما هم اکنون 
با اعم��ال تحریم ها علیه ای��ران، تولیدکنندگان این 

محصول، بازارهای خارجی را از دست داده اند. 
حاصلی با بیان اینکه قیر طبیعی، یکی 

از مهم ترین مواد معدنی کرمانشاه است، تصریح کرد: 
کرمانشاه رتبه نخست کشور را در تولید این فرآورده 
معدن��ی دارد. از این رو س��اخت ی��ک واحد فرآوری 
قی��ر طبیعی مدرن، برای جلوگیری از خامفروش��ی 
و اشتغالزایی ضروری اس��ت. برای تحقق این هدف 
ایمیدرو ورود کرد و آقای کرباس��یان قول همکاری 

دادند. 
این مقام مسئول در پایان تصریح کرد: قیر فرآوری 
ش��ده به مراتب ارزش افزوده بیشتری نسبت به قیر 
طبیعی خ��ام دارد. از این رو رویکرد م��ا باید فاصله 

گرفتن از خامفروشی باشد. 
فاصله گرفتن از خام فروشی �

 همچنی��ن در ای��ن زمین��ه، محس��ن رس��تمی، 
سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت کرمانشاه 
در گفت وگ��و با صم��ت، بیان کرد: ن��رخ نهایی قیر 

طبیعی، بستگی به نرخ نفت دارد. 
ه��رگاه نرخ نفت ب��الا برود، نرخ قی��ر طبیعی نیز 
روند صع��ودی می گیرد و با کاه��ش نرخ نفت، نرخ 
این فرآورده معدنی در بازار داخلی و خارجی کاهش 

پیدا می کند.
وی با اش��اره به لزوم فاصله گرفتن از خام فروشی 
بیان کرد: آقای کرباس��یان ب��ه ما قول داده که برای 
تاس��یس کارخانه فرآوری قیر طبیع��ی، ما را یاری 

برساند. 
اگر بتوانیم دانش فن��ی تولید محصولات با ارزش 
را کسب کنیم بدون تردید بازار مطمئن تری به دست 
خواه��د آم��د و حت��ی می توانیم بر قیمت ه��ا تاثیر 

بگذاریم. 
رس��تمی با اش��اره به ظرفیت تولی��د قیر طبیعی 
در کرمانش��اه، بیان کرد: معادن قیر طبیعی س��الانه 

۵۰هزار تن تولید می کنند. 

البته تعداد قابل توجهی از معادن قیر کرمانشاه به 
فعالیت خود ادامه نمی دهند که اگر این معادن بالقوه 
ش��وند می توان این آمار را چند برابر کرد اما عقلانی 
این اس��ت که پیش از افزایش تولی��د، بازاری برای 

ّ هّای معدنی ایجاد کنیم.  ّ فرآورده 
این مقام مسئول در ادامه تصریح کرد: معدنداران 
در تلاش��ند وزارت راه و شهرسازی را متقاعد کنند 
که از این قیر در آس��فالت ها استفاده کنند. آنها باور 
دارند که مقاومت این قی��ر به مراتب از قیر فرآوری 
ش��ده بیشتر اس��ت و امیدوار هس��تیم که این مهم 
عملیاتی ش��ود زیرا در این شرایط می توانیم به رونق 

بازار داخلی امیدوار باشیم. 
وی در پاسخ به این پرسش که تفاوت قیر طبیعی 
با قیر استفاده شده در آسفالت ها چیست؟ گفت: قیر 
آس��فالت هّا با مواد پالایشگاهی از جمله وکیوم باتوم 
مخلوط شده اس��ت در حالی که قیر طبیعی چنین 
مراحلی را طی نمی کند. از این رو مقاومت بیش��تری 

در طبیعت دارد.
به گفته رس��تمی، ایلام، کرمانش��اه و خوزستان، 
مهم ترین اس��تان هّای تولیدکننده قی��ر طبیعی در 

کشور هستند.
کسادی بازار صادراتی قیر طبیعی �

همچنی��ن در این زمین��ه، ولی باج، مع��اون امور 
معادن و صنای��ع معدنی س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان ایلام در گفت وگو با صمت، بیان کرد: 
خام فروش��ی کانیهای معدنی از مهم ترین مشکلاتی 
است که موجب شده ارزش افزوده آن از معادن خارج 

شود.
 وی با اش��اره به هممرز ب��ودن ایلام با عراق بیان 
کرد: باید از مرزهای مش��ترک ایلام با کش��ور عراق 

برای توسعه روابط اقتصادی بهره بگیریم.
 از آنجای��ی که اجرای پروژه ه��ای عمرانی در این 

کش��ور رونق گرفته میتوان با فرآوری قیر طبیعی و 
اس��تحصال مواد گوناگون از آن، علاوه بر جلوگیری 

از خام فروشی، ارزش افزوده مناسبی به دست آورد.
باج با بیان اینکه مدتی اس��ت ب��ازار صادراتی قیر 
طبیعی کس��اد ش��ده اس��ت، تصریح کرد: با اعمال 
تحریم ه��ای یک س��ویه امریکا علیه ای��ران، چین و 
کش��ورهای حوزه خلیج فارس دیگر تمایلی به خرید 
این محصول از خود نش��ان نمی دهند. از این رو این 

بازار با چالش های عمیق روبه رو شده است.
ب��ازار  در  قی��ر طبیع��ی  ن��رخ  گفت��ه وی،  ب��ه 
داخل��ی، ی��ک پنج��م س��ال ۹۲ اس��ت ام��ا هنوز 
تولیدکنن��دگان انگی��زه تولید را از دس��ت نداده اند. 
اگ��ر توانند قیر را بفروش��ند آن را پ��ودر می کنند و 
 در تولید رنگ، آس��فالت و عایق های رطوبتی به کار 

می گیرند. 
ای��ن مقام مس��ئول ادام��ه داد: ۴مع��دن در ایلام 
فعالیت می کنند که س��الانه بیش از۵هزار تن تولید 

دارند. 
وی با بیان اینکه خامفروش��ی مهم ترین مش��کل 
تولیدکنندگان قیر طبیعی در کشور است، گفت: این 

فرآورده معدنی قابلیت گوگردزایی دارد.
 گوگرد، قیر طبیعی ۶درصد است که اگر زیر یک 
درصد بیاید، قابلیت استفاده شدن در مواد آروماتیک 
 مانند کرم ها، عطرها، بنزین سوپر، آسفالت ضدیخ و..... را 

دارد.
ب��اج در پاس��خ به این پرس��ش که آی��ا در زمینه 
گوگردزایی از قیر طبیع��ی اقداماتی انجام داده ایم؟ 
گفت: قدم گذاش��تن در این مسیر، نیازمند سرمایه 
کافی اس��ت. از این رو باید در این زمینه امکانسنجی 
اولیه انجام ش��ود اما بدون تردید این سرمایه گذاری 
آنق��در قابل توجه اس��ت که هن��وز بخش خصوصی 

متقاعد نشده به این زمینه ورود کند. 

»قیرطبیعی«، چشـــم انتظار یاری دولت

دومین جش��نواره ملی عکس معدن نیم��ه دوم آبان ۹۷، در خانه 
هنرمندان ایران برگزار می ش��ود. طی ۶ دوره نیزآثار جش��نواره در 

سراسر کشور به نمایش گذاشته می شود.
ب��ه گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و 
صنایع معدن��ی ایران)ایمیدرو(، دبیر دومین جش��نواره ملی عکس 
مع��دن، مجید مصاحبی، با اش��اره به فراخوان جش��نواره که هفته 
گذشته منتشر شده است، اظهار کرد: جشنواره امسال به یک محیط 
عمومی تر منتقل ش��ده اس��ت و نمایش عکس های برگزیده را ۱۰ 
روز در گالری "تابس��تان خانه هنرمندان ایران" خواهیم داشت، این 

تغییر نس��بت به سال قبل، مهم اس��ت به این دلیل که فضای خانه 
هنرمندان می تواند بیننده بیش��تری را جذب کند. وی تصریح کرد: 
س��ال گذشته جشنواره را به عنوان یک رویداد  تخصصی باید محک 
می زدی��م بنابراین نمی توانس��تیم میزان مخاط��ب آن را پیش بینی 
کنیم، در نتیجه جش��نواره را در سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی »ایمیدرو« برگزار کردیم اما امس��ال با توجه به طیف 
گسترده مخاطبان سال گذشته، تصمیم گرفتیم در خانه هنرمندان 
ای��ران، این رویداد را برگ��زار کنیم. دبیر دومین دوره ی جش��نواره 
عک��س معدن همچنین خبر داد که بع��د از برگزاری این رویداد، ۶ 

دوره نمایش آثار را تا جش��نواره سال بعد در سراسر کشور خواهیم 
داش��ت. مصاحبی با اش��اره به فراخوان که تا ۲۵ ش��هریور ماه برای 
شرکت در این رویداد به علاقه مندان فرصت داده است، توضیح داد: 
س��عی کردیم همچون سال گذشته ؛ اطلاعات را به صورت گسترده 
در اختی��ار جامعه ی هدف ق��رار دهیم و در این راس��تا فراخوان به 
صورت چاپی منتش��ر شده و در اختیار سازمان ها مربوط قرار گرفته 
اس��ت. به گفته وی، با دانش��گاه ها، مراکز هنری و عکاسی در سطح 

کشور برای اعلام فراخوان هماهنگی های لازم صورت گرفته است.
مهلت، تمدید نمی شود �

وی تاکید کرد: مهلت ارس��ال آثار قابل تمدید نیس��ت زیرا هیات 
انتخ��اب، باید فرصت کافی برای ارزیابی آثار را داش��ته باش��د. دبیر 
جش��نواره ی عکس معدن یادآور شد: با توجه به اینکه سال گذشته 
نزدیک به دو هزار اثر به جش��نواره ارس��ال شد، پیش بینی می کنیم 
امس��ال ۳ هزار اثر در اختیار داش��ته باشیم بنابراین امکان تمدید را 
برای مهلت ارس��ال آثار به جش��نواره وجود ندارد. مصاحبی تصریح 
کرد: س��عی می کنیم بنا بر تقویم پیش بروی��م و نیمه مهر ماه آثار 
رسیده به بخش مسابقه را معرفی کنیم تا برای تعیین آثار برگزیده 

در اختیار هیات داوران قرارگیرند.

در پاییز ۹۷ روی می دهد: 
دومین جشنواره ملی عکس معدن در خانه هنرمندان ایران برگزار می شود

ناصر بزرگمهر
 مدیر مسئول
به نام او که هرچه بخواهد همان می شود
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 معادن عمیق و کوچک
 روی بورس

فعالیت استرالیایی ها در 
حوزه معدن ایران تسهیل 

می شود
فعالیت ش��رکت های اس��ترالیایی در ح��وزه معدن و 
مدیری��ت منابع آبی ایران در چارچ��وب توافق همکاری 
س��هجانبه دانشگاه صنعتی ش��ریف، کمیسیون توسعه 
تجارت استرالیا)آس��ترید( و س��ازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو( تسهیل می شود.

به گ��زارش ایرنا، منیر س��نکری، نماینده آس��ترید و 
س��اناز مقیم، استادیار گروه مهندسی آب و محیط زیست 
دانشکده مهندسی عمران و کارشناسان دفتر بین الملل 
دانشگاه صنعتی شریف در نشست مشترکی، زمینه های 

همکاری در حوزه معدن را بررسی کردند.
نماینده کمیس��یون تجارت و سرمایه گذاری استرالیا 
در این نشست با اش��اره به اهمیت روابط استرالیا و ایران 
به ویژه با دانشگاه صنعتی شریف، گفت: آسترید، از روابط 
دانش��گاه شریف و دانشگاه های اس��ترالیا در همه جوانب 

پشتیبانی می کند.
سنکری، خواس��تار همکاری دانشگاه صنعتی شریف 
برای عملیاتی ش��دن تفاهمنامه های امضا شده میان این 

دانشگاه با موسسه های آکادمیک استرالیا شد.
ساناز مقیم استادیار گروه مهندسی آب و محیط زیست 
دانشکده مهندس��ی عمران دانشگاه صنعتی شریف هم 
گف��ت: دو ط��رف میتوانند در زمینه های��ی مانند معدن 
و مدیری��ت مناب��ع آبی، پیش��نهادهایی تهیه ک��رده و با 

دانشگاه های استرالیا در این حوزه ها همکاری کنند.

بر اس��اس گفته دولتم��ردان در بخش معدن، ایران 
دیگ��ر معدن روباز بزرگی ندارد و چاره ای جز احیا و به 
بهره برداری رس��اندن معادن بزرگ عمیق و همچنین 
معادن کوچک و متوس��ط وجود ن��دارد. از این رو باید 
به س��مت بهره ب��رداری از معادن عمی��ق پیش برویم 
ک��ه با کمک دس��تگاه های خاص و فن��اوری ویژه این 
مع��ادن، امکان پذیر اس��ت. س��نگ آهن موجود برای 
کارخانه هایی که تا کنون راه اندازی ش��ده، کم است و 
در آینده نزدیک دعوا بر س��ر ذخایر این معادن خواهد 

بود. 
از این رو چاره ای جز دس��ت یازیدن به معادن عمیق 
و معادن کوچک و متوس��ط نیست. در این بین به نظر 
می رس��د بهره برداران معادن بزرگ فعلی سنگ آهن، 
ت��وان مالی کافی و فنی را ب��رای ورود به معادن عمیق 
دارند اما تا ذخایر روزمینی وجود داشته باشد به سراغ 

معادن زیرزمینی نمی روند. 
ب��ا این ح��ال دس��ت اندازی به مع��ادن عمیق، یک 
سرنوش��ت محت��وم برای معادنی اس��ت ک��ه اقدام به 
ساخت کارخانه های فرآوری کرده اند و نمی توانند این 

غول های بزرگ را گرسنه نگه دارند.
اما ذخای��ر کوچکتری از معادن س��نگ آهن وجود 
دارن��د ک��ه در کش��ور پراکنده اند و عی��ار پایین تری 
ه��م دارند. ای��ن مع��ادن به دلی��ل تمایل نداش��تن 
بهره ب��رداران ب��زرگ معدن��ی، بیش��تر م��ورد توجه 
بخ��ش خصوص��ی کوچکتر قرار می گی��رد که نهایت 
توان مالی ش��ان به خری��داری ماش��ین آلات معدنی 
کوچکت��ر با می��زان س��رمایه گذاری کمت��ر و نیروی 
 انس��انی به مرات��ب کمت��ر از معادن ب��زرگ محدود

 می شود.
 ای��ن اس ام ای ه��ا بخ��ش چابکی خواهن��د بود که 
می توانند با سرعت بیش��تری چرخ معدن را بگردانند 
و خ��وراک کارخانه ه��ای متعدد کنس��انتره، گندله و 
آهن اس��فنجی مورد نیاز فولادس��ازان را تامین کنند. 
در حقیقت به نظر می رس��د اگر هدف، ایجاد اش��تغال 
و پراکندگی مناسب این اشتغال باشد بهترین گزینه، 
توجه و اولویت بخش��ی به معادن کوچک و متوس��ط 

خواهد بود. 
از ای��ن نظر به ض��رورت دیگری نیاز پی��دا خواهیم 
ک��رد که ریی��س هیات عام��ل ایمی��درو در همایش 
توس��عه معادن کوچک و متوسط بر آن تاکید کرده و از 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی خواسته بود به بخش 
خصوصی فراخوان دهد که معادن کوچک و متوس��ط 
را در دست بگیرند. در غیر این صورت ایمیدرو به عنوان 
یک سازمان توسعه ای در این بخش ورود کند تا زمانی 
که جذابیت طرح به میزانی برسد که بخش خصوصی 

را جذب کند.
نق��ل ب��ه مضم��ون از مه��دی کرباس��یان: )برای 
توس��عه معادن کوچک و متوس��ط بای��د همه کمک 
کنن��د. نکت��ه مهم این اس��ت ک��ه موضوع ف��رآوری 
مواد معدنی خام از س��وی ش��رکت تهیه و تولید مواد 
معدن��ی در کارگ��روه مط��رح ش��ود؛ نخس��ت اینکه 
بخ��ش خصوصی بیای��د وگرن��ه ایمپاس��کو بودجه 
پیش بین��ی کند تا معادن کوچک��ی مانند مس که به 
 دلیل نداش��تن کارخانه ف��رآوری غی��ر فعالند، فعال

 شوند.
 این جزو تکالیف ما اس��ت و در این راس��تا صندوق 
بیمه س��رمایه گذاری هم باید کمک کند. ایمیدرو هم 

کمک و حمایت لازم را خواهد کرد.(

محبوبه ناطق
روزنامه نگار

یادداشت

خبر

معاون بهره برداری مجتمع مس سرچش��مه اس��تان کرمان گفت: با 
اجرای طرح های توس��عه اس��تان، تولید کنس��انتره در سال ۱۴۰۱ از 
۶۰۰ هزار تن فعلی به بیش از یک میلیون و ۶۰هزار تن خواهد رسید.

به گزارش ایرنا، محمد ضیاءالدینی، معدن مس سرچش��مه را یکی 
از معادن بزرگ پروفیلی در جهان دانست و اظهار کرد: حدود ۵۰سال 
پیش، امریکایی ها با اکتش��اف این معدن، ذخی��ره اولیه آن را به طور 
تقریبی ۲۸۳میلیون تن سنگ معدنی با عیار۲/۱درصد برآورد کردند. 
وی با اش��اره به این طرح ۲۰ساله گفت: کارخانه تغلیظ شماره یک 
قدیم با ظرفیت تولید سالانه ۳۶۰هزار تن سنگ کنسانتره، راه اندازی 
و به دنبال آن کارخانه ذوب با ظرفیت تولید۱۴۰هزار تن  آند ایجاد شد. 
ضیاءالدینی تصریح کرد: با توجه به اینکه سیس��تم کوره ها قدیمی 
ب��ود و با فن��اوری ریورب کار می کرد، در س��ال ۱۳۶۱ پالایش��گاهی 
ب��ا ظرفیت ۱۵۸هزار تن کات��د راه اندازی کردیم ک��ه قابل افزایش تا 
۲۴۰هزار تن کاتد در س��ال اس��ت.  وی عنوان کرد: در س��ال ۸۰ با 
بررس��ی دوباره معادن اس��تان، میزان ماده معدنی قابل اس��تخراج از 
۲۸۸میلی��ون ت��ن به ۸۰۰میلیون ت��ن با عیار ۰/۷۶) هفتاد و ش��ش 

ص��دم( افزایش پیدا کرد و پس از آن طرح توس��عه  کارخانه تغلیظ و 
همچنین فاز اولیه کارخانه با ظرفیت تولید ۱۵۰هزار تن کنسانتره در 
س��ال را اجرا کردیم و از همان س��ال به دنبال تغییر فناوری کوره های 
ذوب بودی��م.  ضیاءالدینی ادام��ه داد: در زمان حاضر ۶۰۰میلیون تن 
سنگ سولفوریک از معدن سرچشمه استخراج شده و ذخیره باقیمانده 
س��نگ معدن به ۸۲۰میلیون تن رس��یده، ضمن اینکه در سال ۹۰ با 
راه اندازی فاز دوم کارخانه تغلیظ، ظرفیت آن به ۱۵۰هزار تن افزایش 
یافت.  معاون بهره برداری مجتمع مس سرچش��مه گفت: با راه اندازی 
کارخانه تغلیظ در س��ال گذش��ته، تولید از ۳۰۰هزار تن به ۶۰۰هزار 
ت��ن افزایش یافت، ضمن اینکه کارخانه ذوب فلش هم در آبان س��ال 
گذشته راه اندازی ش��د و در شرایط فعلی ۲۵۰ هزار تن  آند حاصل از 
کنس��انتره در س��ال تولید می ش��ود.  وی بیان کرد: ظرفیت کارخانه 
پالایش��گاه در حالت اولیه ۱۵۸هزار تن و قاب��ل افزایش به ۲۴۰هزار 
تن اس��ت.  ضیاء الدینی خاطرنش��ان کرد: با توجه به اتمام خاک های 
اکس��ید، ظرفیت کارخانه لیچینگ پایین آم��ده و به فکر پیاده کردن 
روش های جدید بیو لیچینگ هس��تیم.  مع��اون بهره برداری مجتمع 

مس سرچش��مه تصریح کرد: کارخانه تغلیظ میدوک با تولید س��الانه 
۱۵۰هزار تن کنس��انتره فعالیت می کند که با احتس��اب ۶۰۰هزار تن 
تولید کنس��انتره در اس��تان می توان گفت تولید آن در معادن استان 
کرمان به ۸۱۰هزار تن می رس��د، ضمن اینکه با راه اندازی واحد »دره 
آل��و « با ظرفیت ۱۰۰هزار تن و واح��د »دره زار« با ظرفیت ۱۰۰هزار 
تن کنس��انتره در سال، مجموع تولید استان به یک میلیون و ۶۰هزار 
تن در س��ال ۱۴۰۱ خواهد رسید.  وی با اشاره به تولید ۲۴۰هزار تن 
کنس��انتره کاتد در منطقه کرمان در س��ال جاری گفت: ۱۱ هزار تن 
از ای��ن میزان از کارخانه ه��ای لیچینگ و بقیه از پالایش��گاه معادن، 
استخراج و تولید شد.  ضیاءالدینی بیان کرد: سالانه ۵۰هزار تن ورقه 
مفتول مس تولید و به بازار عرضه می ش��ود، علاوه بر آن سالانه  هزار 
تن کنس��انتره مولیبدن در معادن اس��تان کرمان تولید می شود. وی 
گفت: از ابتدای اکتشاف معادن استان کرمان تا کنون ۶۰۰میلیون تن 
سنگ سولفور تولید کردیم و بررسی ها نشان می دهد ۸۲۰میلیون تن 

مواد معدنی قابل برداشت دیگر داریم. 
به گفته ضیاءالدینی، در حوزه مس محتوا که س��الانه ۲۹۸هزار تن 

در ای��ران تولید می ش��ود رتبه ۱۵ جهانی را داری��م و به لحاظ ذخایر 
معدنی جزو ۱۰کش��ور نخست جهان هس��تیم. ایران در تولید کاتد و 
کنسانتره در منطقه خاورمیانه بزرگترین کشور استخراج کننده است.

راه اندازی کارخانه اسید  �
معاون طرح های توس��عه ش��رکت ملی صنایع مس ایران نیز گفت: 
راه ان��دازی کارخانه اس��ید در سرچش��مه و خاتون آب��اد از مهم ترین 

پروژه هاست که آلایندگی در این معادن را به صفر می رساند. 
محمود خدادادی بیان کرد: این کارخانه اسید با مبلغ ۲۰۸میلیون 

یورو معادل ۹۰میلیارد تومان در حال راه اندازی است. 
وی بی��ان کرد: پس از راه اندازی این دو طرح تا پایان س��ال جاری، 
عملیات اجرای طرح دره زار با ظرفیت تولید ۱۴۰هزار تن کنس��انتره 
آغاز خواهد ش��د.  خدادادی ادامه داد: طرح دیگر، دره آلو است کِه در 
جنوب اس��تان کرمان بین بردسیر و بافت قرار دارد و با ظرفیت تولید 
۱۰۰هزار تن تا ۲س��ال دیگر راه اندازی می شود.  شهر مس سرچشمه 
با جمعیتی افزون بر ۲۵هزار نفر در ۶۰کیلومتری رفس��نجان از توابع 

استان کرمان قرار دارد. 

تولید کنسانتره مس سرچشمه افزایش می یابد

 س�یرآنوش موس�وی: س��نگ آهن، نوعی سنگ 
معدنی حاوی فلز آهن اس��ت. س��نگ آهن ان��واع مختلفی 
دارد که مهم ترین آن، مگنتیت و هماتیت اس��ت. در ایران 
بهره ب��رداران معدنی به دلیل هزینه زی��اد پرعیارتر کردن 
س��نگ آهن هماتیت نسبت به مگنتیت، تمایل چندانی به 
س��رمایه گذاری در این زمینه از خود نش��ان نداده اند اما از 
آنجایی که ذخایر ما در این زمینه قابل توجه است نمی توان 
آن را به فراموشی سپرد. به دلیل نیاز روزافزون کارخانه های 
کنس��انتره فولاد به س��نگ آهن نبای��د از ذخایر هماتیت 
به س��ادگی گذش��ت. آغاز بهره ب��رداری از کارخانه تولید 
کنس��انتره آهن هماتیت کم عی��ار در زرند کرمان با حضور 
بخش خصوصی، نوید توجه به ذخایر کلان سنگ آهن های 

هماتیتی را می دهد.
تمایل بازار داخلی به سنگ آهن مگنتیت �

معاون اکتش��اف س��ازمان زمین شناس��ی و اکتشافات 
معدن��ی کش��ور در گفت وگو با صمت، افزود: س��نگ آهن، 
ان��واع مختلفی دارد که ۳نوع مه��م آن، مگنتیت، هماتیت 
و س��یدریت اس��ت. هماتیت از لحاظ کلی نوعی اکس��ید 
آهن اس��ت که به وفور برای اس��تحصال آهن مورد استفاده 
قرار می گیرد. فرمول این س��نگ آهن ۲O Fe ۳است و در 
طبیعت به رنگ های قرمز، قهوه ای و س��یاه یافت می شود. 
ای��ن م��اده معدنی، ویژگی مغناطیس��ی ن��دارد و حداکثر 
می تواند خلوص ۷۰درصد فلز آهن را داشته باشد. مگنتیت 
دارای ویژگی مغناطیس��ی بوده و برای پرعیارسازی بسیار 
مناس��ب است. سیدریت در کشورهای دارای کمبود منابع 
سنگ آهن در شرایط خاصی برای استحصال آهن استفاده 
می شود. عباس گل محمدی در پاسخ به این پرسش که چرا 
تاکنون به معادن هماتیت کشور توجهی نشده است، بیان 
کرد: برای سرمایه گذاران بخش معدنی، سهولت سوددهی 
و س��رمایه گذاری کمتر تا حصول نتیج��ه، اهمیت ویژه ای 
دارد و از آنج��ا که این نوع کانس��نگ در بس��یاری موارد به 

راحتی در مع��ادن قابل فرآوری و افزایش عیار نیس��ت، 
کمتر به سرمایه گذاری در این ذخایر توجه می شود.

این مقام مس��ئول با بیان اینکه فرآوری کانس��نگ 
مگنتیت در مقایس��ه با کانس��نگ هماتیت آسان تر 
اس��ت، افزود: س��نگ آهن هماتیت برای فرآوری، 

هزینه بیش��تری به کارخانه ه��ای ذوب آهن 
تحمی��ل می کند و از آنجا که ذخایر مگنتیت 

در ایران بیش��تر است، رغبت و تمایلی برای سرمایه گذاری 
در فرآوری سنگ های هماتیتی وجود نداشته است. به گفته 
معاون اکتشاف سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی، 
هزینه بالا و کارکرد پایین پرعیارس��ازی به دلیل باطله زیاد 
و عی��ار کم در معادن هماتیت دار می تواند دلیل کم توجهی 
به هماتیت نس��بت به مگنتیت باش��د.  وی در ادامه درباره 
ذخایر اصلی س��نگ آهن هماتیت در جهان و ایران، گفت: 
بزرگترین و بیش��ترین ذخایر این نوع سنگ آهن، در کانادا 
و امریکاس��ت. این کش��ورها ذخایر چندی��ن میلیارد تنی 
دارن��د و ویژگی مش��خص آنها در عیار پایی��ن آهن، میزان 
بالای سیلیس و س��ایر ناخالصی هاست که استخراج آن را 
از توجیه اقتصادی می اندازد. در ایران برعکس بس��یاری از 
مناطق روی زمین، س��نگ آهن ها از نوع مگنتیتی هستند. 
از این رو کمتر به دنبال س��رمایه گذاری روی ذخایر و منابع 
هماتیتی برای اکتش��اف و اس��تخراج این نوع س��نگ آهن 
می رون��د. وی در ادامه بی��ان کرد: س��نگ آهن مگنتیت، 
به دلیل داشتن ویژگی مغناطیسی، هم در اکتشاف و هم در 
فرآوری کم هزینه تر است. از این رو در صورت توجه ویژه به 
هماتیت، در امر اکتشاف ذخایر جدید و فرآوری آن می توان 
از ظرفیت مناسب کشور بهره گرفت تا شاهد جبران کمبود 
س��نگ آهن مورد نیاز صنایع پایین دس��تی این معادن در 
آینده باشیم. توانمندی اکتشاف این ذخایر به دلیل داشتن 

وزن مخصوص بالا و 

همراه��ی با مگنتیت با روش های مختل��ف ژئوفیزیکی در 
ایران وجود دارد.

فن�اوری ف�رآوری س�نگ آهن هماتیت را  �
داریم

گل محمدی در پاس��خ به این پرس��ش که آی��ا فناوری 
فرآوری س��نگ آهن هماتیت در ای��ران وجود دارد؟ گفت: 
س��ال ها پیش برخی ش��رکت های دولت��ی و خصوصی به 
اهمیت ذخایر بزرگ هماتیت در کش��ور، پی بردند و تلاش 
کردند طرح ه��ای تحقیقاتی و عملیات��ی متعددی در این 
زمینه اجرا کنند. واحد فرآوری س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کش��ور نیز در افزایش عیار سنگ آهن 
هماتی��ت گام هّایی را برداش��ت. این مقام مس��ئول با بیان 
اینکه در یک سال گذشته، شرکت های ایرانی به توانمندی 
فرآوری س��نگ آهن هماتیت دست یافته اند، گفت: نتیجه 
ای��ن تلاش ها منجر ب��ه حصول دانش فن��ی و فرآوری این 
ماده معدنی از باطله ها ش��د. ابتدا برای فرآوری سنگ آهن 
هماتی��ت، به روش ه��ای »ت��ر« روی آوردیم ام��ا کمبود 
آب در مناط��ق معدنی، اس��تراتژی ف��رآوری را تغییر داد و 
روش های »خش��ک« در دس��تور کار ق��رار گرفت.  معاون 
اکتشاف س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی با 
اش��اره به ذخایر س��نگ آهن هماتیت در شهرهای مختلف 
ایران، گفت: اس��تان های کرمان، خراسان رضوی، سمنان، 
زنج��ان، کردس��تان، هرمزگان و ف��ارس دارای منابع غنی 
ذخای��ر س��نگ آهن هماتیت هس��تند که ب��دون تردید با 
اکتش��اف این معادن، بخش��ی از نیاز کشور در زمینه 

سنگ آهن تامین خواهد شد.  گل محمدی در پایان تصریح 
کرد: س��ازمان زمین شناسی و اکتش��افات معدنی کشور با 
همکاری سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ای��ران و با حمایت بخ��ش خصوصی درصدد اس��ت طرح 
اکتش��اف سراسری س��نگ آهن را عملیاتی کند که در این 

راستا داده های پایه تهیه شده است. 
تمایل بازار به سنگ مگنتیت  �

در این زمینه، مهرداد اکبریان، رییس انجمن سنگ آهن 
در گفت وگو ب��ا صمت، درباره دلی��ل بی توجهی به معادن 
س��نگ آهن هماتیت در کش��ور، گفت: ما بارها این نقد را به 
فعالان حوزه معدن و مس��ئولان وارد کردیم که چرا به این 
ماده معدنی توجهی نمی ش��ود. وی با اشاره به ویژگی های 
س��نگ آهن مگنتیت، گفت: اگر عیار کانس��نگ مگنتیت، 
پایی��ن و دارای ناخالص��ی باش��د، می ت��وان ب��ا روش های 
س��اده فیزیک��ی آن را پرعیارس��ازی کرد. در واق��ع با درام 
مگنتی��ت و س��پراتور می توان عی��ار پایی��ن آن را بالا برد 
اما با س��رمایه گذاری  ک��م و فناوری س��اده، نمی توان عیار 
س��نگ آهن هماتیت را افزایش داد. اکبری��ان با بیان اینکه 
در س��ال های گذشته، بیش��ترین تاکید بر بازار داخل بوده 
اس��ت، تصریح کرد: تمایل کارخانه های ذوب آهن و فولاد 
خوزستان بیش��تر به  سنگ آهن مگنتیت، با عیار بالای ۵۷ 
درصد است. این کارخانه ها نیاز چندانی به سنگ هماتیت 
عی��ار پایین از خود نش��ان نداده اند. از ای��ن رو بازار داخلی 
این س��نگ آهن چندان پررونق نیس��ت. علاوه بر این، نرخ 
ای��ن محصول معدنی در بازاره��ای خارجی پایین 
اس��ت و تولی��د آن برای 
صرف��ه  معدن��کاران 
اقتصادی چندانی 
وی  ن��دارد. 

در ادامه تصریح کرد: س��رمایه گذاران به سمت کار ساده تر 
یعن��ی بهره ب��رداری از معادن مگنتیت روب��از با روش های 
مغناطیسی متمایل ش��ده اند. همین مسئله باعث شده که 
از ذخایر س��نگ هماتیت در کشور غافل شویم، در حالی که 
در جنوب کشور در اس��تان های هرمزگان، فارس و کرمان 
ذخایر هماتیت قابل توجه��ی وجود دارد. این ذخایر آنقدر 
غنی اس��ت که می ت��وان صنایع تولید کنس��انتره، گندله و 
صنع��ت فولاد را بر مبنای س��نگ آهن هماتیت ایجاد کرد. 
رییس انجمن سنگ آهن با اشاره به تشکیل نهضت فرآوری 
انجمن سنگ آهن هماتیت در کشور، گفت: مدتی است که 

نیاز کشور در بخش فرآوری سنگ آهن مطرح شده است.
 عمده توجه ما به معادن هماتیت اس��ت، از این رو شورای 
هماهنگی احیای معادن کوچک و متوس��ط، هماتیت ها را 
در دس��تور کار خود قرار داده  است. اکبریان در ادامه گفت: 
ذخیره س��نگ آهن ایران، حدود ۴میلیارد تن است که یک 
میلیارد تن آن س��نگ آهن هماتیت اس��ت. از این رو تلاش 
می کنی��م معدنداران را ب��ه س��رمایه گذاری در این زمینه 
ترغی��ب کنی��م. تا کن��ون مع��دن گل گهر و یک ش��رکت 
خصوص��ی در منطقه فی��ن حاجی آباد اس��تان هرمزگان، 
در ای��ن زمین��ه ورود کرده اند. وی ادام��ه داد: یکی دیگر از 
برنامه های انجمن سنگ آهن برای توسعه معادن هماتیت، 
س��اخت یک ش��رکت خصوصی متش��کل از بهره برداران 
هماتیت کش��ور اس��ت. قرار اس��ت این ش��رکت فرآوری، 
در منطقه نی ریز اس��تان فارس تاس��یس ش��ود. ما تلاش 
می  کنی��م معادن کوچک و متوس��ط این منطق��ه را فعال 
کنیم تا حدود ۵میلیون تن س��نگ هماتیت از آنها برداشت 
کنیم. اکبریان معتقد اس��ت نمی توان گفت دانش فرآوری 
هماتیت در کشور وجود ندارد. هر بهره برداری که مدتی در 
زمینه فرآوری کار کرده باش��د، ب��ه روش فرآوری هماتیت 
خواهد رس��ید. اما فراموش نکنیم ک��ه بعضی از روش ها در 
کشور ما جواب نمی دهد. به عنوان مثال هندوستان کشور 
پرآبی است، از این رو آنها می توانند از روش های »تر« برای 
فرآوری س��نگ آهن هماتی��ت بهره بگیرن��د، در حالی که 
ای��ن روش در ای��ران جواب نمی دهد زیرا ما دچار مش��کل 
کم آبی هس��تیم و باید در بهره برداری ها از کمترین میزان 
آب بهره بگیری��م. وی در ادامه بیان کرد: یک روش دیگر 
در ف��رآوری س��نگ آهن هماتیت، به��ره گرفتن از مواد 
ش��یمیایی اس��ت اما گرانی این مواد برای بهره برداران 
توجیه اقتصادی ن��دارد. از این رو از این روش چندان در 
فرآوری محصولات معدنی بهره نمی گیریم. علاوه بر این، 
برخی از روش ه��ای کلان برای معادن کوچک جواب 
نمی دهد و این محدودیت ها باعث شده است بعضی 
از پژوهشگران، از ماشین آلات HPGR استفاده 
کنند. این ماشین ها در فرآوری سنگ هماتیت 
بسیار کارساز هستند. رییس انجمن سنگ آهن 
در پایان تصریح کرد: ماش��ین آلات HPGR با 
کمترین میزان مصرف آب، سنگ آهن هماتیت 
را به عیار هدف می رس��اند. ب��ا این روش غلظت 
سنگ هماتیت، بالا می رود و ناخالصی ها 
آم��اده  از آن ج��دا و س��نگ، 

کنسانتره سازی می شود. 
 

هزینه بالا و کم آبی، ذخایر هماتیت را زمین گیر کردپرچم مگنتیتی ها هنوز بـــــــــــالا  است

مدیرعام��ل ش��رکت تهیه و تولی��د مواد معدن��ی ایران اع��لام کرد: 
جلسه هّای تخصصی برای بررسی احیای معادن کوچک ۲استان سمنان 

و هرمزگان برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران، وجیه الله جعفری گفت: کارگروه احیا، فعال سازی و توسعه 
معادن کوچک مقیاس در راستای اجرای تفاهمنامه، با حضور تشکل ها، 
فعالان معدنی و مس��ئولان محلی در استان های سمنان و هرمزگان، به 

بررسی مشکلات و ارائه راهکارهای لازم به این منظور پرداخت.
وی ادام��ه داد: در ای��ن جلس��ه ها، نماین��دگان ش��رکت های میدکو 

و گل گه��ر به عنوان اعض��ای تفاهمنامه حضور داش��تند و آمادگی خود 
را ب��رای همکاری اعلام کردند. مدیرعامل ش��رکت تهی��ه و تولید مواد 
معدنی ایران با اش��اره به مس��ائل مطرح ش��ده در جلس��ه هّای کارگروه 
احیا، فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچک مقیاس، تصریح کرد: در این 
جلس��ه هّا، مس��ائلی همچون بازار فروش مواد معدنی، نرخ زغال سنگ، 
ض��رورت اس��تفاده از حمل ونقل ریلی ب��رای کاهش نرخ تمام ش��ده و 
پذی��رش پروانه بهره ب��رداری به عنوان وثیقه مطرح ش��د. وی ادامه داد: 
توس��عه اکتشافات، تکمیل مسیر دسترس��ی به معادن، نبود نقدینگی، 
مش��کلات بانکی، نبود صنایع معدنی پایین دس��تی برای مس، منگنز و 

آهن، ضرورت ارتقای فناوری و نوسازی ماشین آلات و...، از دیگر مسائل 
مطرح شده در جلس��ه های یادشده بود. جعفری به برنامه های در دست 
اجرای کارگروه احیا، فعال س��ازی و توسعه معادن کوچک مقیاس اشاره 
ک��رد و گفت: تهیه و تنظی��م مکاتبات لازم برای اطلاع رس��انی موضوع 
تفاهمنام��ه از س��وی وزیر صنعت، مع��دن و تجارت به اس��تانداری ها، 
رس��یدگی به مش��کلات اداری استان و کمک به توس��عه زیرساخت ها، 
از این برنامه هاس��ت. وی ادامه داد: برگ��زاری فراخوان در مناطق بدون 
واحده��ای مصرف کننده و س��رمایه گذار، از دیگر برنامه هاس��ت که در 
صورت نبود سرمایه گذار، ایمیدرو اقدام به سرمایه گذاری می کند. فرید 

دهقانی، مدیرعامل صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی نیز 
در جلس��ه کارگروه احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس در 
اس��تان س��منان گفت: محدودیت بخش معدن نسبت به سایر بخش ها 
درباره تخصیص اعتبارات، کمتر اس��ت و خوش��بختانه سرمایه صندوق 
از س��ال ۹۳ افزایش یافته است. وی ادامه داد: امکان جذب منابع توسعه 
روستایی ۱۲۰۰میلیارد تومان با سقف ۱۵میلیارد تومان برای توسعه هر 
معدن و ایجاد فرآوری فراهم ش��ده است. این تسهیلات با نرخ ۱۸درصد 
و یارانه  ۴ تا ۶درصد با ش��رایط اس��تقرار معادن در ش��عاع ۲۰کیلومتری 

روستاها پرداخت می شود.

تشکیل کارگروه احیای معادن کوچک در سمنان و هرمزگان
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اعلام فراخوان جذب 
سرمایه گذار برای 

پترولیوم کک
فراخوان جذب س��رمایه گذار طرح س��اخت کارخانه 
تولید پترولیوم کک از س��وی س��ازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران اعلام ش��د. به گزارش روابط 
عمومی ایمیدرو، طرح پترولیوم کک در نظر دارد نسبت به 
شناسایی و ارزیابی متقاضیان دارای توانمندی لازم برای 
س��رمایه گذاری در ساخت و راه اندازی یک واحد تولیدی 
کک نفتی کلس��ینه با مش��خصات کک آندی به ظرفیت 
تولید ۲۰۰هزار تن در س��ال در منطق��ه آزاد اروند اقدام 
کند. بر اساس این فراخوان، از تمام سرمایه گذاران بخش 
خصوصی که دارای توان سرمایه گذاری، پیشینه فعالیت 
و تخصص  و تجربه مرتبط بوده و تمایل به سرمایه گذاری 
دارند دعوت می ش��ود برای دریافت ج��دول معیارهای 
ارزیاب��ی کیفی از تاریخ نش��ر ای��ن آگهی ب��ه دبیرخانه 
کمیس��یون معاملات ایمیدرو مراجع��ه کنند. ضروری 
اس��ت که متقاضیان، م��دارک مورد نیاز مانند س��وابق، 
رزومه و ش��یوه تامین مالی خود را برای س��رمایه گذاری 
طرح یادشده و همچنین تمام مدارک و اطلاعات مربوط 
اعم از  اساس��نامه، آگهی تاسیس، آگهی روزنامه رسمی 
مبنی بر آخرین تغییرات و سایر اسناد و مستندات مربوط 
را حداکثر تا پایان وقت اداری)س��اعت۱۶( روز سه شنبه 
مورخ ۹۷.۰۶.۱۸ تحویل دهند. این آگهی تنها به منظور 
شناس��ایی و ارزیابی سرمایه گذاران انتش��ار یافته است 
و پس از بررس��ی م��دارک دریافتی از ط��رف متقاضیان 
و ارزیاب��ی نهای��ی در صورت احراز صلاحیت، نس��بت به 
اخذ ضمانت از متقاضی بر اساس قوانین و آیین نامه های 

مربوط اقدام می شود.

در مدت ۲ ماه انجام شد
واردات معدن ۵۰ درصد 

افزایش یافت
می��زان واردات در حوزه صنعت و معدن در مدت ۲ماه 
نخست سال جاری نس��بت به مدت مشابه سال گذشته 
به ترتیب کاهش ۷.۸درص��دی و افزایش ۵۰.۶درصدی 
داش��ته اس��ت. به گزارش ایس��نا، می��زان ارزش واردات 
در بخ��ش صنعت در مدت ۲ماهه س��ال ج��اری، معادل 
۵میلیارد و ۲۲۰میلیون دلار بوده که نس��بت به واردات 
۵میلی��ارد و ۶۶۱میلیون دلاری در مدت مش��ابه س��ال 
گذش��ته به میزان ۷.۸درصد کاهش یافته اس��ت. میزان 
واردات انجام ش��ده در حوزه معدن نی��ز در مدت ۲ماهه 
سال جاری، رقمی معادل ۵۶میلیون دلار بوده که نسبت 
به واردات ۳۷میلیون دلاری این بخش در سال گذشته با 
افزایش بیش از ۵۰درصد روبه رو شده است. در عین حال 
واردات در ح��وزه فرش و صنایع دس��تی در ۲ماه ابتدای 
س��ال جاری، مع��ادل ۳۷۹هزار دلار بوده که نس��بت به 
واردات ۵۶۷هزار دلاری انجام ش��ده در مدت مشابه سال 
گذش��ته با کاهش ۳۳درصدی روبه رو شده است. در عین 
حال میزان وزنی واردات انجام ش��ده در بخش صنعت در 
۲ماه ابتدای س��ال جاری، معادل ۲میلیون و ۱۵هزار تن 
بوده که نسبت به واردات ۲میلیون و ۷۴۵هزار تنی مدت 
مشابه سال گذش��ته با کاهش ۲۶.۶درصدی همراه شده 
است. در بخش معدن نیز میزان وزنی واردات در مدت ۶۰ 
روزه س��ال ۱۳۹۷ به میزان ۲۰۰هزار تن بوده که نسبت 
به ۱۳۸هزار تن واردات انجام ش��ده در این حوزه در مدت 
مشابه سال گذشته با افزایش ۴۵.۲درصدی روبه رو شده 
اس��ت. در بخش فرش و صنایع دس��تی نیز میزان وزنی 
واردات انجام ش��ده، ۱۶۲تن بوده که نس��بت به ۱۳۲تن 
واردات انجام ش��ده در مدت مش��ابه سال گذشته با رشد 

۲۲.۶درصدی روبه رو شده است.

تولید جهانی مس در مسیر 
صعودی

میزان تولید معادن مس ش��رکت های جهان در ۴ماه 
نخست سال ۲۰۱۸میلادی، ۶.۱درصد افزایش یافت. به 
گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران، براساس جدیدترین گزارش گروه 
مطالعات بین الملل��ی م��س)ICSG(، تولیدکنندگان 
مع��ادن م��س جه��ان از ابت��دای ژانویه تا پای��ان آوریل 
۲۰۱۸)دی ۹۶ ت��ا فروردی��ن۹۷( بی��ش از ۶میلی��ون و 
۵۸۷ه��زار ت��ن ماده معدن��ی تولید کردند. ای��ن رقم در 
مدت مشابه س��ال ۲۰۱۷میلادی)۱۳۹۶خورشیدی(، 
۶میلی��ون و ۲۰۶هزار تن بود. از ای��ن میزان، ۳میلیون و 
۵۶۶هزار و ۸۰۰تن مربوط به قاره »امریکا«، یک میلیون 
و ۳۷۲ه��زار و ۷۰۰ت��ن مربوط به »آس��یا«، ۶۸۷هزار و 
۴۰۰ت��ن مربوط به »افریقا«، ۶۰۵هزار و ۱۰۰تن مربوط 
ب��ه »اروپا« و ۳۵۵هزار تن مربوط به »اقیانوس��یه« بوده 
اس��ت. تولیدکنندگان جهانی مس در ۴ماه نخست سال 
جاری می��لادی، ۷میلیون و ۷۵۷ه��زار تن مس تصفیه 
ش��ده تولید کردند. این رقم در مدت مشابه سال گذشته 
میلادی)۱۳۹۶خورش��یدی(، ۷میلی��ون و ۶۴۲ه��زار 
تن بود که نش��ان دهنده افزایش ۱.۵درصدی اس��ت. در 
همین م��دت، ظرفیت معادن مس جه��ان به ۸میلیون 
و ۱۱۳هزار تن رس��ید که نس��بت به مدت مش��ابه سال 
گذش��ته میلادی)۷میلیون و ۹۵۰هزار ت��ن(، حاکی از 
رشد ۲درصدی است. بنا به این گزارش، نرخ جهانی مس 
در ماه ه��ای اخیر ب��ا کاهش روبه رو ش��ده، به طوری که 
قیم��ت این فلز از حدود ۶۸۸۰دلار در تن در ماه آوریل به 
حدود ۶۲۴۰ دلار در تن در روزهای گذشته رسیده است.

اخبار

مدیرعامل منطقه ویژه صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس خبر داد: 
واحد گاز نیروگاه س��یکل ترکیبی هرمز به ظرفیت ۱۶۰مگاوات برق 

در این منطقه در آستانه بهره برداری است.
به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران، حس��ن خلج طهرانی ضمن بیان این مطلب اظهار کرد: 
نیروگاه ۲۳۵مگاواتی س��یکل ترکیبی هرمز در منطقه ویژه اقتصادی 
صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس از دو واحد بخار و گاز تشکیل شده 
که ظرفیت واحد گاز آن ۱۶۰مگاوات و واحد بخار ۷۵مگاوات است.

وی اف��زود: قرارداد تامی��ن گاز نیروگاه س��یکل ترکیبی هرمز در 
راس��تای بالا بردن س��طح تولید ملی منعقد ش��ده و با تزریق گاز تا 
پایان مرداد سال جاری، واحد گاز این نیروگاه وارد مدار خواهد شد.

مدیرعامل منطق��ه ویژه صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس با بیان 
اینکه طرح س��اخت نیروگاه هرمز پس از مدت ها توقف و پیش��رفت 
محدود، از س��ال ۹۶ فعال ش��د، تصریح کرد: از ابتدای سال گذشته، 
مج��ری این طرح به نمایندگی از ایمیدرو تغییر کرد و پس از آن، با 

پیگیری های مستمر و برپایی جلسه های متعدد، راهبری شد.
وی ادامه داد: با وجود مش��کلات و تعهد نداش��تن وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و ایمیدرو برای س��اخت ای��ن نیروگاه، اما با حمایت 
دکتر کرباس��یان، رییس هیات عامل ایمی��درو و پیگیری های دکتر 
همتی، اس��تاندار هرمزگان توانستیم مشکلات را پشت سر بگذاریم و 

طرح را به مرحله بهره برداری برسانیم.
خلج طهرانی با بیان اینکه واحد بخار نیروگاه یاد ش��ده بر اس��اس 

برنامه به مدار وارد می ش��ود، گفت: س��رمایه گذار اصلی این نیروگاه، 
شرکت توسعه برق غدیر اکسین به نمایندگی شرکت سرمایه گذاری 
غدیر است که میزان سرمایه گذاری ارزی و ریالی آن، ۵۷میلیارد یورو 

و ۱۶۰میلیارد تومان است.
وی ادام��ه داد: ایمی��درو نیز خریدار اصلی برق نیروگاه یاد ش��ده 
خواهد بود و برق تولیدی برای جبران بخشی از کمبود آن، در اختیار 

وزارت نیرو قرار می گیرد.
مدیرعام��ل منطق��ه وی��ژه صنایع معدن��ی و فل��زی خلیج فارس 
خاطرنش��ان کرد: اکنون زیرساخت های مورد نیاز برای گازرسانی به 
نیروگاه س��یکل ترکیبی هرمز مهیاست و قرارداد تامین گاز نیروگاه 

نیز با شرکت گاز استان هرمزگان منعقد شده است.
وی ادام��ه داد: ظرفیت خط انتقال گاز، ۳۰اینچ)معادل ۲۰میلیون 

متر مکعب در روز( است.

خلج طهرانی خبر داد: 

واحد تولید ۱۶۰ مگاواتی برق منطقه ویژه خلیج فارس در آستانه بهره برداری

درحال حاض��ر ذخایر قطع��ی طلا در معادن ایران ۲۵۰تن اس��ت که 
به وس��یله بخش خصوص��ی، دولتی و س��رمایه گذاری خارجی در حال 
اس��تخراج اس��ت. به گفته عضو هیات مدیره ش��رکت تهیه و تولید مواد 
معدنی، به زودی به استخراج ۸تن طلا در سال می رسیم و احتمال کشف 

طلا تا هزار تن وجود دارد.
به گزارش ایس��نا، بیشترین استفاده از طلا در ایران مربوط به ساخت 
جواهرات اس��ت اما گفت وگوی جدید دولت ها درباره استفاده از این فلز 
گرانبها به عنوان پشتوانه پول ملی کشورها و همچنین موارد استفاده در 

صنایع الکترونیک و پزشکی در کنار وجود معادن سرشار در ایران به ویژه 
در آذربایجان غربی و کردستان باعث شده است پژوهش و سرمایه گذاری 

در این بخش همیشه در حال پیشرفت باشد.
درحال حاض��ر س��الانه در دنیا ۳۲۰۰تن طلا اس��تخراج می ش��ود و 
۱۲۱کش��ور در اس��تخراج ط��لا مش��ارکت دارند که چین ب��ا ۴۴۰تن، 
بزرگترین تولیدکننده به ش��مار می رود و ایران با تولید س��الانه بیش از 

۵تن در رتبه ۴۳ قرار دارد.
در ای��ن زمین��ه، بهروز برنا، عض��و هیات مدیره ش��رکت تهیه و تولید 

مواد معدنی ایران با اش��اره به وجود دس��ت کم ۱۶مح��دوده طلایی در 
کشور، گفت: بیش از هزار محدوده امیدبخش برای طلا از سوی سازمان 
زمین شناس��ی کشف شده که از این هزار محدوده، در ۱۰۰محدوده کار 

اکتشافی انجام شده است.
وی افزود: بر اس��اس نتیجه اکتشافات این ۱۰۰محدوده، در ۲۱استان 
وجود معدن طلا محرز شده است و از این ۲۱استان، ۱۲استان به گواهی 

کشف و معدن رسیده اند.
برن��ا در توضی��ح وضعیت فعلی ذخایر طلا در کش��ور گف��ت: اکنون 

۲۴معدن طلای فعال در کش��ور داریم که ذخای��ر قطعی آنها ۲۵۰تن و 
ذخایر احتمالی ش��ان ۳۴۰تن اس��ت و به زودی به استخراج ۸تن طلا در 
سال نزدیک می شویم. معاون پیشین سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدن��ی، معدن زرش��وران را بزرگترین ذخیره طلای کش��ور در کلاس 
جهانی دانس��ت و گفت: این معدن قصد دارد به تولید ۳تن طلا در س��ال 
برس��د. پ��س از معدن زرش��وران، معدن س��اریگونی در صورت تکمیل 
اکتشاف، جزو ذخایر بزرگ کشور خواهد بود زیرا از سال گذشته به تولید 

سالانه ۳تن طلا رسیده است.

عضو هیات مدیره شرکت مواد معدنی: 
به تولید سالانه ۸ تن طلا می رسیم

در  کار  س�یرآنوش موس�وی:مصائب   
معادن، این فعالیت را به دش��وارترین ش��غل 
در جهان تبدیل کرده اس��ت. کارگران معدن 
به ویژه معادن زغال س��نگ نمی دانند که پس 
از ی��ک روز کاری ب��ه س��لامت ب��ه خانه های 
خ��ود باز می گردند یا خیر. ش��اید بتوان گفت 
امنی��ت جانی نداش��تن کارگ��ران در معادن، 
یکی از عوامل تش��دیدکننده س��ختی کار در 
معادن اس��ت اما این پرس��ش مطرح است که 
آیا بهره برداران برای افزایش ایمنی در معادن 
تمهیدات لازم را می اندیش��ند؟ در پاس��خ به 
این پرس��ش باید گفت: مسئولان فنی، ایمنی 
مع��ادن را تایی��د می کنند، در حال��ی که این 
افراد حقوق و دس��تمزد خود را از بهره برداران 
دریاف��ت می کنند. ممکن اس��ت این ذهنیت 
ایجاد شود که این مسئولان فنی بیشتر چشم 
به دهان بهره برداران دارند و گاهی از حقیقت 
چشم پوش��ی می کنند. این در حالی است که 
برخی از کارشناس��ان معتقدند مسئولان فنی 
مرتکب تخلف نخواهند ش��د زیرا نمی خواهند 
ب��ه حیثیت کاری خود خدش��ه وارد کنند اما 
عده ای ب��ر این نکت��ه تاکید دارند ک��ه نباید 
فقط به گفته های مس��ئولان فنی اکتفا کرد و 
بازرس��ان وزارت صنعت، مع��دن و تجارت نیز 

باید در این زمینه با جدیت ورود کنند. 
پاس�خگو بودن مس�ئولان فنی در  �

برابر قانون 
هرمز ناصرنیا، مش��اور شرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی در گفت وگو با صمت، عنوان کرد: 
بهره برداران، حقوق و دس��تمزد مسئولان فنی 
مع��ادن را پرداخ��ت می کنن��د و این ذهنیت 
ایجاد ش��ده اس��ت که آنها چن��دان بر رعایت 
اصول ایمنی تمرک��ز نمی کنند. این در حالی 
است که مسئولان فنی، اقدام به چنین تخلفی 
نمی کنند زیرا در برابر قانون پاسخگو هستند. 
وی ب��ا بیان اینکه بازرس��ان وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت بر عملکرد مس��ئولان فنی 
معادن نظارت دارند، گفت: تخلفات مسئولان 
فنی به ش��ورای  عالی انتظامی اس��تان ارجاع 
داده می ش��ود؛ چنانچه تخلف مسئول فنی بر 
قاضی مس��جل ش��ود دادگاه پروان��ه کار را از 
ش��خص متخلف می گیرد. تعداد قابل توجهی 
از نیروه��ا برای دولت کار می کنند اما بس��یار 
دی��ده ام که اولویت آنها اجرای اخلاق حرفه ای 

است نه دستور از بالا. 
به گفت��ه ناصرنیا؛ اس��اس نظام مهندس��ی 
معدن، پایبندی به اخلاق حرفه ای است و اگر 
آنها ب��ه اخلاق و اصول حرف��ه ای تعلق خاطر 
نداش��ته باش��ند بدون تردید قانون با شخص 

خاطی برخورد جدی خواهد کرد.
مش��اور شرکت تهیه و تولید مواد معدنی در 
پاسخ به این پرسش که چه نهادی باید متولی 
آم��وزش به معدنکاران باش��د، گفت: بیش��تر 
کارگ��ران معادن روب��از و زیرزمینی در ایران، 
آموزش ه��ای لازم در زمین��ه ایمنی در محل 
کار را ندیده اند. بیشتر این کارگران، در شرایط 
بحرانی و اضطراری نمی دانن��د چگونه باید از 
جان خود مراقبت کنند زیرا آموزش هّای لازم 

را در این زمینه فرا نگرفته اند.
کارفرما خ��ود را ملزم به آم��وزش کارگران 

نمی داند
وی در ادام��ه بی��ان ک��رد: س��ازمان فنی و 
حرفه ای، زی��ر نظر وزارت کار، تع��اون و رفاه 

اجتماعی اس��ت. یک��ی از وظای��ف اصلی این 
س��ازمان، آموزش کارگران ساده و ماهر است. 
این سازمان، دوره هّای آموزشی برای کارگران 
معادن برگزار کرده ام��ا این کلاس ها تکلیفی 
نیس��تند و بهره ب��رداران خ��ود را موظ��ف به 

استخدام کارگر آموزش دیده نمی دانند.
به گفته ناصرنی��ا، کارگران در ایران آموزش 
تخصصی ندیده اند و فقط برای امرار معاش کار 

می کنند.
این مش��اور صنای��ع معدنی با اش��اره اینکه 
کارفرما تعهدی نس��بت به آم��وزش کارگران 
ندارد، گفت: در بس��یاری از موارد کارفرماها از 
برگزاری دوره های آموزش��ی اجتناب می کنند 
چراکه رفتن کارگران به کلاس های آموزش��ی 
را مس��اوی با تعطیل شدن کار و کاهش تولید 
می دانند. کارفرماها باید به این درک برس��ند 
ک��ه ت��وان و کارآی��ی کارگ��ر آموزش دیده با 
آموزش افزایش خواهد یافت. از این رو به جای 
کارش��کنی، باید با نهادهای برگزارکننده این 

جلسه ها همراهی کنند. 
وی در پاس��خ به این پرسش که آیا ایمیدرو 
برای آموزش کارگران مع��دن اقداماتی انجام 
داده اس��ت، گفت: زمانی که در سازمان نظام 
مهندس��ی معدن فعال بودم با سازمان فنی و 
حرفه ای تفاهمنام��ه ای برای آموزش کارگران 
معدن منعقد کردیم. بر اساس این تفاهمنامه، 
بودجه برگ��زاری کلاس ها از س��وی ایمیدرو، 
کارفرم��ا و کارگ��ران ش��رکت کننده در ای��ن 
جلسه ها تامین می ش��د. متاسفانه این دوره ها 

به صورت کامل اجرا نشدند.
ناصرنی��ا در ادامه بیان کرد: آیین نامه ایمنی 
در محل کار، از سوی وزارت کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی تصویب شده است. آخرین آیین نامه 
ایمنی کار، در س��ال ۹۱ تهیه و تنظیم ش��ده 

است.
مش��اور ش��رکت تهیه و تولید مواد معدنی 
در پای��ان تصریح ک��رد: س��ازمان بین المللی 
کار، آیین نامه ایمنی مع��ادن روباز را تصویب 
کرد. این آیین نامه، بس��یار مفصل اس��ت و به 
جزئی ترین مس��ائل معدنی نیز اشاره می کند. 
من ت��لاش زیادی کردم که ای��ن آیین نامه را 
ترجمه و در کشور اجرا کنم اما متاسفانه علاقه 
چندانی برای اجرا شدن آن از سوی مسئولان 

مشاهده نکردم.
پاس�خگو بودن مس�ئولان فنی در  �

برابر قانون
همچنین در این زمینه، حس��ین ربیع نژاد، 
مش��اور ایمنی س��ازمان نظام مهندسی ایران 
در گفت وگ��و با صمت، عنوان کرد: بر اس��اس 
تعریف قانون، مسئولیت افزایش ایمنی معادن 
بر عهده مس��ئولان فنی اس��ت. ممکن اس��ت 
این مهندس��ان حق��وق بگیرن��د و از واقعیت 
چشم پوش��ی کنند- متاس��فانه گاهی ش��اهد 
چنی��ن اتفاق هایی بوده ایم- ام��ا این عمل به 
معنی زیر سوال بردن کارنامه کاری خودشان 
اس��ت چراکه در نهایت باید در پیشگاه قانون 

پاسخگو باشند. 
وی با بیان اینکه مس��ئولیت نبود ایمنی در 
معادن، بر عهده مس��ئولان فنی نیست، گفت: 
اگر س��از کارها درس��ت تنظیم شوند دیگر به 
گزارش هّای مس��ئولان فنی محدود نخواهیم 
ش��د؛ ب��ه نظر م��ن بای��د ش��رایطی را فراهم 
 کنی��م که نظارت ه��ا در مجموعه ه��ا افزایش 

یابن��د. بدون تردید متولی نظ��ارت بر معادن، 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت اس��ت اما 
وزارتخان��ه، ای��ن مس��ئولیت را ب��ه س��ازمان 
نظام مهندس��ی مع��دن ایران واگ��ذار کرده و 
این س��ازمان با توجه به مهارت ه��ای افراد به 

مسئولان فنی پروانه اشتغال می دهد.
به گفته مشاور سازمان نظام مهندسی ایران، 
نباید از مس��ئولان فنی که حق��وق خود را از 
بهره بردار دریافت می کنند انتظار داشت برای 
دس��تگاه حاکمیتی گزارش تهیه کنند. به نظر 

من، چنین توقعی اشتباه است.
ربیع ن��ژاد با اش��اره به ل��زوم افزایش تعداد 
دوره ه��ای نظارت��ی در معادن زغال س��نگ، 
تصریح کرد: معادن به دو ش��کل زیرزمینی و 
روباز فعالیت می کنند که هر کدام، مخاطرات 
خاص خ��ود را دارند. فعالی��ت در یک معدن 
زیرزمین��ی، خطره��ای بیش��تری را متوج��ه 
کارگران می کند زیرا احتمال ریزش آن بسیار 
زیاد است اما فعالیت در معادن زیرزمینی زغال 

سنگ، خطر بیشتری را متوجه آنها می کند.
این کارش��ناس در ادامه گفت: امنیت جانی 
در معادن روباز، بیش��تر از مع��ادن زیرزمینی 
قابل تامین اس��ت. با این وجود به دلیل برخی 
س��هل انگاری هّا تعدادی از کارگ��ران از بردن 
کلاه ایمن��ی و ماس��ک اجتن��اب می کنند. از 
ای��ن رو تعداد جان باختگان در معادن روباز نیز 

کم نیست.
معادن ب�ه تجهیزات نوی�ن ایمنی  �

مجهز شوند
وی درب��اره چرایی بالا بودن خطر در معادن 
زغال س��نگ، گفت: یکی از اصلی ترین دلایل 
انفج��ار در مع��ادن، گاز متان اس��ت. این گاز 
بیش��تر در معادن زغال سنگ تولید می شود و 
ممکن است کوچک ترین بی احتیاطی، خطرات 
جبران ناپذی��ری را ایجاد کند. اینجاس��ت که 
آموزش کارگران مع��ادن بیش از پیش دارای 
اهمیت می ش��ود. علاوه بر این نباید فراموش 
کنیم ک��ه بکارگیری تجهی��زات نوین ایمنی 
در مع��ادن زغال س��نگ از جمله مانیتورینگ 
می توان��د در ب��الا ب��ردن امنی��ت در مع��ادن 

تاثیرگذار باشد.
مشاور ایمنی س��ازمان نظام مهندسی ایران 
با بی��ان اینکه مع��ادن ب��زرگ را بهره برداران 
ق��وی اداره می کنند، گفت: من تا مدت ها باور 
نمی کردم که برای معدن زمستان یورت، چنین 
اتف��اق رخ دهد زی��را بهره ب��رداران این معدن 
نکات ایمن��ی را رعایت می کردن��د اما دیدیم 
که یک خطای کوچک چ��ه میزان تخریب را 

ایجاد کرد.
به گفته وی؛ کارفرما حق ندارد کارگری که 
دوره های آموزش��ی را نگذرانده، استخدام کند 

اما در عمل اینگونه نیست.
ربیع ن��ژاد در پای��ان تصری��ح ک��رد: یکی از 
وظایف اصلی بازرسان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در معادن، ارائه گزارش تخلفات است. 
ای��ن گزارش هّ��ا باعث تعطیلی معادنی ش��ده 
اس��ت که چندان در قید رعایت نکات ایمنی 

نبوده اند.
 از این رو بازرس��ی ها باید به افراد کاربلد که 
کارهای اجرایی بیشتری کرده اند، واگذار شود. 
به نظر من معادن به اس��تخدام مسئولان فنی 
و بازرسان زبده، بیش از کارگران آموزش دیده 

نیاز دارند.

 ارتباط مالی بهره بردار 
 و مسئول فنی

 پاشنه آشیل ایمنی معادن
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صعود ۲ پله ای ایران در 
جمع تولیدکنندگان 

انجم��ن جهانی آهن و ف��ولاد اعلام ک��رد ایران با 
تولید بیش از ۱۲.۵میلیون تن فولاد در نیمه نخست 
س��ال ۲۰۱۸میلادی) ۱۳۹۷خورش��یدی( یازدهمین 
تولیدکنن��ده بزرگ این محصول در جهان ش��ناخته 

شده است.
به گزارش تس��نیم، انجمن جهانی آهن و فولاد در 
جدیدترین گزارش خود از رش��د ۲۵.۸درصدی تولید 
فولاد ایران در ۶ماه نخس��ت سال جاری میلادی خبر 

داد.
تولی��د ف��ولاد ایران ک��ه در ۶ماه نخس��ت س��ال 
۲۰۱۷ میلادی، افزون ب��ر ۹.۹۴۷میلیون تن گزارش 
ش��ده بود در ۶ماه نخس��ت س��ال جاری میلادی به 
۱۲.۵۱۶میلی��ون تن افزایش یافت. تولید فولاد جهان 
در ۶ماه نخست س��ال جاری میلادی نسبت به مدت 
مشابه س��ال گذشته، رش��د ۴.۶درصدی داشته و به 

۸۸۱میلیون تن رسیده است.
بر اساس این گزارش، ایران یازدهمین تولیدکننده 
ب��زرگ فولاد جه��ان در نیمه نخس��ت س��ال جاری 
میلادی ش��ناخته ش��ده اس��ت. تولید فولاد ایران در 
این دوره، از کش��ورهای صنعتی مثل فرانسه، اسپانیا، 
انگلیس، کانادا، استرالیا و اتریش هم بیشتر بوده است.

ای��ران در نیم��ه نخس��ت س��ال ۲۰۱۷می��لادی 
س��یزدهمین  جای��گاه  در  )۱۳۹۶خورش��یدی( 
تولیدکننده بزرگ فولاد جهان شناخته شد که با کنار 
زدن دو کشور اوکراین و مکزیک در نیمه نخست سال 

جاری به جایگاه یازدهم ارتقا یافت.
گفتنی اس��ت چین با تولید ۴۵۱میلیون تن فولاد 
بزرگترین تولیدکننده این محصول در نیمه نخس��ت 
ش��ناخته  ۲۰۱۸میلادی)۱۳۹۷خورش��یدی(  س��ال 
ش��ده اس��ت. ژاپ��ن ب��ا ۵۲.۹۸میلیون ت��ن و هند با 
۵۲.۸۳میلیون تن به ترتیب در رتبه های دوم و س��وم 

از این نظر قرار گرفته اند.

توسعه، راه مقابله عملی با 
تحریم ها

مدیرعامل ش��رکت مس در جلس��ه تولید مجتمع 
مس سرچش��مه گفت: افزایش تولید، بومی س��ازی و 
تقویت ساخت داخل و پیگیری قدرتمندانه طرح های 
توس��عه ای، محورهای اساسی این شرکت برای مقابله 

با تهدیدات موجود است.
به گ��زارش مس پرس، محمدرضا بنی اس��دی راد با 
اش��اره به آغاز دور نخست تحریم های ظالمانه امریکا 
علیه ایران، گفت: جنگ اقتصادی از ناحیه اس��تکبار 
جهانی علیه مل��ت مظلوم ایران کلید خورده اس��ت. 
در این ش��رایط، خانواده صنعت م��س به فضل الهی 
و همت��ی بلند با کار گروهی و مضاعف تلاش خواهند 

کرد تهدیدات موجود را به فرصت تبدیل کنند.
وی ب��ا بی��ان اینکه ش��رکت م��س پی��ش از آغاز 
تحریم ها راهکارهای عملی ب��رای مقابله با تهدیداتی 
که پیش روی این ش��رکت اس��ت را بررس��ی کرده و 
کارگروه های��ی برای این منظور تش��کیل داده، گفت: 
افزایش تولید، بومی س��ازی و تقویت ساخت داخل و 
پیگیری قدرتمندانه طرح های توس��عه ای، محورهای 
اساسی ش��رکت مس برای مقابله با تهدیدات موجود 

است.
وی ادامه داد: افزایش تولید به عنوان نخس��تین راه 
عملی برای حفظ جایگاه موجود ضروری اس��ت و در 
همه واحدهای عملیاتی تولید از معدن تا پالایش��گاه 
علاوه بر بازس��ازی و بهبود خطوط تولید، باید افزایش 
تولی��د نیز انجام شود.بنی اس��دی تصری��ح کرد: برای 
افزایش بهره وری، برنامه ریزی متقنی ش��ده و در این 
راه به طور قطع با اتکا به توان کارکنان، مهندس��ان و 
مدیران ش��رکت مس در پایان سال جاری و سال های 
پیش رو ش��اهد افزایش تولید خواهیم بود. وی درباره 
بومی سازی به عنوان دومین راهکار شرکت مس برای 
مقابله با تحریم ها گفت: تقویت س��اخت داخل و اتکا 
به ظرفیت های داخلی و موجود در جهت بومی سازی 
هرچه بیشتر تجهیزات و قطعات خط تولید با تشکیل 
کارگروهی قوی، به جد در حال پیگیری است و تاکید 
کرده ایم که واحد س��اخت داخل این شرکت، آمادگی 
ساخت قطعاتی که حتی صرفه اقتصادی ندارند را نیز 

داشته باشد. 
بنی اس��دی با تاکید بر این که شرکت مس پیش از 
این ش��رایط تحریمی را تجربه کرده اس��ت، گفت: در 
ای��ن راه حتما از تجربه مقابله با تحریم ها برای تامین 
 قطع��ات، م��واد و تجهیزات حیاتی اس��تفاده خواهیم

 کرد.
 مدیرعامل شرکت مس با عنوان این که از چند ماه 
پیش پیگیری هر چه س��ریع تر طرح های توسعه ای را 
در دستور کار قرار دادیم اظهار کرد: توسعه راه مقابله 
عملی با تحریم ها است و رسالت ما درحال حاضر ادامه 
با ق��درت پروژه های حیاتی و مطمئن تا راه اندازی در 
زمان مقرر و بدون تأخیر اس��ت ک��ه نتیجه آن بدون 
شک افزایش سودآوری و ارتقای وجاهت شرکت مس 

در مجامع معدنی و صنعتی دنیا خواهد شد. 
وی اف��زود: به فضل الهی و ب��ا همت بلند کارکنان 
شرکت ملی صنایع مس ایران تلاش خواهیم کرد در 
آینده نزدیک رتبه ش��رکت م��س در دنیا را از ۲۲ به 

زیر ۱۰ برسانیم.

خبر

در پژوهشی جدید، سیمانی ابداع شده که با تزریق پتاسیم قادر 
به ذخیره برق اس��ت. با چنین سیمانی می توان خانه هایی ساخت 

که به شبکه توزیع برق متصل نیستند.
ب��ه گزارش مهرنی��وز، دیوارهای خانه ها ب��ه زودی می توانند به 
عن��وان باتری، ان��رژی را در خود ذخیره کنند. دانش��مندان، نوع 
جدی��دی از س��یمان را ابداع کرده اند که یون های پتاس��یم به آن 
تزریق شده و به این ترتیب می تواند الکتریسیته را برای مدت زمان 

طولانی تری ذخیره کند.
هنگامی که سطح تولید انرژی کاهش می یابد، سیمان موجود در 

دیوار با استفاده از ذخیره برق و  آند، نیاز خانه را تامین می کند.
مناب��ع انرژی تجدیدپذیر هر روز بیش��تر می ش��وند و به آرامی 

واحدهای برق هس��ته ای و زغال س��نگی را منس��وخ می کنند. این 
درحالی اس��ت که یک��ی از مهم ترین موانع در گس��ترش صنایع، 
ناتوانی در ذخیره مازاد برق تولیدی است. در این میان برای ذخیره 
انرژی از باتری استفاده می ش��ود. باتری ها با انتقال ذرات باردار از 
یک س��و به س��وی دیگر انرژی را در یک واسطه شیمیایی ذخیره 

می کنند که در آینده آزاد می شود.
 پژوهشگران متوجه شده اند این ذرات باردار به نام یون می توانند 
در یک ساختار کریستالین مانند)سیمان( جریان یابند و در سوی 

دیگر ذخیره شوند.
 ای��ن روند به طور فیزیکی انرژی را ب��ه دام می اندازد و نیازمند 
اس��تفاده از مواد شیمیایی نیست بلکه سیمان با تزریق پتاسیم، به 

عنوان خازن عمل می کند.
محمد صافی از دانش��کده مهندسی دانشگاه لنکستر در این باره 
می گوید: ای��ده اصلی پروژه ما ذخیره کردن الکتریس��یته در یک 
س��اختار و آزاد ک��ردن آن در زمان اوج تقاضاس��ت. تعداد زیادی 
س��اختمان روی زمین وجود دارد و اگر همه آنها به باتری تبدیل 

شوند، می توانیم مشکل انرژی را حل کنیم.
 البته صافی اش��اره می کند خازن ها در مقایس��ه با باتری، حجم 
کمتری برق حفظ می کنند اما اگر س��یمان جدید به طور گسترده 
در ساختمان س��ازی ب��ه کار رود، می ت��وان مق��دار قاب��ل توجهی 

الکتریسیته ذخیره کرد.
این فناوری هنوز نیازمند تحقیقات بیش��تری است تا به صورت 

تجاری عرضه ش��ود. با کمک این فناوری می توان س��اختمان ها و 
چراغ های روشنایی خیابان ها را از شبکه توزیع برق جدا کرد.

ابداع سیمانی که برق ذخیره می کند

رییس اتحادیه آهن فروش��ان گفت: زمانی که مکانیس��م افزایش 
تقاض��ا در بازار کلید می خ��ورد، باید ب��ورس کالا و تولیدکنندگان 
به منظ��ور حفظ تعادل بازار، به س��مت افزای��ش تولید و عرضه گام 

بردارند، ضمن آنکه در بورس کالا نباید بدون مجوز آهن فروخت.
به گ��زارش بورس نیوز، محمد آزاد، رییس اتحادیه آهن فروش��ان 
درب��اره علل گرانی آهن در بازار گفت: افزایش ۶۰درصدی نرخ آهن 
در بازار دارای سرمنش��أ خاصی نبوده و عده ای با پول های سرگردان 

موجود در فضای اقتصادی به بازار آهن ورود کرده اند.
وی ادامه داد: این افراد که در اقتصاد کش��ور، »س��فته باز« نامیده 

می ش��وند برخلاف اصول کس��ب وکار و محیط س��رمایه گذاری در 
فض��ای اقتصادی فعالیت می کنند اما وجود این افراد به ضرر حیات 
اقتصادی اس��ت. رییس اتحادیه آهن فروش��ان افزود: آهن و فولاد از 
مواد زیرس��اختی کشور به شمار می آید اما مانند طلا و ارز وسیله ای 
برای س��فته بازی نیست زیرا آهن، مصرف کننده واقعی در بازار دارد 
و نمی توان با رانت از آن س��ود برد. آزاد با انتقاد از ورود س��فته بازان 
به این بازار اظهار کرد: متاسفانه با ورود عده ای سودجو به این بازار، 
نرخ آهن با تلاطم روبه رو ش��ده، ضم��ن آنکه مصرف کنندگان برای 
مصارف داخلی و ساختمان س��ازی و همچنین فعالان این رشته در 

حوزه صادرات با مش��کلات افزایش نرخ روبه رو ش��ده اند. وی درباره 
تاثیر افزایش نرخ بر بورس  کالا نیز گفت: مکانیسم عرضه و تقاضای 
آهن در بورس به طور کامل اجرا می شود و زمانی که میزان عرضه از 
حد تقاضا بیشتر باشد، نرخ آهن با رشد مواجه نخواهد شد اما زمانی 
که از عرضه آهن در بورس کالا کاسته شود افزایش قیمت، طبیعی 
اس��ت؛ به طور مثال اگر نیاز خرید مردم ۱۰۰هزار تن آهن باشد اما 
می��زان عرضه، تنها بخش اندکی از تقاضا را پاس��خ دهد، به افزایش 

قیمت ها دامن زده می شود.
رییس اتحادیه آهن فروشان ادامه داد: از سوی دیگر، عرضه اندک 

ب��ازار را می توان ب��ه تولیدکنندگان بزرگ ربط داد اما فولادس��ازان 
نظریه دیگری را مطرح می کنند. زمانی که مکانیس��م افزایش تقاضا 
در ب��ازار کلید می خورد، باید بورس و تولیدکنندگان به منظور حفظ 
تعادل بازار، به س��مت افزایش تولید و عرضه گام بردارند ضمن آنکه 

نباید در بورس کالا بدون مجوز آهن فروخت.
وی با امیدواری نسبت به برگشت قیمت ها گفت: این موضوع تاثیر 
خود را در بلندمدت بر مس��کن خواهد گذاشت و قدر مسلم، علاوه 
بر عرضه صحیح و مس��تمر از سوی تولیدکنندگان، نیازمند نظارت 

مستقیم دولت است.

سفته بازها تقاضای آهن را بالا بردند

 مدیرعامل فولاد هرمزگان
  در گفت وگو با صمت

 عنوان کرد: 

 ستادی
  برای عبور از

  تحریم ها 
تشکیل داده ایم

 س�ارا اصغری: فولاد هرم��زگان به عنوان 
تولیدکننده تختال، سهم ۸درصدی از کل تولید 
فولاد کش��ور را به خود اختصاص داده است. این 
واحد فولادس��ازی که یک��ی از زیرمجموعه های 
فولاد مبارکه به ش��مار می رود، سهم قابل توجهی 
از تولی��د فولاد در اس��تان هرم��زگان را به خود 

اختصاص داده است.
 ای��ن واحد فولادی در ۳ماه نخس��ت امس��ال 
توانس��ته ۱۳درصد فروش داخلی خود را افزایش 
دهد و ب��ه رکوردهای قابل توجهی دس��ت یابد. 
صم��ت در گفت وگو با فرزاد ارزان��ی، مدیرعامل 
شرکت فولاد هرمزگان درباره وضعیت این شرکت 

به گفت وگو نشسته که در ادامه می خوانید. 
درباره عملکرد سال ۹۶ و برنامه های  �

سال ۹۷ توضیحاتی دهید.
ش��رکت فولاد هرمزگان در ۳ماه نخست سال 
۹۷ نس��بت به س��ال ۹۶ در تمام زمینه ها شاهد 
رشد بوده است. در این ۳ماه، ۱۱درصد در تولید 
تختال و ۱۰درصد در تولید آهن اس��فنجی رشد 
داشته ایم. در فروش داخلی ۱۳درصد و در زمینه 
صادرات نیز با توجه به شرایط به وجود آمده ۱۰ تا 
۱۲درصد کاهش داشته ایم. در زمینه کیفیت نیز 
در ۳ماه امسال حدود ۳۰درصد بهبود داشته ایم. 
در س��ال ۹۶ بیش از یک میلی��ون و ۶۰۰هزار 
تن ف��روش و یک میلیون و ۴۰۸ه��زار تن تولید 
داشتیم. در زمینه فروش داخلی با ۶۸درصد، در 
زمین��ه صادرات با ۱۰درص��د و در زمینه فروش 
کلی با ۲۴درصد رش��د روبه رو بوده ایم و در تولید 
سال ۹۶ نس��بت به س��ال ۹۵ حدود ۲۳ درصد 

رشد داشتیم.
 ۹۶ س��ال خوبی برای فولاد هرمزگان به شمار 
می رف��ت چراکه در این س��ال ف��ولاد هرمزگان 
توانست بیش از یک میلیون و ۴۰۰هزار تن فولاد 
تولی��د کند و به ظرفیت اس��می کارخانه نزدیک 

شود.
 ظرفی��ت کارخانه یک میلی��ون و ۵۰۰هزار تن 
اس��ت که برنامه ریزی کرده ایم امس��ال این رقم 

محقق شود.
با توج�ه به تحریم ه�ای پیش آمده،  �

چ�ه برنام�ه ای ب�رای ص�ادرات ف�ولاد 
هرمزگان در نظر گرفته اید؟

البته ممکن اس��ت قدری زود باش��د که درباره 

تاثی��ر تحریم ها س��خن بگوییم اما ب��ه هر حال 
تحریم ها آثار خود را خواهد داشت.

 برای فرآیند فروش باید برنامه ریزی کرد چون 
یک فاصله زمانی بین تولید و فروش وجود دارد. 
تاکنون براساس برنامه پیش رفته ایم و هم اکنون 

نیز با مشتریان در تعامل هستیم.
 بخش��ی از موض��وع به مس��ائل بانکی و نقل و 
انتقال پول بازمی گردد. داشتن مشتری یک بحث 
 است و اینکه بتوانید پول را جابه جا کنید، بحثی 

دیگر.
 البته با کمک فولادمبارکه قصد داریم امس��ال 
یک میلی��ون و ۵۰هزار تن ص��ادرات انجام دهیم 
و ۴۵۰ه��زار تن در داخل عرض��ه کنیم، هرچند 
اگر بازار داخلی کش��ش بیشتری داشته باشد، در 
وهله نخس��ت محصول را در ب��ازار داخلی عرضه 
 می کنی��م و مازاد ب��ازار داخل را ص��ادر خواهیم 

کرد.
وزارت صنع�ت، مع�دن و تج�ارت،   �

برای صادرات سهمیه بندی کرده است. 
س�هم ش�ما چه میزان اس�ت و آیا با این 

سهمیه بندی موافق هستید؟
س��هم فولاد هرمزگان برای نی��از بازار داخل را 
۶۰۰هزار ت��ن در نظر گرفته اند. م��ا قادر به این 
میزان عرضه هس��تیم، به ش��رطی که در داخل 
کش��ش لازم وجود داش��ته باش��د. درحال حاضر 
کارخانه ه��ای داخلی به لح��اظ منابع مالی دچار 
مشکل هستند. در بورس، ۳شرکت فولاد مبارکه، 
فولاد هرم��زگان و خولاد خوزس��تان نیز عرضه 
دارند. ش��رکت های داخلی، نیازمند اسلب زیادی 

نیستند. 
در زمینه یکی شدن دو شرکت فولاد  �

هرمزگان و فولاد صبای خلیج فارس در 
چه مرحله ای قرار دارید؟ 

ش��ده  انج��ام  اص��ول  روی  واگ��ذاری   ای��ن 
است. همانگونه که مستحضر هستید شرکت صبا 
فولاد خلیج فارس متعلق به صندوق بازنشستگی 
کشوری است. در جلسه ای که با حضور همه افراد 
در ارتباط با این موضوع در ایمیدرو برگزار ش��د، 
روی اصول این ادغام توافق شد اما قرار شد نحوه 
این ادغام را صندوق بازنشستگی کشوری بررسی 
کرده و نتیجه را اعلام کند؛ یعنی کل کارخانه را 
به فولاد هرمزگان بفروشد یا اینکه حضور داشته 

باشد و درصدی از سهام آن برای فولاد هرمزگان 
و درصدی برای صندوق بازنشستگی کشور باشد. 
به هر حال ش��رکت فولاد مبارکه و شرکت فولاد 
هرم��زگان، آمادگی لازم را ب��رای ادغام به هر دو 

روش دارند. 
در چشم انداز ۱۴۰۴ قرار است استان  �

هرمزگان به تولی�د ۱۰میلیون تن فولاد 
دس�ت یابد. چه زیرساخت هایی در این 
زمینه آماده شده و این میزان تولید تنها 
به صادرات اختصاص داده می شود یا به 
فکر ایجاد صنایع پایین دس�ت در استان 

نیز هستید؟
پایگاه صادرات��ی می تواند یک نقطه قوت برای 
استان هرمزگان به شمار رود اما تولید۱۰میلیون 
تن فولاد را نیز می توان براساس بازار داخلی تنظیم 
 کرد و بخش��ی از آن را به تولی��د ورق اختصاص 

داد. 
از این رو باید ببینید صنایع لوله سازی در کشور 
چ��ه نیازهایی دارند. از س��وی دیگر صنایع نفت 
که نیاز به ف��ولاد ترش دارن��د، محصول خاصی 

می خواهند. 
هم اکنون برای این ۱۰میلیون تن برنامه ریزی 
خاصی نش��ده اما می توان محصولات مختلفی را 
در دل آن تعری��ف ک��رد؛ از جمل��ه ورق، بیلت و 
محصولات صنایع نفت که خوراک فولاد اکسین 

است.
 البت��ه برای ۱۰میلی��ون تن س��رمایه گذاری، 
نخس��ت باید نیاز ب��ازار و ف��روش آن را در نظر 
گرفت. در بخش صادرات مشکلی وجود ندارد اما 
به طور کلی تنوع محصول در این ۱۰میلیون تن 

دیده شده است. 
در ص�ورت آغ�از تحریم ه�ا، ب�رای  �

واردات م�واد اولیه و صادرات محصول 
خود چه برنامه ای را در نظر گرفته اید؟

در زمینه تحریم ها، تجربه  س��ال های گذش��ته 
را داری��م که می توانیم از آن به��ره ببریم. دولت 
نی��ز تدابیری خواهد اندیش��ید. بی ش��ک صنایع 
برای رویارویی با این مش��کلات و ادامه فعالیت، 

تدابیری دارند. 
ما هم  برای تامین مواد و قطعات، برنامه ریزی 

کرده ایم تا تولید به خطر نیفتد. 
با توجه به این قضایا س��تادی تش��کیل داده  و 

م��واد اس��تراتژیک و گلوگاهی مان را مش��خص 
کرده ایم. کارگروهی، موضوع ها را بررسی کرده و 

نیازها و اقدامات لازم مشخص شده است.
بیش�ترین میزان صادرات ش�رکت به  �

چه کشورهایی اس�ت؟ آیا این کشورها 
در  من�ع ص�ادرات  براب�ر  در  واکنش�ی 

راستای تحریم ها نشان داده اند؟
بیش��ترین صادرات ما به آسیای جنوب شرقی 
مانند مالزی، تایلند و اندونزی است. مقداری هم 

به اروپا از جمله فرانسه صادر کرده ایم.
 به طور عمده آسیای جنوب شرقی، بازار هدف 
ما اس��ت و البته به برزیل نیز صادرات داشته ایم. 
این کش��ورها در حالت احتیاط قرار دارند و چون 
به دنبال منافع خود هس��تند، ممکن است تحت 

تاثیر تصمیم امریکا و تحریم ها قرار بگیرند. 
تح�ولات ن�رخ ارز ت�ا چه ان�دازه بر  �

قیم�ت محصولات ش�ما تاثیرگذار بوده 
است؟

از آنجا ک��ه واحد ما یک واح��د صادرات محور 
اس��ت، در زمینه صادرات، نرخ ارز داخلی تاثیری 
بر قیم��ت  محصولات ما ندارد و به طور کلی پیرو 

بازار جهانی هستیم. 
در ب��ازار داخل��ی نی��ز اگ��ر عرض��ه داش��ته 
باش��یم، محصولات مان را در ب��ورس کالا عرضه 
می کنی��م، اطلاع��ات ش��رکت نی��ز در ب��ورس 
ش��فاف اس��ت و روی کدال ق��رار دارد، از این رو 
 محصولات ما خارج از ب��ورس کالا قیمت گذاری

 نمی شود. 
اجتماع�ی  � مس�ئولیت های  درب�اره 

فولاد هرمزگان توضیحاتی دهید.
فولاد هرمزگان چون در منطقه هرمزگان قرار 
دارد تعامل خوبی با تمام سازمان ها و بخش های 

مختلف برقرار کرده است.
 یکی از موثرترین ش��رکت های استان هستیم 
که با ده ها موسس��ه و نهاد، تعام��ل برقرار کرده 
و نیازهای اس��تان را در حد وس��ع خود برطرف 

کرده ایم.
 فعالیت ه��ای فرهنگ��ی- اجتماعی مختلفی از 
سوی فولاد هرمزگان در استان و شهر بندرعباس 

انجام شده است.
 احس��اس ما این است که چون در این استان 
مش��غول کار و تولید هستیم باید بتوانیم در حد 

توان ب��ه آن کمک کنیم. س��عی کردیم این کار 
را خودجوش انجام دهیم و بیش��تر کمک های ما 
در قالب کارهای عام المنفعه و نهاد های اجتماعی 

است. 
با کمک ف��ولاد مبارکه نیز به دنبال تدوین یک 
الگوی مس��ئولیت اجتماعی هستیم چراکه فولاد 
مبارکه در این زمینه تجربه های بس��یار ارزنده ای 
دارد. ق��رار اس��ت این الگ��و را نظام مند به پیش 
ببریم و به صورت هدفمند و موثر در فعالیت های 

عام المنفعه مشارکت کنیم. 
در جه�ت حمای�ت از کالای ایرانی  �

ک�ه پی�ام امس�ال رهب�ری اس�ت، چ�ه 
اقدام هایی را انجام داده اید؟

در راستای بومی سازی، گام هایی را پیش برده 
و اقدام ه��ای مهم��ی را انجام داده ای��م. تحریم ها 
می توانند به تحقق ش��عار س��ال کمک کنند. هر 
ان��دازه فش��ار بیرونی بر ما تحمیل ش��ود، نگاه و 

حمایت از داخل نیز تقویت می شود.
 از ای��ن رو ه��ر ان��دازه بتوانیم نیازم��ان را در 
داخ��ل تامی��ن کنیم، بهت��ر خواهد ب��ود چراکه 
 به اقتصاد کش��ور و اش��تغالزایی کم��ک خواهد

 کرد.
 البته س��تادی که در شرکت تشکیل شده، در 
راستای تامین نیاز اس��تراتژیک و گلوگاهی بوده 
و اولویت ها به وس��یله شرکت های داخلی تعیین 

شده است. 
ما در ش��رکت، بخشی به نام بومی سازی داریم 
که وظیفه دارد نیازهایی که در گذش��ته از سوی 
خارجی ها تامین می ش��د را با شرکت های داخلی 
توانمن��د در میان بگذارد تا با س��رمایه گذاری از 
سوی شرکت فولاد هرمزگان، نیاز شرکت تامین 

شود. 
برای مثال اگر نیازمند قطعه ای هستیم آن را به 
شرکت داخلی سفارش می دهیم و در صورتی که 
قادر به ساخت آن باشد، اولویت سفارش دهی ما، 

همان شرکت خواهد بود. 
هرچن��د پیش از تعیین ش��عار س��ال با عنوان 
حمای��ت از کالای ایرانی، چنی��ن اقدام هایی در 
شرکت فولاد هرمزگان انجام می شد و این رسالت 
کارخانه ما نیز از ش��رکت ف��ولاد مبارکه منبعث 
شده که البته با توجه به تحریم ها نمود بیشتری 

پیدا کرده است.  



سردرگمی در قیمت گذاری 
محصولات فولادی

فعالیت کارخانه های فولاد 
با ۴۰ درصد نیرو

نماین��ده م��ردم نجف آب��اد در مجلس ش��ورای 
اسلامی با اشاره به التهاب بازار فولاد گفت: مجلس 
ش��ورای اسلامی متاس��فانه نقش خود را به خوبی 
ایف��ا نمی کند؛ ب��ه این معنی که نظارتی از س��وی 

نمایندگان وجود ندارد.
ابوالفض��ل ابوتراب��ی، درب��اره وضعی��ت فولاد و 
التهاب موج��ود در این بازار اظه��ار کرد: تلاطمی 
در زمین��ه فولاد ایجاد ش��د و فضایی به وجود آمد 
که تولیدکنندگان داخلی به سمت صادرات رفتند. 
همچنین فعالان این حوزه از ترس اینکه تحریم ها 
ش��روع شود به س��مت دلار رفتند و از داخل غافل 
شدند. این موضوع ها باعث گرانی و التهاب در بازار 

فولاد شد.
وی در ادامه بی��ان کرد: همچنین یکی از دلایل 
بالا رفتن نرخ فولاد، بالا رفتن نرخ دلار بود اما اصل 

مطلب، رکود حاکم بر ساخت وساز است.
نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینک��ه تعداد کارخانه های لوله س��ازی زیاد 
است و در ابعاد مختلف کار بزرگی انجام می دهند، 
افزود: در این زمینه در خاورمیانه جزو نخستین ها 
هس��تیم و عل��م روز جهان را در اختی��ار داریم اما 
متاسفانه کارخانه ها نیمه تعطیل بوده و با ۴۰درصد 
 ظرفی��ت مش��غول کار هس��تند که جای تاس��ف

 دارد.

قیم��ت محصولات فل��زی، تابع��ی از قیمت های 
جهانی اس��ت. در این میان فولاد نیز از قیمت های 
جهان��ی پی��روی می کند و ب��ا صعود و ن��زول آن، 
افزایش یا کاهش می یابد. این یک قاعده کلی است 
اما نباید از مسائل اثرگذار داخلی نیز غافل شد. این 
عوامل اثرگ��ذار در هر کش��وری می توانند وزنه ای 
در قیمت گذاری به ش��مار روند. در این زمینه بارها 
عنوان شده که انرژی خدادادی همچون گاز فراوان 
و نیروی انس��انی ارزان، کش��ور ما را در فولادسازی 
مزیت دار کرده است. از این رو در زمینه قیمت گذاری 
اگ��ر تابعیت جهانی را کن��ار بگذاریم، قیمت گذاری  
داخلی کم��ی پایین تر از قیمت ه��ای جهانی برای 
فولادس��ازان کشور تمام می ش��ود اما آنچه در این 
می��ان، قیمت گذاری در بازار ف��ولاد را بهم می ریزد 
و گاه ص��دای بالادس��ت و گاه صدای پایین دس��ت 
ای��ن صنعت را درمی آورد، پی��روی نکردن این بازار 
از منطق زنجیره فولاد است چراکه از سنگ آهن تا 
محصول نهایی فولاد را زنجیره ای تش��کیل می دهد 
ک��ه حلقه ها را به هم متصل کرده اس��ت. در زمینه 
قیمت گذاری نیز از بالادست تا پایین دست آن باید 
از ای��ن زنجیره پیروی کنند نه اینکه هر یک از این 
حلقه ها به تنهایی س��از خ��ود را کوک کند که اگر 
یک حلقه این زنجیره بلنگد، کل آن ناکوک خواهد 
ش��د. از آغاز این زنجیره که معدن اس��ت، باید یک 
روال منطق��ی بر قیمت گذاری با س��وددهی معقول 
حاکم باشد و این روال معقول را به سایر حلقه های 
پایین تر سرایت داد تا س��وددهی آن به تناسب هر 
حلق��ه به پیش ب��رود و در نهایت محصول نهایی با 
نرخ مناسب به دس��ت مصرف کننده برسد اما آنچه 
در زنجیره فولاد ش��اهد آن هس��تیم این است که 
ش��یوه های قیمت گ��ذاری، غیرمتداول اس��ت و هر 
بخش از صنایع در این صنعت ساز خودش را می زند 
و جزیره وار تنها به خودش می اندیشد. این در حالی 
اس��ت که در دنیا چند ش��رکت بزرگ تولیدکننده 
در رابطه با سنگ آهن با یکدیگر مذاکره می کنند و 
براس��اس آن، نرخ سنگ آهن در بازار جهانی تعیین 
می ش��ود. مبنای سایر حلقه ها نیز مشخص می شود 
و در نهایت قیمت گ��ذاری به گونه ای پیش می رود 
ک��ه خریدار و فروش��نده با توجه ب��ه تحلیل بازار و 
نرخ های فولاد و با در نظر گرفتن شرایط حاکم، نرخ 
را تعیین می کنند. اما در کش��ور ما به نظر می رسد 
هر حوزه ای حساب و کتاب جداگانه ای دارد و مدام 
در حال رصد کردن حوزه های دیگر است. در نهایت 
خریدار و فروش��نده نمی توانند به یک نرخ منطقی 
و متعارف دس��ت یابند که البته این موضوع نیاز به 
مدیریت پیدا می کنند. به نظر می رس��د در زنجیره 
ف��ولاد روال قیمت گذاری نیاز ب��ه تنظیم برد- برد 
دارد تا بتواند کل زنجیره را به توازن برساند چراکه 
اگر هر ح��وزه ای تنها منافع بخش خ��ود را ببیند، 
بخش��ی فربه می شود و بخشی نحیف خواهد ماند و 

در نهایت این زنجیره ابتر می شود. 
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سارا اصغری
روزنامه نگار

یادداشت

خبر

صنعت سرب و روی ایران براساس برخی تاریخ نگاری ها، بیش از 
۷قرن قدمت دارد و امروز بر پایه داده های غیررسمی پس از چین، 
قزاقس��تان و هند چهارمین تولیدکننده جهان به شمار می رود که 
با وجود مش��کل کمبود مواد اولیه، به روند افزایشی صادرات خود 

شدت داده است.
به گزارش ایرنا بر پایه داده های آماری سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران، خرداد امس��ال میزان تولید سرب و 
روی انگوران)زنجان( با رشد ۳۳درصدی نسبت به ماه مشابه سال 
گذشته به ۱۲۲هزار و ۳۸۱تن رسید و در واحد سرب نخلک)استان 
اصفهان( هم با افزایش ۹۵درصدی در مقایس��ه با ماه مش��ابه سال 

گذشته، ۵هزار و ۳۰۶تن تولید شد.
آمار عملکرد ۳ماه نخس��ت س��رب و روی انگوران از رشد تولید 
۸۵درصدی نس��بت به ۳ماه نخست سال گذشته حکایت دارد که 
بیش از ۳۷۱هزار و ۷۶۰تن ش��د و س��رب نخلک نیز در این مدت 
۱۵ه��زار و ۲۹۸تن تولید داش��ت که در مقایس��ه با فصل بهار ۹۶ 

افزایش ۱۱۲درصدی دارد.
مجم��وع تولید این واحدها در ۳ماه ابتدای امس��ال به ۳۸۷هزار 
و ۵۷تن رس��ید که در مقایس��ه با ۳ماه نخست س��ال ۹۶ افزایش 

۸۶درصدی دارد.
بررس��ی آمارهای بین المللی نش��ان می دهد سرانه مصرف روی 
ایران ۱.۱۴کیلوگرم اس��ت؛ در حالی ک��ه این رقم در اروپای غربی 

۵.۹کیلوگرم و در چین حدود ۲.۵کیلوگرم برآورد می شود.
عملکرد ۵ ساله صادرات سرب

بررس��ی میزان صادرات سرب در دوره ۵ ساله ۹۶- ۱۳۹۲ نشان 
می دهد مجموع ارزش حاص��ل از عملکرد این بخش ۷۴۵میلیون 
دلار بوده و بیشترین حجم صادرات در سال گذشته با ۲۱۴میلیون 
دلار و کمتری��ن آن در س��ال ۹۲ به می��زان ۱۰۴میلیون دلار رقم 

خورد.
ع��لاوه بر این، بیش��ترین رش��د ص��ادرات در س��ال ۹۵ با رقم 
۳۵درصدی نس��بت به س��ال ۹۴ محقق ش��د و حجم صادرات در 
سال ۹۵ برابر با ۱۷۴میلیون دلار بود، درحالی که در سال ۹۴ رقم 

۱۲۹میلیون دلار ثبت شده بود.
س��ال ۹۴ نی��ز می��زان صادرات نس��بت ب��ه س��ال ۹۳ که رقم 

۱۲۴میلیون دلار بود، رشد یک درصدی داشت.
ایران؛ رتبه ۳۹ در صادرات سرب �

گذش��ته  س��ال  در  می ده��د  نش��ان  جهان��ی  آماره��ای 

میلادی)۱۳۹۶خورش��یدی( اس��ترالیا ب��ا رق��م ۹۴۱میلیون دلار 
صادرات سرب با سهم ۱۰.۹درصدی از کل، جایگاه نخست را از آن 
خود کرد و کره جنوبی و کانادا به ترتیب با ۸۴۸ و ۶۳۷میلیون دلار 

در جایگاه دوم و سوم قرار گرفتند.
جمه��وری اس��لامی ایران در بررس��ی س��ال گذش��ته در بین 
صادرکنندگان سرب رتبه ۳۹ را از آن خود کرد و ۰.۴ درصد از کل 
صادرات را در این سال با ۳۴میلیون دلار به خود اختصاص داد، در 
حالی که س��ال ۲۰۱۶میلادی )۱۳۹۵خورشیدی( ارزش صادرات 

این بخش ۱۷۴میلیون دلار با سهم ۲.۵درصد ثبت شد.
هند؛ مشتری نخست ایران

بررس��ی آمار صادرات س��رب ایران نش��ان می دهد هند در سال 
۹۶ ب��ا ج��ذب ۵۹میلیون دلار از ص��ادرات این بخش و با س��هم 
۲۷.۶درصدی از کل، جایگاه مش��تری نخس��ت را از آن خود کرد. 
این کش��ور در س��ال ۹۵ به میزان ۴۱.۸میلیون دلار صادرات این 

بخش را جذب کرده بود.
کره جنوب��ی و امارات به ترتیب ۵۰میلیون و ۴۶.۷میلیون دلار از 
صادرات س��رب ایران را جذب کردن��د و در جایگاه های بعدی قرار 
گرفتند. ترکیه و اندونزی از دیگر ش��رکای تجاری ایران در جذب 

صادرات این بخش در سال ۹۶ بودند.
محدودیت های تولید سرب در ایران

مشکل صنعت سرب مربوط به فرآوری و تولید شمش است. نیاز 
اساس��ی به تغییر فناوری به منظ��ور بهره گیری از تنوع خاک های 
موجود و س��ایر منابع قابل اس��تفاده و همچنین افزایش بهره وری، 

ضروری است.
برخ��ی از مهم ترین موانع این صنعت عبارتند از تخصیص ندادن 
تس��هیلات و اعتب��ارات ترجیهی به این صنعت ب��ا در نظر گرفتن 
حاشیه سود پایین و افزایش یافتن صدور جواز تاسیس در ساخت 
واحدهای ش��مش کوچ��ک به دلیل نبودن م��اده معدنی به اندازه 
کاف��ی برای این واحدها که نش��ان می دهد ذخی��ره معدن بزرگ 
انگ��وران رو به اتمام و در حقیقت از موانع بر س��ر راه توس��عه این 

صنعت است.
ایران رتبه پانزدهم صادرات شمش روی �

آمار سال ۲۰۱۷میلادی)۱۳۹۶خورشیدی( نشان می دهد ارزش 
ش��مش روی صادراتی کره جنوبی با بیش از ۱.۶میلیارد دلار سهم 
۸.۸درصدی از کل ص��ادرات این بخش را به خود اختصاص داد و 
پ��س از آن، هلند با یک میلیارد و ۴۱۵میلیون دلار و کانادا با یک 

میلی��ارد و ۴۰۰میلیون دلار به ترتیب ب��ا ۷.۵ و ۷.۴درصد از کل 
صادرات، رتبه های دوم و سوم را به خود اختصاص دادند.

ایران هم در آن سال با دستیابی به ارزش صادراتی ۳۰۲میلیون 
دلاری ب��ه میزان ۱.۶درص��د از کل صادرات، رتبه پانزدهم را از آن 
خود کرد؛ درحالی که سال ۲۰۱۶ میلادی، کشورمان ۲۲۷میلیون 

دلار صادرات شمش روی داشت.
صدور بیش از یک میلیارد دلار شمش روی �

بررس��ی عملکرد صادرات ش��مش »روی« بر پایه جداول آماری 
گمرک جمهوری اس��لامی ایران نش��ان می دهد در سال های ۹۶- 
۱۳۹۲در مجموع یک میلیارد و ۷۳میلیون دلار صادرات این بخش 
ثبت ش��د. بیش��ترین سهم و رش��د صادرات، مربوط به سال ۹۶ با 
رقم ۳۶۰میلیون دلار بود که نس��بت به عملکرد س��ال ۹۵ رش��د 

۵۹درصدی را نشان می دهد.
درعی��ن ح��ال در س��ال ۹۲ نس��بت به س��ال ۹۱ ش��اهد افت 
۳۶درص��دی بودیم که بیش��ترین کاهش ص��ادرات در دوره مورد 
بررسی است و س��ال ۹۳ با رقم ۱۴۸ میلیون دلار کمترین میزان 

صادرات شمش روی به ثبت رسید.
کشورهای هدف صادراتی �

بررسی جداول آماری گمرک نشان می دهد ترکیه، هند، تایوان، 
امارات و کره جنوبی، مقاصد اصلی صادرات ش��مش روی ایران در 
س��ال گذش��ته بودند؛ به گونه ای که ترکیه با ج��ذب ۲۱۶میلیون 
دلار از کل صادرات س��ال گذش��ته این بخش، سهم ۶۰.۲درصدی 
را ب��ه خ��ود اختصاص داد و پس از این کش��ور، هند با ۴۱میلیون 
دلار)۱۱.۴درصد( و تایوان با ۱۷میلیون دلار) ۴.۷درصد ( به ترتیب 
رتبه های دوم و س��وم را در جذب صادرات شمش روی از آن خود 

کردند.
س��ال ۹۵ نیز کشورهای ترکیه)با س��هم ۳۹.۱درصدی(، امارات 
متح��ده عربی)ب��ا س��هم ۱۵.۲درص��دی( و هند )با س��هم ۱۴.۱ 
درصدی( به ترتیب جایگاه نخس��ت تا سوم در زمینه جذب شمش 

روی ایران را به خود اختصاص دادند.
واردات ۵.۷ میلیون دلاری شمش روی �

چین در س��ال ۲۰۱۷میلادی با واردات ۲میلیارد و ۴۹۴میلیون 
دلار شمش روی و س��هم ۱۲.۵درصدی، نخستین واردکننده این 

فلز نام گرفت.
امریکا با رقم ۲میلیارد و ۲۳۵میلیون دلار)با سهم ۱۱.۲درصدی( 
جای��گاه دوم و آلم��ان با یک میلیارد و ۸۵۶میلیون دلار)با س��هم 

۹.۳درصدی( جایگاه سوم را از آن خود کرد.
ارزش واردات ایران نیز در سال گذشته میلادی ۵.۷میلیون دلار 
بود که س��هم ۰.۰۴درصدی از کل واردات جهان داش��ت در حالی 
که س��ال ۲۰۱۶میلادی میزان واردات ش��مش »روی« کش��ور ما 
۸میلیون دلار ثبت شد که ۰.۰۶درصد کل واردات را در برگرفت.

دغدغ�ه تولیدکنن�دگان و فع�الان صنعت س�رب و  �
روی

ظرفیت تولید شمش روی ۴۵۰هزار تن در سال است و ظرفیت 
تولید سرب نیز ۴۲۰هزار تن اعلام شد.

همچنین بیش از ۲میلیون تن ظرفیت کنس��انتره سرب و روی 
وجود دارد اما در این بخش ۳۵درصد ظرفیت موجود فعال است و 

دو سوم ظرفیت کارخانه ها غیرفعالند.
بنابراین توان عملیاتی نس��بت ب��ه ذخایر و ظرفیت های موجود، 
پایین اس��ت و با ایجاد شرایط تامین مالی خارجی)فاینانس( برای 
صادرات و خرید ارزان تر مواد اولیه، امکان صادرات فراهم می شود، 

زیرا امکان رقابت با خارجی ها در شرایط فعلی وجود ندارد.
عیار خ��اک معدن انگوران)زنج��ان( کمت��ر از ۱۰درصد بوده و 
ح��دود ۹۰درصد خاک انتقالی ب��ه کارخانه های فرآوری، غیر قابل 
مصرف اس��ت که هزینه جابه جایی بر این بخش تحمیل می کند و 

درخواست فعالان این است که موضوع در محل معدن حل شود.
پیش بینی شده است ذخیره محدود معدن سرب و روی انگوران 
۸ تا ۱۰س��ال دیگر به پایان برس��د و انتظار می رود با فعال ش��دن 
مع��دن مهدی آباد، خاک مورد نیاز واحدهای تولیدکننده س��رب و 

روی تامین شود.
امروز دس��ت اندرکاران صنعت س��رب و روی کش��ور مانند دیگر 
صنایع با نبود یا کمبود تسهیلات و اعتبارات مورد نیاز برای توسعه 
فعالیت ه��ا و بهره گیری از فناوری روز به منظور اس��تخراج و تولید 

محصول نهایی روبه رو هستند.
همچنین وضع عوارض گمرکی و مالیاتی در واردات ماده معدنی 
و کنس��انتره از خارج کشور و نقص رویه تشویقی به منظور تامین 
مواد معدنی خام به وس��یله ش��رکت ها از خارج به عنوان بخشی از 

مشکلات این صنعت به شمار می رود.
تازه ترین درخواس��ت فعالان صنعت س��رب و روی، خارج  کردن 
آنها از س��امانه نظام یکپارچه معاملات ارزی)نیما( است زیرا حجم 
معاملات ناچیز این بخش با فعالان پتروشیمی و فولادسازان که به 

طور میلیاردی داد و ستد دارند، برابری نمی کند.

رشد صادرات سرب و روی با وجود مشکل تامین مواد اولیه

 س�ارا اصغری: ایران در چند س��ال گذشته 
همواره رتبه نخست تولید آهن اسفنجی را به خود 
اختصاص داده اس��ت؛ تولیدی که س��ال گذشته از 
مرز ۲۲میلیون تن گذش��ت و البته بخشی از آن به 
صادرات اختصاص یافت، در حالی که سال گذشته 
و س��ال جاری، واحده��ای فولادس��ازی از کمبود 
آهن اس��فنجی در رنج ب��وده و از این کمبود گلایه 
داشته اند. از این رو وزارت صنعت، معدن و تجارت به 
منظور تنظیم زنجیره فولاد، محدودسازی صادرات 
 ای��ن ماده اولیه ف��ولاد را در دس��تور کار قرار داده

 است.  
ب�رای تنظیم ب�ازار، ص�ادرات محدود  �

می شود
درباره می��زان تولید آهن اس��فنجی، تامین نیاز 
داخ��ل و ممنوعیت ص��ادرات آن، مدی��رکل دفتر 
صنای��ع معدن��ی وزارت صنعت،  مع��دن و تجارت 
در گفت وگ��و با صمت اظهار کرد: س��ال گذش��ته 
۲۲.۷میلی��ون تن آهن اس��فنجی تولید کردیم که 
۷۲۰ه��زار ت��ن آن به ص��ادرات اختص��اص یافت، 
هرچند آم��ار صادرات حتی به یک میلیون تن هم 
نرسیده اما همواره تاکید می کنیم که همین اندازه 

صادرات نیز باید به تولید داخل اختصاص یابد. 
س��یف الله امی��ری در ادام��ه خاطرنش��ان کرد: 
واحدهای بزرگی همچون ف��ولاد مبارکه اصفهان، 
فولاد خوزستان، فولاد هرمزگان، فولاد کاوه کیش 
و غدی��ر ایرانیان بزرگتری��ن مصرف کنندگان آهن 
اسفنجی هس��تند که هرچند این واحدها نیز آهن 

اس��فنجی تولید می کنند اما برخی از آنها با کمبود 
روبه رو هس��تند و باید خارج از واحد خود، نیازشان 

را تامین کنند.  
امی��ری در ادامه توضیح داد: یک��ی از مهم ترین 
دلایل منع صادرات آهن اس��فنجی، نیاز واحدهای 

فولادی است.
 زنجیره فولاد از سنگ آهن، آغاز و به محصولات 
نهایی فولادی ختم می ش��ود و برای تولید شمش 
باید از آهن اس��فنجی اس��تفاده ک��رد، البته آهن 
 اس��فنجی از گندل��ه و گندل��ه از کنس��انتره تهیه 

می شود. 
وی با اشاره به دلایل منع صادرات آهن اسفنجی 
عنوان کرد: در یکی دو سال گذشته، زنجیره فولاد 
با کمبود آهن اسفنجی روبه رو شده است. بسیاری 
از کارخانه های فولادسازی، آهن اسفنجی ندارند و 
به اندازه کافی در این زمینه ظرفیت س��ازی نشده 
اس��ت. از این رو واحدهایی که آهن اسفنجی تولید 
می کنند در وهله نخست باید نیاز واحدهای داخلی 
را تامین کنند و در صورتی که بازار داخلی از آهن 

اسفنجی بی نیاز شد، اقدام به صادرات کنند. 
مدی��رکل دفتر صنای��ع معدن��ی وزارت صنعت،  
مع��دن و تج��ارت در ادامه با اش��اره به اینکه قصد 
داری��م تمام زنجیره را تا جایی که مقدور اس��ت به 
ب��ورس کالا ببریم، عنوان کرد: تصمیم داریم علاوه 
بر شمش فولاد، آهن اسفنجی را نیز به بورس کالا 
ببریم. از ای��ن رو به واحدها ابلاغ کرده ایم که ابتدا 
در ب��ورس کالا عرضه داش��ته باش��ند و در صورت 

تامین واحدهای داخلی، آن را صادر کنند. بنابراین 
اگر واحدی وارد بورس نشود تلف شده است. 

امیری تاکی��د کرد: به دلیل تنظیم بازار و تامین 
نیاز داخل، صادرات آهن اس��نفجی نه ممنوع بلکه 
محدود ش��ده اس��ت، به عبارت دیگ��ر در صورت 
تامین نیاز داخل و بی نیازی بازار، تولیدکننده حق 

صادرات خواهد داشت. 
وقت�ی ب�ازار داخل�ی نی�از دارد، نباید  �

صادر کرد
درب��اره تامین نیاز داخلی آهن اس��فنجی و منع 
ص��ادرات آن، مع��اون خری��د فولاد هرم��زگان در 
گفت وگو با صمت عنوان کرد: آهن اس��فنجی یکی 

از نیازهای واحدهای فولادسازی است. 
ب��رای مثال در فولاد هرمزگان، ۹۷درصد از آهن 
اس��فنجی و ۳درصد از قراضه استفاده می شود که 
قراضه ها بیش��تر از منابع داخلی تامین می شوند و 
آهن اس��فنجی نیز به وسیله واحد فولاد هرمزگان 

تامین می شود. 
علی گلش��ن در ادامه به اش��اره به نیاز داخل به 
آهن اس��فنجی گفت: تا زمانی که آهن اس��فنجی 
مورد نیاز واحدهای فولادسازی تامین نشده باشد، 

نباید آن را صادر کنیم.
 البته کش��ش ب��ازار داخلی و نیاز ب��ازار به آهن 
اس��فنجی به مراتب بیش��تر از تولید است از این رو 
تاکید ما این اس��ت که آهن اسفنجی را نباید صادر 

کرد. 
وی در ادامه خاطرنش��ان ک��رد: تولیدکنندگان 

داخلی آهن اس��فنجی، بی��ش از تامین نیاز داخل 
به دنبال صادرات هس��تند چراکه سود هر تن آهن 
اس��فنجی، افزون بر ۳۰۰دلار اس��ت که اگر آن را 
ب��ه ریال تبدیل کنیم، عدد قابل توجهی به دس��ت 

می آید.   
در آه�ن اس�فنجی رانت ایجاد ش�ده  �

بود
درب��اره منع صادرات آهن اس��فنجی، مدیرعامل 
کارخان��ه فولاد جن��وب نیز معتقد اس��ت: با توجه 
به اینک��ه تولیدکنندگان این حوزه محدود به چند 
خانواده بوده و صاحبان س��هام آنها یکی هس��تند، 
مصرف کنن��دگان چاره ای جز تعامل ب��ا این گروه 
نداشتند؛ انجمن فولاد کشور همواره با این موضوع 
مشکل داشت و به محض مطرح شدن این پیشنهاد 

از آن استقبال کرد.
ب��ه گزارش ایلنا، احمد دنیا ن��ور درباره نامه وزیر 
صنعت، معدن و تجارت و ممنوعیت صادرات آهن 
اسفنجی بدون اخذ مجوز از سوی وزارتخانه اظهار 
ک��رد: این موض��وع، از یک ماه پیش مطرح ش��ده 
و وزارتخان��ه نظر انجمن فولاد را جویا ش��د که ما 

موافقت خود را با آن اعلام کردیم.
ای��ن عض��و انجمن فولاد کش��ور گف��ت: برخی 
تولیدکنن��دگان آهن اس��فنجی برای خ��ود رانت 
درست کرده بودند و هر زمان که اراده می کردند به 
ب��ازار جنس می دادند، بدین صورت قیمت ها را نیز 

کنترل می کردند.
وی ادام��ه داد: به قدری وضعی��ت در این حوزه 

بد ش��ده است که سال گذشته شورای رقابت ورود 
ک��رد و نظام قیمت گذاری و عرض��ه را دوباره مورد 

بررسی قرار داد.
مدیرعام��ل فولاد جنوب گف��ت:  در حال حاضر 
عرض��ه آه��ن اس��فنجی بدی��ن صورت اس��ت که 
واحده��ای تولی��دی باید تمام تولی��دات خود را با 
قیمت پایه مش��خص به بورس کالا عرضه کنند و 

محصولات در آنجا معامله شوند.
وی اف��زود: در صورت��ی که این م��واد معدنی در 
بورس به ف��روش نروند پس از اخذ مجوزهای لازم 
از وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، تولیدکننده 

می تواند آنها را صادر کند.
دنیانور با اش��اره ب��ه بازار آهن اس��فنجی گفت: 
ب��ازار داخلی، تمام تولید را مص��رف می کند اما تا 
پیش از این با وجود نیاز به صنایع تولیدی داخلی، 
تولیدکنندگان آنها را ب��ه عمان، قطر و اروپا صادر 

می کردند.
عضو انجمن فولاد کشور اظهار کرد: این صادرات 
در ش��رایطی انجام می شد که بین قیمت داخلی و 
خارجی تفاوت زیادی وجود نداشت و فقط به خاطر 
ارزآوری و افزای��ش قیمت ارز، صادرات آن در چند 

ماه گذشته توجیه داشت.
مدیرعام��ل ف��ولاد جنوب تصریح ک��رد: باوجود 
صدور این بخش��نامه امیدواری��م نظارتی روی آن 
وجود داش��ته باش��د که این مواد معدنی از سوی 
دلال ه��ا از چرخه عرضه و تقاضای رس��می خارج 

نشوند.  

نخست تامین نیاز داخل، بعد صادرات

آهن اسفنجی
                                                       هــــم  به بورس کالا رفت
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رشد۱۵ درصدی تولید 
فولاد شرکت های بزرگ

میزان تولید شمش فولاد شرکت های بزرگ کشور 
در ۴ماه نخس��ت امس��ال)۱۳۹۷(، معادل ۱۵درصد 
افزایش یافت. میزان تولید آهن اس��فنجی نیز با رشد 

۱۱درصدی همراه بود.
به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی 
مع��ادن و صنایع معدن��ی ایران، فولادس��ازان بزرگ 
کشور از ابتدای فروردین تا پایان تیر امسال، ۶میلیون 

و ۲۸۶هزار و ۱۹۹تن شمش فولاد تولید کردند.
میزان تولید مجتمع فولاد مبارکه)مبارکه، س��با و 
فولاد هرمزگان( ۳میلیون و۱۸۰هزار و ۷۸۹تن، فولاد 
خوزس��تان یک میلیون و ۲۸۰هزار و ۴۱۲تن، ذوب 
آهن اصفهان ۷۵۱هزار و ۳۴۰تن، فولاد کاوه جنوب 
۳۴۵ه��زار و ۶۷۸ت��ن، ف��ولاد خراس��ان ۳۱۴هزار و 
۹۰۳تن، چادرملو ۲۸۳هزار و ۸۳۷تن و فولاد آلیاژی 

ایران ۱۲۹هزار و ۲۴۰تن بود.
همچنی��ن ش��رکت های ب��زرگ تولیدکننده 
محصولات فولادی در ۴ماه نخس��ت امسال، 
۳میلیون و ۷۱۸ه��زار و ۳۲۹تن محصول 
تولی��د کردن��د که در مقایس��ه ب��ا میزان 
تولید سال گذش��ته، ۱۱درصد رشد نشان 

می دهد.
میزان تولید مجتمع ف��ولاد مبارکه)مبارکه 
و س��با( ۲میلیون و ۳۰۷ه��زار و ۸۸۵تن، ذوب آهن 
اصفهان ۷۲۳هزار و ۸۸۱تن، فولاد اکسین ۲۳۷هزار 
و ۲۷تن، فولاد خراس��ان ۱۸۳ه��زار و ۳۶۷تن، فولاد 
آذربایج��ان ۸۶ه��زار و ۶۸۴تن، فولاد آلی��اژی ایران 
۶۹ه��زار و ۱۲۹ت��ن، ورق چهارمح��ال و بختی��اری 
۶۸هزار و ۳۵۹تن و شرکت نورد و لوله اهواز ۳۶هزار 

و ۲۵۰تن بود.

افزایش ۱۱ درصدی تولید 
آهن اسفنجی

همچنی��ن فولادس��ازان ب��زرگ کش��ور در مدت 
یادشده، ۷میلیون و ۱۳هزار و ۲۳۷تن آهن اسفنجی 
تولید کردند که نس��بت به میزان تولید مدت مشابه 

سال گذشته، ۱۱درصد رشد نشان می دهد.
در ۴م��اه نخس��ت ۹۷، مجتم��ع ف��ولاد مبارکه با 
تولید ۲میلیون و ۵۷۶هزار و ۸۷۳تن آهن اسفنجی، 
بیش��ترین می��زان تولی��د را به خود اختص��اص داد. 
فولاد خوزس��تان یک میلیون و ۲۴۹هزار و ۳۱۰تن، 
ف��ولاد هرمزگان۶۰۲ه��زار و ۵۴۴ت��ن، ف��ولاد کاوه 
جنوب۴۷۹هزار و ۵۳۵تن و فولاد خراسان ۴۰۹هزار 

و ۶۸۰تن آهن اسفنجی تولید کردند.
بازت��اب اخبار جلس��ه فولادس��ازان و کمیس��یون 

حمایت از تولید ملی مجلس در رسانه های خارجی
ب��ا توجه ب��ه کاه��ش ارزش ریال، دول��ت ایران از 
واردات الکترود گرافیتی استقبال می کند. به گزارش 
چیلان، استیل مینت با اش��اره به جلسه اخیر وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت ایران و فولادس��ازان اصلی 
کشور نوش��ت: دولت ایران با تخصیص ۴۴۰میلیون 
دلار ب��رای واردات الکت��رود گرافیت��ی موافقت کرده 

است.
این رس��انه به صحبت های جعفر سرقینی، معاون 
مع��دن و صنای��ع معدن��ی وزی��ر صنع��ت، معدن و 
تجارت، اش��اره و اعلام کرد: دولت ایران در نظر دارد 
۴۴۰میلیون دلار با نرخ ارز ۴۲۰۰تومان برای واردات 

الکترود گرافیتی در نظر بگیرد.
لازم به یادآوری اس��ت که ایران یکی از بزرگترین 
واردکنن��دگان الکترود گرافیتی در جهان اس��ت که 
سال گذشته افزون بر ۱۰۰هزار تن الکترود وارد کرد. 
این تصمی��م تخصیص بودجه از س��وی دولت، برای 
حمایت از تولیدکنندگان فولاد داخلی بوده تا الکترود 
را با توجه به کاهش ارزش پول ایران یعنی ریال وارد 
کنند. این رسانه هندی اشاره ای هم به کاهش ارزش 
ریال در مقابل دلار در هفته های گذش��ته داش��ت و 
نوشت: در چند هفته گذشته، دلار در بازار آزاد ایران 

به سطح ۱۱۰هزار ریال نیز رسید. 
اصلی تری��ن  هن��د  و  چی��ن  اس��ت،  گفتن��ی 
صادرکنن��دگان الکت��رود گرافیتی به ایران هس��تند 
و ای��ران در س��ال مالی گذش��ته به ترتی��ب ۶۷هزار 
و ۲۲۷ت��ن و ۱۱ه��زار و ۸۷۸ت��ن الکت��رود از ای��ن 
کشورها وارد کرد. این تخصیص بودجه برای واردات 
 الکت��رود گرافیتی، تقاضا در ای��ران را افزایش خواهد

 داد.
 چی��ن ک��ه ب��ه دلی��ل مس��ائل محیط زیس��تی، 
محدودیت های��ی در تولید الکت��رود گرافیتی از نیمه 
اعمال  س��ال ۲۰۱۶میلادی)۱۳۹۵خورشیدی(  دوم 
ک��رد و نزدی��ک ۳۰هزار ت��ن از ظرفی��ت این حوزه 
کاست، در سال جاری میلادی ظرفیت های جدیدی 

را وارد مدار تولید کرد.
 احتم��ال م��ی رود ای��ن کش��ور در س��ال جاری 
۸۰ه��زار تن به ظرفی��ت این بخش در اس��تان های 
 Shanxi و   Neimenggu، Shandong"

بیفزاید.
گفتنی است، جلسه کمیسیون ویژه حمایت از تولید 
ملی مجلس شورای اسلامی، هفته گذشته)۱۵مرداد( 
با حضور نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی، معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، انجمن تولیدکنندگان 

فولاد و برخی فولادسازان برگزار شد. 

اخبار

عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
رانت موجود در بازار آلومینیوم از سوی مجلس و تعزیرات پیگیری 
می شود، گفت: شرکت المهدی تولیداتش را به ۲برابر نرخ در بازار 

می فروشد.
به گزارش تسنیم از اراک، علی اکبر کریمی در دیدار با کارکنان 
تعزیرات حکومتی اس��تان مرکزی با اش��اره به تلاش دشمن برای 
ضربه زدن به جمهوری اس��لامی ایران، اظهار کرد: امروز دش��من 
ب��ا تمام توان و قدرت و به منظور ضربه و آس��یب به نظام مقدس 
جمهوری اس��لامی ای��ران به میدان وارد ش��ده و تلاش می کند با 

فشارهای اقتصادی، عرصه را بر کشور و مردم تنگ کند.
وی افزود: ایران اس��لامی، دارای اس��تقلال اس��ت ک��ه تا امروز 

عرصه هایی به مراتب سخت تر از این را پشت سر گذاشته و از چنین 
میدان هایی با صلابت و سربلندی عبور کرده که البته رمز موفقیت 

ما، تکیه بر توان و ظرفیت داخلی است.
کریمی تصریح کرد: متاسفانه در این بین برخی افراد سودجو از 
اتفاق ها و فرصت پیش آمده سوءاستفاده می کنند و با التهاب آفرینی 
در عرصه اقتصادی سبب بروز شرایط سخت در کشور می شوند که 
دستگاه های متولی از جمله سازمان تعزیرات حکومتی باید با ورود 

قدرتمندانه و قانونمند با این رفتارها به شدت برخورد کنند.
عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس ش��ورای اسلامی اضافه کرد: 
بنابراین قوه قضایی��ه باید با قدرت در کمترین زمان ممکن با این 
متخلفان برخورد کند و عرصه را بر هرگونه س��ودجویی در عرصه 

اقتصادی ببن��دد تا ضمن ایجاد آرامش روان��ی و اقتصادی، درس 
عبرتی برای کس��انی باش��د که در خیال و فکر ایجاد  ناآرامی های 

اقتصادی و سودجویی  هستند.
وی اف��زود: گرانفروش��ی و احت��کار مایحتاج عموم��ی مردم در 
شرایط فعلی، خیانتی بزرگ به کشور و مردم است و برخورد با این 
متخلفان باید مورد توجه هرچه بیش��تر نهادهای نظارتی و قضایی 
باش��د. کریمی به تولیدات آلومینی��وم ایرالکو و آلومینیوم المهدی 
اشاره کرد و گفت: شرکت المهدی با خودداری از عرضه محصولات 
ب��ه بورس، تولی��دات خود را به ۲برابر نرخ در بازار می فروش��د که 

سبب ایجاد رانت بزرگی در این حوزه شده است.
وی اضافه کرد: رس��یدگی به این موضوع در دستور کار مجلس 

شورای اسلامی و تعزیرات حکومتی قرار دارد تا از هرگونه فساد و 
رانت اقتصادی جلوگیری شود.

عرضه نکردن شرکت های بزرگ آلومینیوم، رانت بزرگی ایجاد کرده است

 س�ارا اصغری: صنایع پایین دست آلومینیوم 
با مش��کل تامین نش��دن مواد اولیه و اولویت بندی 
کالاه��ا روب��ه رو هس��تند چراکه ش��مش را به نرخ 
گران تهی��ه می کنند اما مجبورن��د محصول نهایی 
را ارزان بفروشند. از س��وی دیگر شمش آلومینیوم 
در گروه کالایی۲ تعریف ش��ده و محصول نهایی آن 
در گ��روه کالای��ی۱ قرار دارد و ای��ن موضوع، کار را 
برای تولیدکنندگانی که معتقدند شمش و محصول 
آلومینی��وم بای��د در یک گروه کالایی ق��رار بگیرند، 

مشکل کرده است. 
اگر گروه های کالایی درس�ت تعریف  �

نشوند، تعطیل می شویم
درب��اره تامی��ن م��واد اولیه و همچنی��ن وضعیت 
بازار صنایع پایین دس��ت آلومینیوم، افشین مقتدر، 
مدیرعامل ی��ک کارخانه ورق و فوی��ل آلومینیومی 
اظهار ک��رد: ش��رکت آلومینی��وم م��ا ورق و فویل 

آلومینیومی تولید می کند.
 مقتدر در ادامه خاطرنش��ان کرد: بخش��نامه های 
مختلف��ی از وزارت صنعت، معدن و تجارت دریافت 
کرده ایم که متاس��فانه ش��اهد اش��تباه هایی در آنها 
هس��تیم، ب��ه این دلیل ک��ه ش��مش آلومینیوم که 
ماده اولیه صنایع پایین دس��تی به ش��مار می رود، در 
گروه دوم کالایی قرار داده ش��ده است و محصولات 
پایین دس��تی که به وس��یله ش��رکت هایی همچون 
ش��رکت ما تولید می ش��وند در گ��روه کالایی۱ قرار 

گرفته اند. 
ش��مش  ک��ه  ش��ده  س��بب  موض��وع  ای��ن 
آلومینی��وم ه��ر کیلو ۲۰ه��زار تومان نرخ داش��ته 
 باش��د ام��ا محص��ول نهای��ی ارزان ت��ر ب��ه فروش 

برسد.
 وی در ادامه با اش��اره به تامین شمش واحدهای 
پایین دس��تی در بورس کالا عنوان ک��رد: در بورس 
کالا دو ش��رکت ایرالکو و المهدی باید شمش عرضه 
کنند. ش��رکت المهدی ادع��ا می کند که خصوصی 
ش��ده و عرضه ای ندارد، عرض��ه ایرالکو هم به اندازه 

نیاز بازار نیست. 
بنابراین ش��مش آلومینیوم، س��همیه بندی شده و 
براس��اس ارز ۴۲۰۰تومانی در ب��ورس به قیمت هر 
کیل��و ۱۲هزار و ۵۰۰تومان عرضه می ش��ود. این در 
حالی اس��ت که برخی وارد بورس کالا می شوند که 
تولیدکننده نیس��تند و ش��مش را خری��داری کرده 
و بی��رون از ب��ورس کالا به نرخ ه��ر کیلو ۲۰هزار و 
۵۰۰تومان به تولیدکننده می فروشند، در حالی که 
حت��ی یک کوره ه��م برای ذوب ش��مش در اختیار 

ندارند. 
این تولیدکننده پایین دس��ت آلومینیوم در پاسخ 
به این پرسش که سهمیه شما در بورس کالا چقدر 
است؟ گفت: در هر عرضه بیشتر از ۲۰تن به ما تعلق 
نمی گیرد، در حالی که مصرف روزانه کارخانه ۶۰تن 
اس��ت و ما مجبور می ش��ویم بقیه آن را از بازار آزاد 

به واسطه دلال ها تهیه کنیم. 
مقت��در در ادامه تاکید کرد: مش��کل 

ای��ن اس��ت ک��ه  اصل��ی 
محص��ولات 

م��ا در گروه کالای��ی۱ قرار دارن��د و باید ارزان 
در ب��ازار عرضه ش��وند، در حال��ی که بخش 
بیش��تری از ش��مش مورد نیازم��ان را باید 

هر کیلو ۲۰هزار توم��ان خریداری کنیم 
اما محص��ول ما در بازار ه��ر کیلو ۱۳ 
تا ۱۴هزار تومان به فروش می رس��د. 
اگر این روند ادام��ه  یابد چاره ای جز 

تعطیلی کارخانه  نخواهیم داشت. 
وی تصریح کرد: در وهله نخس��ت 
وزارتخان��ه بای��د مش��خص کند که 
ماده اولیه ای همانند ش��مش در چه 
گروه کالایی و محص��ول نهایی در 
چه گ��روه کالایی ق��رار می گیرد 
یا اج��ازه واردات محصول نهایی 
داده نش��ود و تعرفه ای برای آن 
در نظر گرفته شود. چرا شمش 
باید در گروه کالایی۲ باشد اما 
تولیدش��ده در گروه  محصول 
کالایی۱ قرار گیرد، در حالی 
که محص��ول نهایی در داخل 
قابل تولید اس��ت ام��ا با قرار 
گرفتن در گ��روه۱ ارز دولتی 
برای واردات دریافت می کند؟      
این تولیدکننده پایین دست 
آلومینی��وم در پاس��خ به این 
پرس��ش که این فویل ها در 
چه صنایعی کارب��رد دارند؟ 

عن��وان ک��رد: ای��ن فویل ه��ا 
در صنای��ع غذایی، دارویی، س��اختمانی، 

حرارت��ی و برودتی، خودروس��ازی و... کاربرد 
دارن��د. ش��رکت ما فویل ه��ای در ماس��ت و پنیر یا 
روک��ش قرص ه��ا را تولید می کن��د. این محصولات 
در گ��روه کالای��ی۱ ق��رار گرفته ان��د و در ایران هم 
 قاب��ل تولید هس��تند اما بخش عم��ده ای از آن وارد

 می شود.
 وزارتخان��ه اس��تدلال می کند که اگ��ر فویل های 
غذایی را در گروه۲ قرار دهیم، ماس��ت و پنیر گران 
می ش��ود، در حال��ی که اگر این فویل ه��ا وارد گروه 
کالایی۲ شوند، پنیر و ماست بیشتر از ۵تومان گران 

نمی شوند. 
مقتدر توضیح داد: این چنین تصمیم گرفته شده 
که به اقلام پایین دستی، دلار دولتی تعلق بگیرد اما 
به شمش نه. این سیاست وزارتخانه سبب شده همه 

به نوعی به سمت واردات بروند. 
وی در ادام��ه تاکید کرد: این در حالی اس��ت که 
در هر کش��وری برای اینکه اش��تغال ایجاد کنند به 
مواد اولیه یارانه می دهند و بر محصولات تعرفه وضع 

عم��ل می کنند اما در کش��ور ما برعکس 
می کنن��د و ش��مش 

آلومینیوم را در گرو۲ ق��رار داده اند که گران تر تمام 
می ش��ود و واردات آن هم در سطح پایینی قرار دارد 
اما محصولات پایین دستی را در گروه۱ قرار داده اند. 
با این سیاست، تمام مشاغل این صنف را از سال ۹۴ 

در تنگنا قرار داده اند.
این تولیدکننده پایین دست آلومینیوم خاطرنشان 
ک��رد: در حالت کلی، هر محص��ول تولیدی باید در 
رده ش��مش آن گیرد. با این شرایط باید کسب و کار 
را تعطی��ل یا تعدیل نیرو کنیم. مقتدر در پاس��خ به 
 این پرس��ش که اش��تغالزایی در کارخانه شما چقدر

 اس��ت؟ گفت: به ط��ور مس��تقیم ب��رای ۶۲۰نفر و 
۱۲۰پیمانکار اش��تغال ایجاد کرده ایم و چندین برابر 
این تعداد هم به صورت غیرمس��تقیم در این زنجیره 

بزرگ اشتغالزایی شده است.
 وی ادامه داد: در صورت تعطیل ش��دن کارخانه، 
کارخانه های پایین دست که به ۲۰تن مواد اولیه نیاز 
دارند و قادر به واردات نیس��تند به مش��کل برخورد 
خواهند کرد و ممکن اس��ت آنها هم تعطیل ش��وند. 
از این رو س��عی کرده ایم به هر قیمتی س��رپا بمانیم 
و هم اکن��ون با ظرفیت ۴۰ تا ۵۰درصد مش��غول به 

کار هستیم.  
گ�روه کالای�ی »س�ایر« ب�رای  �

تولیدکنندگان ضروری  است
همچنی��ن درب��اره اولویت بن��دی کالایی 
آلومینیوم��ی،  محص��ولات  زمین��ه  در 
کارش��ناس  بابای��ی،  امیرحس��ین 
ک��رد:  اظه��ار  آلومینی��وم 

وزارتخانه یک اولویت بندی 
اولیه انجام داد و یک س��ری کالاها که ش��امل ارزاق 
عمومی و م��واد اولیه بودند در گ��روه کالایی۱ قرار 
گرفتند. البته پ��س از آن اصلاحیه زد و اعلام کرد، 
برخی کالاها را از این اولویت خارج کرده و ش��مش 

آلومینیوم را به اولویت۲ برده است. 
بابایی در ادامه خاطرنش��ان کرد: درحال حاضر اگر 
ه��م این کالاها در اولویت۱ قرار بگیرند ارزی به آنها 

تخصیص داده نمی شود.
 بابای��ی توضیح داد: درحال حاض��ر ارز را به دفاتر 
صنعتی در وزارت صنعت، معدن و تجارت تخصیص 
داده ان��د و این دفات��ر باید تاییدی��ه تخصیص ارز را 

بدهند. 
م��ا هم اکنون ۱۰ثبت س��فارش داریم اما ارزی به 
آنه��ا تعلق نگرفته و دفاتر هم به درس��تی پاس��خگو 
نیستند. براساس ش��یوه نامه وزارتخانه باید در مدت 
۵روز به درخواس��ت این ثبت سفارش جواب بدهند 
اما ما ثبت س��فارش های قدیمی زی��ادی داریم که 

کسی جوابگوی آنها نیست. 
وی در ادامه عنوان کرد: اینکه تمام واردات کشور 
از ۷ ی��ا ۸دفت��ر وزارتخانه بگذرد، منطق��ی به نظر 
نمی رس��د زیرا هر ثبت سفارش��ی باید از این دفاتر 
بگذرد که ممکن است در آنجا سلیقه ای اعمال شود 

یا رانت و فساد به وجود آید. 
به این موضوع هم نمی اندیش��ند که اگر این مواد 
وارد نشوند خط تولید تعطیل می شود و تا ۳ماه پس 

از آن، کارخانه های کشور نیز تعطیل خواهند شد. 
این کارش��ناس آلومینیوم تاکید ک��رد: اگر دولت 
نمی خواهد ارزی ب��ه تولیدکننده ها تخصیص دهد، 
آنها را معطل نکند بلکه اعلام کند هر کسی خودش 
ارز موردنی��ازش را تامین کن��د. این در حالی 

اس��ت که ما حتی ب��ا ارز آزاد هم نمی توانیم واردات 
داشته باشیم. 

گ��روه کالای��ی۴ ب��ه صورت کل��ی من��ع واردات 
ش��ده اند. کالاهای زیادی در این گروه قرار دارند که 
با عنوان »س��ایر کالاها« نام گذاری شده اند اما برای 

تولیدکنندگان، ضروری به شمار می روند.
 بابایی در ادام��ه توضیح داد: درحال حاضر ۴گروه 
کالایی، تعریف ش��ده  که گروه کالای��ی۱ ارز نفتی، 
گ��روه کالای��ی۲ ارز پتروش��یمی و فل��زات و گروه 
کالای��ی۳ ارز آزاد دریافت می کنن��د و گروه چهارم 
از واردات منع ش��ده  اس��ت. در گروه آخر ۱۴۰۰قلم 
کالا تعریف ش��ده اس��ت. همچنین ۳۵ه��زار ردیف 
 تعرفه ای کالای��ی داریم که برخی از آنها مش��ترک

 هستند. 
برای مثال  ۵بخش کالایی که مورد نیاز من است 
در داخل تولید می ش��ود و یک بخش آن وابسته به 

خارج است بنابراین باید ممنوع الورود شوم.
وی در پاسخ به این پرسش که شما چه تجهیزاتی 
را وارد می کنید عنوان کرد: ما مواد اولیه خط تولید، 
اق��لام یدک��ی و قطع��ات فن��ی را وارد می کنیم که 
درحال حاضر واردات آنها وابس��ته به نظر کارشناس 
اس��ت. کارش��ناس وزارت صنعت، مع��دن و تجارت 
از ما می پرس��د برای مثال چ��را ۱۰عدد کلوپلینگ 
)کلوپلین��گ قطعه ای اس��ت ک��ه ب��رای اتصال دو 
 ش��فت به یکدیگر استفاده می شود( می خواهید وارد 

کنید؟
 این در حالی اس��ت که این کارش��ناس از نیاز ما 
به کلوپلینگ بی اطلاع اس��ت و ما نمی توانیم برایش 
توضی��ح دهیم که چرا ب��ه این می��زان واردات نیاز 
داریم. تنها راه حل این اس��ت که کارش��ناس بیاید و 
خ��ط تولید م��ا را ببیند تا دریابد چ��را باید ۱۰عدد 

کلوپلینگ وارد کنیم. 

در روزه��ای گذش��ته، برخی رس��انه ها خبرهایی را ب��ه نقل از رییس 
اتحادیه آهن فروش��ان، مبنی بر تاثیر بورس کالا در گرانی آهن منتش��ر 
کرده اند. این در حالی اس��ت که محم��د آزاد در این زمینه تصریح کرده 
است: بورس کالا تنها بازار شفاف و واقعی کشور در حوزه مبادلات کالاها 

به ویژه فولاد است و امروز عده ای سعی در تخریب این بورس دارند.
به گ��زارش اقتصاد آنلاین، محم��د آزاد در این باره گفت: ارز و س��که 
طلا در کش��ور با افزایش نرخ بس��یار زیادی روبه رو شده اند، درحالی که 
تاکنون دلیل منطقی برای این موضوع ارائه نش��ده اس��ت. البته به نظر 
می رس��د، دلیل این افزایش قیمت ها، نقدینگی س��رگردانی است که در 

دست مردم قرار دارد و آنها به دنبال بازاری هستند که پول خود را در آن 
س��رمایه گذاری کنند. پس از ارز و سکه طلا، این افراد به بازار آهن هجوم 

آوردند و سبب افزایش تقاضای کاذب شدند.
آزاد گفت: تنها نرخ آهن که در بورس کالا کشف می شود، واقعی است. 
خریداران��ی که کالای خود را به وس��یله بورس تهیه می کنند، می توانند 
اطمین��ان حاصل کنند که با نرخ مناس��ب و واقعی خرید کرده اند. با این 
وجود، عده ای از تولیدکنندگان، از این ش��رایط سوءاستفاده کرده و آهن 
را در بورس کالا عرضه نمی کنند بلکه با نرخ بیشتر در بازار آزاد به فروش 

می رسانند.

وی افزود: این زنجیره ادامه دارد و کسی که آهن را با نرخ بیشتر از بازار 
آزاد خریداری کرده، س��ودی را به محصول تولیدی خود اضافه می کند 
و با نرخ بیش��تری به فروش می رس��اند. آزاد گف��ت: قیمت های بازار در 
خارج از بورس کالا کاذب اس��ت و دست کم ۲هزار تومان حباب دارد، در 
حالی که زغال س��نگ کافی، گاز با نرخ مناس��ب و دستمزد کم کارگر، به 
تولیدکنندگان کمک می کند و دلی��ل منطقی برای افزایش نرخ وجود 
ندارد. وی با بیان اینکه از ۳سال گذشته واردات آهن به کشور نداشته ایم، 
اظهار کرد: تمام زنجیره تولید فولاد و آهن در داخل کش��ور تامین شده 
و قیمت ه��ا برای مص��رف داخلی نباید با بازاره��ای جهانی تطبیق داده 

ش��وند. آزاد با تاکید بر اینکه صادرکننده فولاد باید تولیدکننده باش��د، 
گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت بر اس��اس شیوه نامه ای مقرر کرده 
که تاجران آهن اجازه صادرات نداش��ته باش��ند و تنها کسانی می توانند 
محص��ولات خود را صادر کنند که تولیدکننده باش��ند.  رییس اتحادیه 
آهن فروش��ان در ادامه اضافه ک��رد: اگر تولیدکنن��دگان، آهن را با نرخ 
جهانی صادر کنند، ارز حاصل از آن نیز در اختیار خودشان قرار می گیرد 
که می توانند آن را به صورت توافقی به فروش برسانند اما نرخ کالایی که 
در بازار داخلی به فروش می رسد باید متعادل باشد، چراکه درآمد مردم 

بر اساس ریال است و خریدشان نیز باید بر مبنای ریال باشد.

آرامش بازار در گرو توافق فولادی ها و بورس کالا 

 دردسرهای گروه 
کالایی برای 

تولیدکنندگان آلومینیوم 

این تولیدکننده پایین دست آلومینیوم در پاسخ به این پرسش که پیشنهاد شما برای خروج کارخانه ها 
از بحران کنونی چیست؟ گفت: در وهله نخست، وزارت صنعت، معدن و تجارت باید نظام تعرفه را به درستی 
تعریف کند، یعنی ش�مش آلومینیوم را در گروه کالایی قرار دهد که محصول آن قرار دارد. در گام بعدی با توجه 
به صادر ش�دن ش�مش داخلی، تس�هیلاتی را برای وارد کردن ش�مش در نظر بگیرد یا کارخانه المهدی را مجبور کند 
در ش�رایط س�خت کش�ور، محصولش را در بورس ارائه کند. سوم اینکه اجازه ورود واس�طه ها را به بورس کالا ندهد و تنها 
به ش�رکت های تولیدی اجازه دهد به بورس کالا وارد ش�وند. چهارم اینکه ثبت سفارش واردکنندگان باید تحت نظارت وزارت 
صنعت، معدن و تجارت باشد تا به اندازه نیازشان وارد کنند. برای مثال، ما تولیدکننده ای سراغ داریم که در مدت یک ماه حداکثر 
به 20تن فویل نیاز دارد اما به اندازه 200تن وارد  می کند تا به اندازه نیازش مصرف  کند و بقیه را گران تر در بازار به فروش برساند. مقتدر 
ادامه داد: یکی از محصولات مهمی که در این صنعت استفاده می شود، فویل ایزوگام است که در عایق بندی مورد استفاده قرار می گیرد. بازار 
مصرف ایزوگام در سراسر سال به 6هزار تن می رسد که ما به اندازه هزار تن هم در آن سهم نداریم. تمام آن از راه واردات تامین می شود چراکه 

واردات آن بسیار ارزان است.

پیشنهادهای منصفانه
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مهدی کرباسیان
رییس هیات عامل ایمیدرو 

اطلاع رسانی و توسعه از 
پنجره قلم 

آغاز ادامه مطالعات 
اکتشافی معادن خراسان  

شمالی به زودی
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان  
شمالی از ادامه فعالیت اکتشافی معادن این استان 

در آینده نزدیک خبر داد.
به گزارش ایسنا، یحیی نیک دل، با اشاره به اینکه 
نخس��تین جرقه اختص��اص اعتبار برای اکتش��اف 
معادن این اس��تان در سال ۹۴ زده شد، گفت: قرار 
بود تا ۲میلیارد تومان به اکتشاف معادن این استان 
 اختصاص یاب��د که یک میلی��ارد تومان آن حذف 

شد.
وی افزود: اما در سال ۹۵ موفق شدیم ۴.۵میلیارد 
تومان اعتبار برای مطالعات اکتش��افی جذب کنیم 
که به دنبال آن، مطالعات اکتشافی در پهنه جنوب 
اس��تان به وسیله بالگرد سازمان ملی زمین شناسی 

انجام شد.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان  
شمالی ادامه داد: تا اواخر سال ۹۶، ۱۸هزار کیلومتر 
خط پرواز نقش��ه برداری انجام و ح��دود ۳۲۵هزار 
کیلومتر نقش��ه برداری انجام شد اما به علت برخی 
اقدامات، پرواز این بالگرد متوقف ش��د و پیگیری ها 
 ب��رای پ��رواز دوب��اره این بالگ��رد در ح��ال انجام

 است. 
مطالعات اکتش��افی نیز به زودی به وسیله بالگرد 

در این استان آغاز خواهد شد.
تیم ه��ای  هم اکن��ون  ک��رد:  اظه��ار  نی��ک دل 
زمین شناس��ی در منطق��ه بام و صفی آباد مس��تقر 
هس��تند و کاره��ای میدان��ی را انج��ام می دهند. 
مطالع��ات تفصیلی را نیز آغ��از کرده اند و به نقاط 
امیدبخش��ی دست یافته اند، به طوری که معدن طلا 

در جنوب استان شناسایی شده است.
این مقام مس��ئول تصری��ح کرد: ع��لاوه بر آن، 
کانی های فلزی س��رب، روی و آهن نیز شناس��ایی 

شده اند که باید به وسیله کارشناسان آ نالیز شود.
در  س��رمایه گذاری  ک��رد:  خاطرنش��ان  وی 
اگ��ر  و  اس��ت  پرهزین��ه  بس��یار  ح��وزه مع��دن 
کنی��م  فراه��م  را  لازم  زیرس��اخت های  بتوانی��م 
 در ای��ن ح��وزه اقدام��ات خوب��ی انج��ام خواه��د 

شد.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
 ش��مالی ی��ادآور ش��د: در حقیقت باید بکوش��یم 
جذابیت های لازم را برای س��رمایه گذاران در حوزه 
معدن ایجاد کنیم تا به سرمایه گذاری در این استان 

تمایل پیدا کنند.

۱۷مرداد بهان��ه ای برای ارج نهادن به تلاش های 
قش��ری بیادعاس��ت که اطلاعرس��انی ب��ه موقع و 

انعکاس حقایق را رسالت اصلی خود میداند.
ب��ه عنوان مدیری که ۴دهه تکریم مقام خبرنگار 
و اعتقاد به اثرگذاری اصحاب رسانه در امور جاری 
کش��ور را باوری عمیق می دان��م؛ ذکر موضوعی در 
کنار ش��ادباش و گرامیداشت »روز خبرنگار« خالی 

از لطف نیست.
در ش��رایط فعل��ی، یک��ی از عوام��ل کلیدی در 
س��رعت بخشیدن به توس��عه و تقویت اقتدار ملی؛ 
اطلاعرس��انی دقی��ق و در لحظ��ه موفقیت ه��ای 
سازمانی اس��ت. به حتم پیمایش مسیر توسعه در 
ایران ما؛ همگرایی بین ارکان مختلف را در شرایط 
ام��روز اقتصاد می طلب��د که در این زمینه رس��انه 
به عنوان اب��زار بیانگری رخداده��ا، می تواند نقش 

محوری ایفا کند.
امی��دوارم ای��ن رویک��رد در بین فعالان رس��انه 
نهادینه ش��ود تا در کنار چارهاندیش��ی برای حل 
مشکلات کش��ور؛ دستاوردهای س��ازمان ها نیز به 

شایستگی انعکاس داده شود.
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ای��ران از آغاز دولت یازدهم ت��ا امروز، تلاش کرده 
که علاوه بر تعامل با رس��انه ها از باب پاس��خگویی 
پا را فراتر بگذارد و در قالب دریافت پیش��نهادها و 
انتقادها از اهالی رسانه، اهداف سازمانی را بدون در 

نظر گرفتن عوامل برونسازمانی محقق نکند.
در پایان، ضمن گرامیداش��ت یاد و خاطره شهدا 
و از دس��ت رفتگان رس��انه؛ بر خ��ود لازم می دانم 
در نهای��ت احترام؛ از زحمات خالصانه ش��ما اهالی 
خس��تگیناپذیر که بی منت در مس��یر آگاهی دادن 

مردم گام بر می دارید کمال تشکر را داشته باشم.

یادداشت

خبر

 س�یرآنوش موسوی/ سارا اصغری:  سازمان 
توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران، روز 
گذشته بزرگداش��ت روز خبرنگار را با حضور مهدی 
کرباس��یان، رییس هیات عامل س��ازمان توس��عه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو( برگزار 
کرد. در این نشس��ت، کرباسیان ضمن ارائه آماری از 
عملکرد ایمی��درو گفت: امکان بازنشس��تگی من در 
این س��ازمان تقویت ش��ده اس��ت. اکنون که قانون 
منع بکارگیری بازنشستگان به تصویب رسیده است، 
ب��ه این قانون احترام می گذارم و اعلام بازنشس��تگی 

می کنم.
کرباسیان در ابتدای نشست، ضمن آرزوی موفقیت 
ب��رای خبرنگاران، گف��ت: وظیفه من این اس��ت که 
ب��ه بهانه روز خبرنگار در جمع ش��ما حاضر ش��وم و 
از زحمات یک س��ال گذشته تشکر کنم. به نظر من 
خبرنگاران در پیشرفت معادن و صنایع معدنی، نقش 
ارزن��ده ای دارند. از ای��ن رو وظیفه خود می دانم که با 

کمال خضوع از شما عزیزان تشکر کنم. 
وی در ادامه، با اشاره به نقش خبرنگاران در پویایی 
جامعه، گفت: جامعه ای س��الم و پویاست که سلامت 
کامل در حوزه سیاس��ی و اقتصادی داشته باشد. در 
غیر ای��ن صورت پیش��رفت هایش کوتاه مدت خواهد 
ب��ود. در این بین نقش خبرن��گار به عنوان پایه اصلی 
سلامت و ش��فافیت کشور، بس��یار پررنگ است. هر 
چقدر توجه به مطبوعات آزاد بیش��تر شود، به همان 

میزان سلامت جامعه را حفظ کرده ایم.
وی با بی��ان اینکه در اوایل دول��ت یازدهم، حوزه 
مع��دن و صنای��ع معدنی، س��هم چندان��ی در رونق 
اقتصادی نداش��ت، افزود: نقدهای جدی به این حوزه 
به ویژه ۷طرح فولادی وارد بود. در آن زمان پروژه های 
عمرانی متعددی متوقف شدند و مسئولان کشور در 
محاس��بات خود این حوزه ها را وارد نمی کردند اما با 
روی کار آمدن دولت یازدهم توانس��تیم عملکرد این 

بخش را قابل قبول کنیم.
موفقیت ه�ای ح�وزه مع�دن و صنای�ع  �

معدنی در سال گذشته
ریی��س هیات عامل ایمیدرو در ادامه، با اش��اره به 
موفقیت حوزه معدن و صنایع معدنی در س��ال ۹۶، 
گفت: ایمی��درو با کمک بخش خصوصی، توانس��ت 
جای��گاه معدن و صنایع معدن��ی را در حوزه صادرات 
افزایش دهد. حدود ۲۲درصد صادرات س��ال گذشته 

به حوزه معدن و صنایع معدنی اختصاص دارد.
کرباس��یان در ادامه گفت: س��ال گذش��ته حدود 
۱۰میلی��ارد دلار ب��ه این حوزه اختص��اص یافت که 
این آم��ار را می توان یک رکورد تاریخی قلمداد کرد. 

سال گذش��ته، ظرفیت تولید فولاد به ۳۱میلیون تن 
و می��زان تولید به ۱۹ تا ۲۰میلیون تن رس��ید و این 
آمار نشان می دهد کش��ور در حوزه اقتصاد مقاومتی 
یک تکان اساسی خورده است و ما تا حدود زیادی از 

خام فروشی فاصله گرفته ایم. 
به گفته این مقام مس��ئول، مش��ارکت ایمیدرو با 
بخش خصوصی در این س��ال ها قابل توجه اس��ت و 
توانستیم ۳۲هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری بخش 
خصوصی و عمومی را جذب کنیم. در ۴سال گذشته، 
پروژه های زیادی با س��رمایه گذاری ۵میلیارد دلاری 
بهره ب��رداری ش��دند. این آمار در س��ال ۹۶، نزدیک 

۲میلیارد و ۳۰۰میلیون دلار بود.
وی با اش��اره به فعال ک��ردن پروژه های غیر فعال 
در کش��ور، گف��ت: پروژه های پتاس خ��ور و بیابانک، 
کارخان��ه کلری��د کلس��یم و تیتانیوم کهن��وج فعال 
شده اند و پیمانکاران این پروژه ها مشغول کار هستند. 
همچنین پروژه بندر پارسیان در منطقه ویژه در نیمه 
دوم س��ال جاری به بهره برداری می رس��د و کش��تی 
آن پهل��و می گیرد. ع��لاوه بر این، پ��روژه آلومینیوم 
جنوب با س��رمایه گذاری یک میلیارد دلاری در حال 
بهره برداری است و امیدواریم در دی ۳۰۰هزار تن به 

ظرفیت تولید کشور اضافه شود. 
کرباسیان در ادامه، با اشاره به عقیم ماندن ۷طرح 
فولادی در کش��ور، بی��ان کرد: طرح ه��ای فولادی، 
غمناک ترین پروژه های کش��ور در دولت گذشته اند. 
از مح��ل انتخاب پروژه تا نحوه انتخاب ماش��ین آلات 
و تامین مالی در این پروژه با نگاه کارشناس��ی عمل 
نکردی��م. امیدواریم فاز دوم نخس��تین پ��روژه فولاد 
سفیددشت تا پایان سال جاری به بهره برداری برسد.
وی در ادامه بیان کرد: پروژه ۴۰هزار تنی ش��مش 
آلومینی��وم جاجرم بنا به پیش بینی ها در مهر یا آبان 
امس��ال به بهره برداری می رس��د. همچنین  سنگان، 
س��ال گذش��ته ۲پروژه ۵میلیون تنی گندله سازی و 
۲.۵میلیون تنی کنسانتره س��ازی داشت. امسال نیز 
۵میلیون تن کنس��انتره فولاد مبارک��ه در نیمه دوم 
س��ال بهره برداری خواهد شد. در حوزه سنگان بیش 
از ۲۰۰میلیون تن ذخایر جدید س��نگ آهن کش��ف 
کردیم. این پروژه س��نگینی اس��ت و تلاش می کنیم 
با افغان ها تفاهمنامه های مشترکی منعقد کنیم و از 
سنگ آهن های س��نگان برای آبادانی آن منطقه بهره 
بگیریم تا یک ارزش افزوده، برای طرفین ایجاد شود.

رشد صادرات ۱۳ درصدی �
رییس هیات عامل س��ازمان توس��عه و نوس��ازی 
مع��ادن و صنایع معدنی ایران همچنین تصریح کرد: 
در ۴ماه گذش��ته، تولید فولاد خام ۱۵درصد، گندله 

۴۱درصد، کنس��انتره ۲۲درصد، ش��مش آلومینیوم 
۱۱درصد و کاتد مس ۶۰درصد رشد داشته است. در 
مجموع، صادرات ۴م��اه فولاد ۱۳درصد افزایش پیدا 
کرده است. این آمار بهترین گواه بر این مدعاست که 
حرکت اقتصاد کشور رو به جلوست، مشروط بر اینکه 
دولتم��ردان تصمیم های درس��ت و عقلایی بگیرند و 
حمایت خ��ود را از صادرات و تولی��د همچنان ادامه 
دهن��د. وی با بیان اینک��ه در دوره تحریم ها معادن و 
صنایع معدنی کمترین خدشه را خواهند دید، گفت: 
م��واد اولیه از داخ��ل تامین می ش��وند و فناوری در 

بیشتر پروژه ها ایرانی است.
اش�تغال آفرینی ب�رای ۱۲ ه�زار و ۳۰۰  �

نیرو
کرباس��یان با بی��ان اینکه ۲۷۰ه��زار کیلومتر کار 
اکتش��افی در ایمیدرو انجام ش��ده، گف��ت: ایمیدرو 
۲۰۰هزار کیلومت��ر کار ژئوفیزیک هوایی انجام داده 
است. در حوزه اکتش��اف به ۴۰۰محدوده امیدبخش 
رس��یده ایم ک��ه تا پایان س��ال ج��اری، تع��دادی از 
محدوده ها را به بخش خصوصی واگذار خواهیم کرد. 
وی افزود: در این مدت، ذخایر جدید معدنی از جمله 
س��نگ آهن، طلا، باریت، عناصر نادر خاکی و... کشف 
شد. به عنوان مثال ۲۰۰میلیون تن به مجموع ذخایر 
سنگ آهن س��نگان اضافه ش��د. کرباسیان همچنین 
گفت: در سال گذشته ۱۲۰هزار متر حفاری اکتشافی 

انجام شد.
وی با اش��اره به این موضوع ک��ه ایمیدرو در چند 
سال گذشته توانسته است ۱۲هزار و ۳۰۰شغل ایجاد 
کند، گفت: تا اوایل ش��هریور نی��روگاه ۱۶۰مگابایتی 
بندرعباس نی��ز بهره برداری خواهد ش��د. همچنین 
ت��ا پایان امس��ال نخس��تین ف��از مع��دن مهدی آباد 
-بزرگترین معدن روی دنی��ا- به بهره برداری خواهد 

برسد. 
س�رمایه گذاری در مع�ادن کوچ�ک و  �

متوسط
این مقام مسئول با اشاره به اقدامات مثبت محمد 
شریعتمداری، وزیر صنعت، معدن و تجارت در حوزه 
مع��ادن و صنایع معدنی، گفت: ش��ریعتمداری از ما 
خواست که یک نقشه راه ۴ساله برای معدن و صنایع 
معدن��ی تدوین کنیم. این نقش��ه راه با همکاری دفتر 
معاونت برنامه ریزی و کمک مجلس ش��ورای اسلامی 
و اخذ نظر صاحب نظران نهایی ش��د. به نظر من این 
نقشه راه کار جدیدی است و در آن وظایف سازمان ها 
اعم از وزارت صنعت، معدن و تجارت، محیط زیست و 
ایمیدرو، تدوین شده و در آینده نزدیک از سوی وزیر 

ابلاغ خواهد شد. 
وی با اش��اره به احیای معادن کوچک و متوسط از 
سوی ایمیدرو، گفت: درحال حاضر معادن بزرگ روباز 
جدیدی کشف نکرده ایم. از این رو برای ظرفیت سازی 
به س��مت معادن کوچ��ک پیش رفته ای��م. ایمیدرو 
احیای معادن کوچک و متوس��ط را به ش��رکت تهیه 
و تولید مواد معدنی ایران، س��پرده است زیرا حمایت 
از معادن کوچک علاوه بر اشتغالزایی می تواند مسیر 

توسعه را هموار کند. 
کرباسیان در پایان با اشاره به رونق گرفتن صندوق 
توس��عه بیمه معدن، گفت: این صندوق تا چند سال 
پیش ۱۰میلیارد تومان س��رمایه داشت، در حالی که 
درحال حاضر س��رمایه این صندوق ب��ه ۱۱۰میلیارد 
تومان رس��یده اس��ت و امیدواریم در م��اه آینده به 
۱۵۰میلی��ارد تومان برس��د. این عدد کافی نیس��ت 
و م��ا ت��لاش می کنیم با هم��کاری دول��ت، آن را به 

۵۰۰میلیارد تومان برسانیم.
در حاشیه �

عام��ل  مدی��ر  کرباس��یان،  مه��دی  همچنی��ن 
سازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی 
ایران)ایمیدرو( در آیینی که به مناسبت گرامیداشت 
روز خبرن��گار در س��ازمان ایمی��درو برگزار ش��د، به 
آخرین عملکرد این سازمان پرداخت و در حاشیه آن 
به پرس��ش خبرنگاران درباره آخرین تحولات حوزه 
معدن و صنایع معدنی و تاثیرگذاری تحریم ها در این 

حوزه پاسخ داد. 
با کمبود الکترود گرافیتی روبه رو نخواهیم شد

رییس هیات عامل ایمیدرو در پاس��خ به پرس��ش 
خبرن��گار صمت درباره کمبود الکت��رود گرافیتی در 
ایران با توجه به تحریم ه��ای امریکا عنوان کرد: کل 
تجهیزات و ماشین آلات کارخانه الکترود گرافیتی ما 
به اردکان وارد ش��ده اس��ت و بابت راه ان��دازی آن با 
مشکلی روبه رو نیس��تیم. پیش بینی ما این است که 
تا اواخر س��ال ۹۸ ای��ن طرح به بهره برداری برس��د 
ام��ا به صورت کلی به دلیل س��فارش  زیاد واحدهای 
فولادسازی، مشکل جدی در این زمینه وجود ندارد. 
کرباس��یان همچنین در پاس��خ به این پرسش که 
قرار ش��ده اس��ت ارز فلزات به بازار ثانویه برده شود. 
این موضوع چ��ه اندازه زمان می ب��رد؟ گفت: اطلاع 
داری��د به دلیل نوس��ان ارزی ابتدای س��ال، دولت و 
معاون اول رییس جمهوری جلس��ه ای تشکیل دادند 
و تصمی��م گرفتن��د ارز را ۴۲۰۰تومان اعلام کنند تا 
تولیدکنندگان فلز به ویژه فولادی ها و پتروشیمی ها، 
ارز خ��ود را به ب��ازار نیما بیاورن��د. وی ادامه داد: در 
نخس��تین روزها، این تصمیم فوری و اضطراری باید 
تا حدی از نظر کارشناسی پخته می شد. خوشبختانه 
با توجهی که رییس جمهوری و ستاد اقتصادی دولت 
به این موضوع داش��تند، اصلاحیه ای تنظیم شد که 
سه ش��نبه هفته گذشته ابلاغ ش��د. براساس آخرین 

»محمدرض��ا بنی اس��دی راد« مدیرعام��ل ش��رکت مس گفت: 
افزایش تولید، بومی س��ازی و تقویت س��اخت داخ��ل و پیگیری 
قدرتمندانه طرح های توس��عه ای س��ه محور اساسی این شرکت 

برای مقابله با تهدیدات موجود است.
ب��ه گزارش مس پ��رس، مدیرعامل ش��رکت مس با اش��اره به 
آغ��از دور اول تحریم های ظالمانه آمریکا علیه ایران گفت: جنگ 
اقتصادی از ناحیه اس��تکبار جهان��ی علیه ملت مظلوم ایران کلید 
خورده اس��ت و در این شرایط خانواده صنعت مس به فضل الهی 

و با همت��ی بلند و با کار گروهی و مضاعف تلاش خواهند کرد تا 
تهدیدات موجود را به فرصت تبدیل کنند.

وی با بیان  این که شرکت مس پیش از آغاز تحریم ها راهکارهای 
عملی برای مقابله با تهدیداتی که پیش روی این ش��رکت اس��ت 
را بررس��ی کرده و کارگروه هایی برای این منظور تش��کیل داده، 
گفت: افزایش تولید، بومی سازی و تقویت ساخت داخل و پیگیری 
قدرتمندانه طرح های توس��عه ای س��ه محور اساسی شرکت مس 

برای مقابله با تهدیدات موجود است.

وی ادامه داد: افزایش تولید به عنوان نخس��تین راه عملی برای 
حفظ جایگاه موجود ضروری است و برای این منظور باید در همه 
واحدهای عملیاتی تولید از معدن تا پالایشگاه علاوه بر بازسازی و 

بهبود خطوط تولید، افزایش تولید نیز صورت گیرد.
وی تصری��ح ک��رد: همچنی��ن در جه��ت افزای��ش به��ره وری 
برنامه ریزی متقنی صورت گرفته اس��ت و در این راه قطعاً با اتکا 
به توان کارکنان، مهندس��ان و مدیران شرکت مس در پایان سال 

جاری و سال های پیش رو شاهد افزایش تولید خواهیم بود.

مهندس بنی اسدی راد درباره بومی سازی به عنوان دومین راهکار 
ش��رکت مس برای مقابله با تحریم ها گفت: تقویت ساخت داخل 
و ات��کا به پتانس��یل های داخلی و ظرفیت ه��ای موجود در جهت 
بومی سازی هرچه بیشتر تجهیزات و قطعات خط تولید با تشکیل 
کارگروهی قوی به جد در حال پیگیری است و تأکید کرده ایم که 
واحد ساخت داخل این شرکت آمادگی ساخت قطعاتی که حتی 

صرفه اقتصادی را ندارند داشته باشند.
وی با تأکید بر این که شرکت مس پیش از این شرایط تحریمی  

مدیر عامل شرکت ملی صنایع مس ایران تاکید کرد

به زودی رتبه شرکت مس  در دنیا را از ۲۲ به زیر ۱۰ می رسانیم

بخش معدن و صنایع معدنی در سال گذشته موفق عمل کرد
حرف های مهم رئیس هیات عامل ایمیدرو در جمع خبرنگاران
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یادداشت

خداحافظی زودهنگام

روز دوشنبه۷۹/۵/۲۲، دکتر مهدی کرباسیان 
ب��ه مناس��بت روز خبرنگار، در کس��وت رییس 
هیات عامل ایمیدرو با اصحاب رسانه دیدار کرد؛ 
دیداری که به عقیده بسیاری از خبرنگاران حوزه 
معدن و صنایع معدنی باعث دلتنگی خبرنگاران 
رسانه ها شد زیرا دکتر کرباسیان مردی است که 
بسیاری، او را دوستدار ارتباطات و رسانه می دانند 
زیرا همواره سعی کرده از ظرفیت رسانه ها برای 
پیشبرد سیاس��ت های توس��عه ای بخش معدن 
 اس��تفاده کند و این راه را جز با صداقت نپیموده

 است.
ح��ال وقتی می گوید از قان��ون پیروی می کند 
و در ص��ورت اعلام منع کار بازنشس��تگان آماده 
رفتن است، همه خبرنگاران و همکارانش را دچار 

شوک و ناراحتی می کند. 
هم��ه می دانند که دکتر کرباس��یان در س��ال 
۲۹۳۱ چه س��ازمانی را تحوی��ل گرفت و در این 
۵ س��ال برای معادن و صنایع معدنی چه تلاشی 

انجام داده است.
 او مدی��ری خ��وش رو و بذله گ��و و در عی��ن 
ح��ال متعهد به کار اس��ت که دفت��رش همواره 
به روی خبرنگاران باز اس��ت و تلفنش نیز آماده 

پاسخگویی است.
او در س��فرهای اس��تانی، جزو معدود مدیرانی 
اس��ت که پا به پای خبرن��گاران حضور می یابد 
و در راه ه��ای طولانی اظهار خس��تگی نمی کند، 
در برنامه ه��ای طولانی م��دت خب��ری، قبراق و 
س��رحال حضور می یاب��د و پ��س از بازدیدهای 
طولان��ی و خس��ته کننده نی��ز ب��دون اظه��ار 
خس��تگی، همه مدیران را به ویژ ه در س��فرهای 
اس��تانی جمع می کند تا از هر لحظه س��فر خود 
برای رفع مش��کلات ح��وزه کاری اش اس��تفاده 
و  کاری  پیش��رفت های  جری��ان  در  و  کن��د 
 مشکلات اداری و س��ازمانی اجرای پروژه ها قرار 

گیرد.
 او بارها برای رفع مشکل تامین آب یک پروژه 
هرچن��د کوچک پای میز مذاک��ره و چانه زنی با 
وزارت نیرو نشس��ته و تا حصول نتیجه پیگیری، 

کار را رها نکرده است.
 از این رو حضور وی در جلسه ها و بازدیدهای 
ف��راوان از مناطق مختلف کش��ور باعث دلگرمی 
دس��ت اندرکاران پروژه ه��ای معدن��ی و صنایع 
معدن��ی می ش��ود. با اینک��ه برنامه ه��ای بازدید 
از شهرس��تان ها فش��رده و خس��ته کننده است، 
خبرن��گاران ه��م ب��رای پوش��ش خب��ری این 
برنامه ها با حضور رییس هی��ات عامل ایمیدرو، 
خس��تگی را به ج��ان می خرند، چ��ون می دانند 
 با دس��ت پر به س��وی رس��انه خ��ود بازخواهند 

گشت.
 از طرف دیگر آقای کرباسیان در نشست های 
خ��ود با خبرن��گاران همواره بر ای��ن نکته تاکید 
می کنند ک��ه بخش معدن که تا پیش از س��ال 
۲۹ فرام��وش ش��ده ب��ود، ب��ا هم��ت و ت��لاش 
خبرنگاران به همه شناس��انده ش��ده و مطالبات 
ای��ن بخش پررنگ تر ش��ده اس��ت؛ اتفاقی که از 
س��ال ۳۹ با تولد گ��روه مع��دن روزنامه صمت 
حرک��ت و پویایی بیش��تری یافته اس��ت؛ آنقدر 
که این باور را که معدن پیش��ران اقتصاد اس��ت، 
 مولود توجه رس��انه ها به بخش معدن و ایمیدرو 

می دانند.
 تش��کر و قدردان��ی ایش��ان از آنجای��ی ب��ا 
ارزش تر اس��ت ک��ه به راحتی بر زب��ان هر مدیر 
و مع��اون وزی��ری جاری نمی ش��ود. ب��ه عقیده 
نگارن��ده، این تش��کر قلب��ی و قدردان��ی، از هر 
 تبریک و هدی��ه ای در روز خبرن��گار با ارزش تر

 است. 
حال که دست بر قضا نتوانستم در این نشست 
حضور یابم و شنیدم ایشان احتمال دادند که این 
آخرین دیدارش��ان با خبرنگاران باشد و به دلیل 
مصوبه منع بکارگیری بازنشس��تگان در مناصب 
دولتی، کنار خواهند رفت، بر خود لازم دانس��تم 
به عنوان عض��و کوچکی از جامع��ه خبرنگاری، 
خانواده صمت و گروه معدن روزنامه، از این اتفاق 
ابراز تاسف کرده و اعتراف کنم یکی از دلایل کار 
خوب رس��انه ها در بخش معدن و صنایع معدن، 
حض��ور موثر آقای کرباس��یان در این کس��وت، 
 ه��م برای ای��ن بخش و ه��م ب��رای خبرنگاران

 بود. 
کاش ارزش تجربه ه��ا با متر قانون س��نجیده 
نشود و کدخدای معادن ایران، همچنان پابرجا و 

با قوت به کارش ادامه دهد.
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اطلاع، تا اواخر هفته گذش��ته پتروش��یمی ها نزدیک 
۱۵۰ ت��ا ۲۰۰میلیون یورو به ب��ازار نیما آوردند و در 
۲روز گذشته نیز بازار فولاد و مس شروع به عرضه در 
نیما کرد. اس��تنباط من این است که آرامش در بازار 

حکمفرما خواهد شد. 
رشد ۱۳ درصدی صادرات  �

ریی��س هیات عام��ل ایمی��درو در پاس��خ به این 
پرس��ش که می��زان تولید ف��ولاد در ۴ماه نخس��ت 
امسال چقدر بوده است؟ عنوان کرد: در ۴ماه نخست 
امس��ال، تولید فولاد افزایش��ی بود و در صادرات نیز 
با رش��د ۱۳درصدی روبه رو بودیم. این موضوع نشان 
می دهد تصمیم ه��ای منطقی در اقتص��اد، صادرات 
و تولید داخلی گرفته ش��ده اس��ت. از این رو تحریم 
در حوزه معدن و صنایع معدنی کمترین مش��کل را 
ایجاد می کند. کرباس��یان در ادامه با اشاره به میزان 
ص��ادرات فلزات عنوان کرد: اتفاق مهم پس از برجام 
ای��ن بود که توانس��تیم بازارهای جدی��دی در حوزه  
مس، آلومینی��وم و فولاد ایجاد کنی��م و صادرات ما 
به کش��ورهای اروپایی، آسیایی و کانادایی نیز رسید. 
البته اگر با چین ارتباط نزدیک تری داش��ته باش��یم 
ش��اید تحریم ها در این حوزه کمترین تاثیر را داشته 

باشد. 
خبرهای خوب از طلا �

رییس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به کارخانه هایی 
که در حوزه طلا در دولت یازدهم فعال شدند، عنوان 
ک��رد: همان گونه که اطلاع داری��د در دولت یازدهم 
کارخانه طلای زرش��وران فعال شد و به بهره برداری 
رس��ید. پس از آن نیز کارخانه طلای س��اریگونی در 
کردس��تان که خارجی ها در آن سرمایه گذاری کرده 
بودند و غیر فعال بود به بهره برداری رس��ید. ظرفیت 
کارخان��ه طلای موته نیز ۲۰۰کیلوگرم در س��ال بود 

که درحال حاضر به ۶۰۰ کیلوگرم رس��یده اس��ت. از 
ابتدای امسال نیز تولید طلا با رشد همراه بوده است، 
البته در این زمینه باید س��رمایه گذاری های جدیدی 
انجام ش��ود چراکه در زمینه اکتشافات، از کردستان 
تا سیس��تان و بلوچس��تان، مع��ادن مختلفی از طلا 
کش��ف شده و کارهای نهایی آن در حال انجام است. 
امیدواریم خبرهای خوبی در زمینه طلا در راه باشد. 

تنظیم بازار در بورس کالا �
رییس هیات عامل ایمیدرو همچنین در پاس��خ به 
این پرس��ش که نقش ب��ورس کالا را در تنظیم بازار 
و رس��اندن مواد اولیه به تولیدکنن��ده در این روزها 
چگون��ه ارزیابی می کنی��د؟ گفت: بای��د بپذیریم که 
تحریم ها در ف��روش و بازار، تاثیرگ��ذار خواهند بود 
ام��ا دولت باید سیاس��تی را اتخاذ کن��د که قیمت ها 
برای مصرف کننده و مردم، تا جایی که ممکن اس��ت 
مش��کلی ایجاد نکنند. از این رو برخ��ی کالاها با ارز 
نفتی خریداری ش��دند و درحال حاضر آرامش بر این 
بازار حاکم ش��ده است. کرباس��یان ادامه داد: البته از 
نخس��تین روز، چنین تصمیم��ی نگرفتند و تنش دو 
س��ه ماه گذش��ته باعث این تصمیم ش��د. همکاری 
نزدیکی باید بین ب��ورس کالا، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و س��تاد تحریم ایجاد شود و بورس کالا نیز 
برخی از مقررات را به نحوی اصلاح کند که در وهله 
نخس��ت، نیاز تولیدکننده داخلی برطرف ش��ود و در 

مرحله بعد به صادرات لطمه ای وارد نشود.
 در کن��ار آن از فس��ادی پیش��گیری می کنیم که 
شمش فلزات با ارز ۴۲۰۰تومانی در بورس کالا ایجاد 
ک��رده اما با این ن��رخ به دس��ت مصرف کننده نهایی 
نمی رس��د. در این زمینه در وزارتخانه جلسه هایی در 
حال برگزاری اس��ت تا اصلاح��ات تنظیم بازار انجام 

شود. 

رییس هیات عامل ایمیدرو در پاسخ به این پرسش 
که برای واردات از ارز چند تومانی و از کجا اس��تفاده 
می کنی��د؟ گف��ت: با توجه به سیاس��تی که دولت از 
هفته گذش��ته در پیش گرفت، نی��از تمام واحدها به 
ماش��ین آلات و سرمایه گذاری باید به وسیله ارز ثانویه 
تامین ش��ود، مگر موارد استثنایی که با مصوبه بانک 
مرک��زی و س��تاد تحریم، به آنه��ا ارز تخصیص داده 
می ش��ود، هرچند تاکنون اس��تثنایی قائل نشده اند و 
حتی درب��اره الکترود گرافیتی و م��واد حیاتی حوزه 
صنایع معدنی قرار اس��ت از ارز ثانویه استفاده کنند. 
در کل، ایمی��درو ب��ر ش��رکت های زیرمجموعه خود 

نظارت دارد که به یکباره جهش نرخ نداشته باشند.
تحریم فلزات اساسی �

رییس هیات عام��ل ایمیدرو همچنین در پاس��خ 
ب��ه این پرس��ش که بازگش��ت تحریم ه��ا در زمینه 
فل��زات چه تاثی��ری بر ب��ازار صادراتی آنه��ا خواهد 
داش��ت، گفت: فلزاتی همچ��ون ف��ولاد، آلومینیوم، 
م��س، ط��لا و زغال س��نگ از ۷اوت)۱۶ م��رداد( در 
فهرس��ت نخس��ت تحریم های امریکا ق��رار گرفتند 
ام��ا هنوز به ص��ادرات ادامه می دهیم. در کش��ور ما 
در زمین��ه ف��ولاد، آلومینی��وم و مس به ان��دازه نیاز 
 داخلی ظرفیت ایجاد ش��ده است و مازاد آن را صادر 

می کنیم.
 کرباس��یان خاطرنش��ان ک��رد: مش��کل جدی در 
صادرات نخواهیم داشت و ممکن است تنها در انتقال 
پول با مش��کل روبه رو شویم. البته باید یادآوری کنم 
این مش��کل گریبانگیر بس��یاری از کش��ورها شده و 
امریکا تعرفه های زیادی برای روسیه، چین، ترکیه و... 
در نظر گرفته اس��ت. به نظر می رسد بازار جهانی به 
نوعی دچار تحریم های امریکا ش��ده است. کرباسیان 
ادام��ه داد: ش��رکت های خارجی از برج��ام حمایت 

کرده اند و بس��ته حمایتی اتحادیه اروپا، بیانیه خوبی 
به نظر می رس��د اما در عمل نتیجه ای نداش��ته است. 
تفاهمنامه های��ی وجود دارند که در مرحله مذاکره اند 
و به نظر می رس��د بانک مرکزی اروپا با بانک مرکزی 
ایران به تفاهم برسند. بنابراین منتظریم که اتحادیه 
اروپا وارد فاز عملیاتی ش��ود.  وی همچنین با اشاره 
به نیاز جهان ب��ه برخی مواد اولیه ایران، عنوان کرد: 
رییس جمهوری اعلام کردند نزدیک ۴۵میلیارد دلار 
صادرات غیرنفتی داش��تیم. جهان به این صادرات و 
به کالاهایی همچون ف��ولاد، آلومینیوم، مس و اقلام 
پتروش��یمی نیاز دارد. پیش بین��ی می کنیم درصدی 
از ص��ادرات، کم و بیش باقی بمانن��د و با روش های 
تهات��ری دوجانبه و روش های دیگ��ر همچنان انجام 
ش��وند. ص��ادرات نفتی ه��م داریم که ممکن اس��ت 
کاهش پیدا کنند اما با سیاست های جدید می توانیم 
از تحریم ها عبور کنیم. کش��ور ما باتجربه  بوده و ۳۹ 
سال در تحریم به سر برده است. هرچند تحریم های 
این دوره، سخت تر از گذش��ته اعمال خواهد شد اما 
مدیریت به این معناس��ت که بتوان دوران س��خت را 

مدیریت کرد و من در این زمینه نگرانی ندارم.
از توس�عه دانش فنی و فناوری استقبال  �

می کنیم 
رییس هیات عامل ایمیدرو همچنین در پاس��خ به 
این پرس��ش که برای اکتش��اف عمقی چه برنامه ای 
دارید؟ گفت: همواره دو سایه بر اقتصاد ایران سنگینی 
می کند؛ یکی نفت است زیرا با وجود منابع فراوان نفت 
و گاز در کشور، حوزه معدن مغفول مانده است. حوزه 
س��نگین دیگر، سیاست است که متاسفانه سیاسیون 
کشور اجازه نفس کشیدن به بخش اقتصاد نمی دهند.  
سیاست های این بخش غلط از آب درمی آید اما ضرر 
آن ب��ه بخ��ش اقتصاد می رس��د. وی ادام��ه داد: در 
زمینه معادن، این س��ایه ها همواره بر آنها س��نگینی 
کرده اس��ت و بیشتر روی معادن روباز سرمایه گذاری 
ش��ده، چراکه کمتری��ن هزینه را داش��ته یعنی لودر 
 را ب��ه محل می برده اند و بهره برداری انجام می ش��ده

 است.  عمق اکتش��افی که ما در آن کار کردیم بین 
۱۵۰ تا ۲۰۰متر بوده است. 

درحال حاضر کار روی معادن عمیق را آغاز کرده  و 
دو حفاری عمیق ۱۹۰۰متری در فلات مرکزی انجام 
داده ایم. معادن خوبی را اکتشاف کرده ایم و می توانم 
اعلام می کنم که ۲میلیارد تن س��نگ آهن قطعی در 

این معادن وجود دارد. 
البت��ه آماره��ا بی��ش از ای��ن اس��ت. کرباس��یان 
تاکی��د ک��رد: بای��د بپذیری��م که ب��رای اکتش��اف 
 عمیق ب��ه س��رمایه گذاری و فن��اوری خاص��ی نیاز

 داریم.
 به این دلیل با س��وئد، اوکراین، چین، اس��ترالیا و 
افریقای جنوبی در حال همکاری و مذاکره هس��تیم. 
بدون ش��ک در حوزه فن��اوری و نوآوری های جدید 
از جهان عقبیم و زمانی که به کش��ورهایی همچون 
چین توج��ه می کنیم، درمی یابیم که این کش��ورها 
برای داش��تن اقتصاد باز، در قدم نخس��ت به توسعه 

دانش فنی و فناوری خود توجه کردند.
نقشه راه معدن نیازی به تغییر ندارد �

رییس هیات عامل ایمیدرو همچنین در پاس��خ به 
این پرس��ش که نقش��ه راه معدن برای دوران برجام 
است. آیا با وجود تحریم ها به فکر تغییر آن هستید؟ 
عنوان کرد: نقش��ه راه در چندی��ن مرحله طراحی و 
اصلاح ش��ده اس��ت. در این نقش��ه از صاحب نظران، 
پیشکس��وتان و تولیدکنن��دگان نظرخواهی ش��ده و 
۲بار نیز اصلاح ش��ده است. البته وزیر صنعت، معدن 
و تجارت پیش��نهاد کرد با همکاری مجلس ش��ورای 
اس��لامی کار مش��ترکی انجام دهیم و این موضوع با 
همکاری کمیسیون معدن بررسی خواهد شد. هفته 
آینده، نقش��ه نهایی آن خدمت وزیر ارس��ال می شود 
و در نهایت ابلاغ خواهد ش��د. این نقشه راه به یقین 
نیازمند تغیی��رات خواهد بود ام��ا پیش بینی ما این 

است که در حال حاضر نیاز به تغییر ندارد. 
س�رمایه گذاری  � بخواهن�د  افغان ه�ا 

می کنیم
رییس هیات عامل ایمیدرو همچنین در پاس��خ به 
خبرنگاری از افغانس��تان که عنوان کرد، افغانس��تان 
معادن غنی دارد اما قادر به س��رمایه گذاری نیس��ت. 
نگاه ش��ما به س��رمایه گذاری در معادن افغانس��تان 
چگونه اس��ت؟ گف��ت: وزیر معادن افغانس��تان چند 
سال پیش در ایران حضور داشت. من هم دو سفر به 
افغانس��تان داشتم و ملاقات های خوبی با دو وزیر در 

این زمینه انجام شد. 
طرف های افغان علاقه زیادی نش��ان دادند و تیمی 

۱۰نفره برای این موضوع در ایران تشکیل دادیم. 
همکاری ه��ا را نیز در قالب یادداش��ت تفاهم ارائه 
کردیم اما در عمل جوابی به ما داده نش��د. هم اکنون 
هم اعلام آمادگی می کنیم که در حوزه س��نگ آهن 
معادن افغانس��تان که با سنگان ایران مشترک است، 
ای��ران حاضر به س��رمایه گذاری اس��ت یعنی ش��غل 
و صادرات برای افغانس��تان ایجاد ش��ود و آنها نیز از 

سرمایه گذاری و گاز ایران استفاده کنند.
 در این زمینه همچنان منتظر عمل هس��تیم و از 
همکاری و س��رمایه گذاری با هر کش��وری استقبال 

می کنیم. 

را تجربه کرده اس��ت بیان کرد: در ای��ن راه حتماً از تجربه مقابله 
با تحریم ها برای تأمین قطعات، مواد و تجهیزات حیاتی اس��تفاده 

خواهیم کرد.
مدیرعامل شرکت مس با عنوان این که از چند ماه پیش پیگیری 
هر چه س��ریع تر طرح های توس��عه ای را در دستور کار قرار دادیم 
اظهار داشت: توس��عه راه مقابله عملی با تحریم ها است و رسالت 
م��ا در حال حاضر ادامه با قدرت پروژه ه��ای حیاتی و مطمئن تا 
راه اندازی در زمان مقرر و بدون تأخیر اس��ت که نتیجه آن بدون 

ش��ک افزایش سودآوری و ارتقای وجاهت شرکت مس در مجامع 
معدنی و صنعتی دنیا خواهد شد.

وی اف��زود: به فضل الهی و با همت بلند کارکنان ش��رکت ملی 
صنایع مس ایران تلاش خواهیم کرد در آینده نزدیک رتبه شرکت 

مس در دنیا را از ۲۲ به زیر ۱۰ برسانیم.
مهندس بنی اس��دی راد تأکی��د کرد: برای تحق��ق این هدف و 
ارتقای جایگاه تولیدی مان در دنیا راه اندازی پروژه های توس��عه ای 
نظیر معدن درآلو، چاه فیروزه و دره زار کمک بسزایی خواهد کرد.

بخش معدن و صنایع معدنی در سال گذشته موفق عمل کرد
حرف های مهم رئیس هیات عامل ایمیدرو در جمع خبرنگاران
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فرهاد منفرد
کارشناس فولاد

 یک دستورالعمل 
و هزار دردسر

میلگرد  احتکار می شود

رییس کمیس��یون صنایع و معادن مجلس شورای 
اس��لامی به وضعی��ت اقتصادی داخ��ل به ویژه بحث 
احتکار، اشاره و اعلام کرد: ما در واردات روغن مشکلی 
نداریم اما متاس��فانه مس��ئله احتکار وج��ود دارد. در 
زمینه میلگرد نیز براساس آمار موجود در ۶ماه نخست 
سال ۹۶ حدود ۶۰۰هزار تن میلگرد به کشور وارد شد 
اما در ۳ماه و نیم نخس��ت امس��ال، این میزان میلگرد 
وارد ش��ده اس��ت که ب��ا توجه به رکود ساخت وس��از، 
مس��ئله احتکار مطرح می شود. به گزارش ایسنا، عزیز 
اکبریان در جلس��ه شورای اداری اس��تان البرز که در 
استانداری البرز برگزار شد، گفت: کشور این روزها در 
شرایط حساسی قرار دارد و امریکایی ها با تحریم های 
ناجوانمردانه و یکجانبه، فش��ار س��ختی بر نظام های 
بانکی جهان، ش��رکت های نفتی و خودروسازی وارد 

می کنند تا با ما مراوده نکنند.
 اکبری��ان ب��ه مش��کلات ایج��اد ش��ده در صنعت 
خودروس��ازی کشور اش��اره و اعلام کرد: برخی مواقع 
نبود یک قطعه باعث می شود یک خودرو به مدت ۶ماه 

در پارکینگ بماند.
 وی اف��زود: دش��من، امس��ال بن��ا دارد در زمین��ه 
اقتص��ادی و امنیت��ی به ما فش��ار وارد کن��د. بنابراین 
خواهش می کنم در حل مش��کل احتکار تلاش زیادی 
ش��ود. ریی��س کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به تصمیم دولت برای ارائه ارز 
۴۲۰۰تومانی اعلام کرد: اگرچه این تصمیم اشتباه بود 
اما نباید این اش��تباه را ادامه دهیم. باید سعی کنیم در 
مشورت با هم یک سیاست جدید برای وضعیت پیش 

رو ترسیم کنیم. 

یک��ی از مش��کلات اصل��ی ای��ن روزه��ای فولاد، 
دستوری ش��دن بازار است که بخش��نامه آن از سوی 
 وزارت صنع��ت، معدن و تجارت تنظیم و ابلاغ ش��ده

 است. 
البته در همان روزهای نخس��ت، ب��ازار با واکنش به 
بنده��ای مختل��ف ابلاغیه دس��توری وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، به صورت غیرمنتظره س��مت و سوی 
افزایش��ی گرفت و جوی مبهم و شکننده ایجاد شد. از 
این رو باید اذعان کرد که ش��یوه نامه با سیاس��ت های 
 محدودکنن��ده اش ب��ازار را ب��ه نابازار تبدی��ل کرده
 است. بدین شکل بازار کارآیی پیشین خود را در کشف 
نرخ نخواهد داش��ت و س��ختگیری بر ب��ورس کالا نیز 

پیامد مثبتی به دنبال ندارد. 
البته جنجالی ترین بند این شیوه نامه، بند ۴ است که 
تولیدکنندگان فولادی در مقابل آن موضع گرفته اند.

 در ای��ن بند مقرر ش��ده که به میزان ۵درصد رش��د 
ن��رخ در زمان کش��ف ن��رخ محصولات ف��ولادی در 
بورس کالا لحاظ ش��ود. با وجود چنین سقف قیمتی ، 
تولیدکنندگان تمایلی به عرضه در بورس کالا ندارند، 
چراک��ه معتقدن��د با ای��ن روند، منافع ش��ان به جیب 

واسطه ها سرازیر می شود. 
این در حالی اس��ت که براساس بند »ط« تبصره ۳۵ 
قانون بودجه ۸۰ و بند »ج« ماده ۹۵ قانون سوم توسعه 
اقتصادی، هر کالای��ی که پس از راه اندازی بورس کالا 
در فهرس��ت اقلام مورد معامله در بورس قرار گیرد، از 
شمول ضوابط قیمت گذاری معاف و بر اساس مقررات 
بورس کالا قیمت گذاری خواهد ش��د که با شیوه نامه 

صادر شده مغایر است.
 به جای این روند، دولت در وهله نخس��ت باید اجازه 
دهد که کشف واقعی بر اساس مکانیسم عرضه و تقاضا 
باشد و با این روش قیمت ها به ثبات برسند. دوم اینکه 
تمام تلاش خود را برای مهار و کنترل ارز با اس��تفاده از 

تعمیق زیادتر بازار ثانویه به کار بندد. 
س��وم اینک��ه فقط ناظ��ر باش��د و از ایج��اد رانت و 
گرانفروش��ی جلوگیری کند  گر این مهم اتفاق بیفتد، 
امید بهبود ب��ازار فولاد وجود دارد، وگرنه مش��کلات 
ایجاد شده باعث ایجاد مشکلات جدیدتری می شوند 

و دیگر فرصتی برای جبران وجود نخواهد داشت.

یادداشت 

خبر 
 س�ارا اصغری: همزمان با افزایش نرخ دلار در 
چند ماه گذشته، نرخ محصولات فولادی نیز روندی 
صعودی در پیش گرفت، حتی برخی  آمارها حکایت 
از افزایش ۶۰ تا ۷۰درصدی دارد. با توجه به شرایط 
پیش آمده، وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان 
متولی قیمت گذاری وارد ش��د و تنظی��م بازار را در 
دس��تور کار قرار داد. طی بخش��نامه ای از سوی این 
وزارتخانه اعلام ش��د که از این پس فولادس��ازان – 
تولیدکنندگان شمش- محصول خود را براساس دلار 
۴۲۰۰تومانی عرضه کنند تا این بازار افسارگسیخته 
کنترل ش��ود اما به نظر می رسد در این بین صنایع 
پایین دست، شمش را با نرخ ۴۲۰۰تومان خریداری 
ک��رده  ام��ا محصول خ��ود را ب��ا دلار آزاد به فروش 
می رسانند یا اینکه کسانی وارد بازار شده اند و شمش 
را خریداری کرده و به نرخ آزاد به فروش می رسانند؛ 
موضوعی که سبب  ایجاد رانت برای دلالان شده و در 
نهایت محصول با نرخ دلار آزاد به دست مصرف کننده 
نهایی می رسد. از این رو مجلس شورای اسلامی برای 
به تعادل رس��اندن وضعیت ب��ازار فولاد ورود کرده و 
قصد دارد در صورت لزوم به وس��یله ش��ورای  عالی 
هماهنگی اقتصادی، موضوع را مطرح کند و بازنگری 
و تغیی��ر مصوبه های قیمت گذاری را در دس��تور کار 

قرار دهد. 
بازار را آزاد بگذاریم �

درباره نح��وه قیمت گذاری محص��ولات در بورس 
کالا، محمدرضا منصوری، عضو کمیس��یون صنایع و 
معادن اظهار کرد: این روزها در زنجیره فولاد اتفاقی 
افتاده و آن اینکه بخش��ی از قیمت گ��ذاری زنجیره 
فولاد به صورت دس��توری در حال کنترل اس��ت اما 
بخش��ی از آن آزاد بوده و محصول با نرخ بیش��تری 
به دست مصرف کننده می رسد. کنترل باید در سراسر 
زنجیره فولاد باش��د یا اینکه قیمت گذاری در سراسر 
زنجیره به صورت آزادانه انجام شود چراکه کنترل در 
بخش��ی از زنجیره قابل توجیه نیس��ت و سبب بهم 

ریختن آن می شود. 
منصوری در ادامه توضیح داد: تولیدکننده فولاد با 
این روش دچار ضرر و زیان خواهد ش��د و دستوری 
بودن و کنترل بازار محصولات فولادی، سبب ایجاد 
رانت می ش��ود. وی با اشاره به اینکه تنظیم بازار، به 

نحوی دس��توری کردن بازار و اقتصاد اس��ت، گفت: 
قیمت گذاری س��بب انحص��ار در بخش هایی از بازار 
می ش��ود. از ای��ن رو با قیمت گذاری دس��توری، کار 
به درس��تی پیش نمی رود و رانت و فس��اد به وجود 
می آید. باید کل بازار را آزاد نگه داشت تا صنایع مادر 
همچون فولاد از بالادست تا پایین دست آن بر اساس 

عرضه و تقاضا و به طور آزادانه قیمت گذاری شوند.
ای��ن نماینده مردم در خانه ملت در پاس��خ به این 
پرس��ش که قیمت گ��ذاری از ابتدای س��ال تاکنون 
افزایش��ی بوده، برای کنترل ای��ن روند چه باید کرد 
تا سبب ایجاد تورم نش��ود؟ گفت: یکی از مهم ترین 
دلایلی که س��بب افزایش نرخ محص��ولات فولادی 
ش��ده، روند صعودی نرخ دلار در س��ال جاری بوده 

است. 
منص��وری در ادام��ه توضی��ح داد: ن��رخ دلار در 
س��ال های گذش��ته با کنترل  دولت ثابت نگه داشته 
شده بود، اما این کنترل همانند یک فنر جمع  شده، 

آزاد شده و روند صعودی در پیش گرفته است. 
وی خاطرنش��ان کرد: اگر این روند ادامه داش��ته 
باش��د و دس��توری پیش برویم، دوباره ش��اهد موج 
ش��دید افزایش ن��رخ خواهیم بود. ب��ازار را باید آزاد 
نگه داش��ت تا دلار، نرخ واقعی خ��ود را پیدا کند و 
تثبیت ش��ود و تم��ام تولیدکنندگان ب��ر مبنای آن 
قیمت گذاری کنن��د. درحال حاض��ر تولیدکنندگان 
فولاد باید محصولات ش��ان را ب��ه دلار ۴۲۰۰تومانی 
در بورس کالا عرضه کنند، این در حالی است که به 
ن��رخ حدود ۸هزار تومان تولید دارند که ضرر و زیان 

بدی به واحدهای فولادی وارد می کند. 
ای��ن عضو کمیس��یون صنایع و معادن در پاس��خ 
به این پرس��ش که پیش��نهاد ش��ما ب��رای وضعیت 
کنونی بازار فولاد چیس��ت؟ گفت: برای ابلاغیه ها و 
بخشنامه هایی که تاکنون بوده، نمی توان کاری کرد 
اما از این پس باید اصلاحیه ای روی بخشنامه تنظیم 
ب��ازار انجام ش��ود و اجازه داد که ب��ازار روند آزادانه 
خ��ود را در پ��ی بگیرد. در این رون��د آزادانه، ممکن 
اس��ت با افزایش قیمت ها روبه رو شویم اما این روند 
افزایشی شیب دار خواهد بود و از شوک های ناگهانی 
پیش��گیری به عمل خواهد آورد. اگر روند یادش��ده، 

آزادانه نباشد رانت و فساد به وجود خواهد آمد.

ساز کار بورس کالا را تغییر دهیم �
همچنین سیدرضا شهرس��تانی، عضو هیات مدیره 
انجمن فولاد با اشاره به ساز کار بورس کالا در زمینه 
محصولات فولادی اظهار کرد: مهم ترین موضوع این 
روزهای بازار این است که فولادسازان باید محصول 
خ��ود را به دلار ۴۲۰۰تومان��ی در بورس کالا عرضه 

کنند. 
وی به نحوه ساز کار بورس کالا در این روزها اشاره 
ک��رد و گفت: نکته مهم دیگر، عرضه فولاد در بورس 
کالا ب��ا دلار ۴۲۰۰تومانی اس��ت که برای واحدهای 
ف��ولادی زیان آور می ش��ود. این در حالی اس��ت که 
صنایع پایین دست، ش��مش را با دلار ۴۲۰۰تومانی 
خری��داری ک��رده و ب��ا دلار آزاد در ب��ازار به فروش 
می رسانند. دس��توری بودن در بورس کالا نتیجه ای 
جز فس��اد و رانت ندارد. شهرستانی در ادامه با اشاره 
به اینکه چند خواس��ته در بورس داریم، خاطرنشان 
کرد: نخس��تین خواس��ته ما این اس��ت که قیمت ها 
دستوری نباشد و اجازه دهیم عرضه و تقاضا همدیگر 

را پیدا کنند. 
وی در ادامه خاطرنشان کرد: موضوع دوم، تعیین 
نوسان برای بورس است. برخی روزها شاهد بوده ایم 
که ارزش پول کشور بیشتر از ۱۰درصد کاهش پیدا 
کرده است، بنابراین نباید برای نوسان در بورس کالا 

سقف تعیین کنیم. 
این عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
کش��ور ادامه داد: در نهایت کسی که در بورس کالا 
واجد ش��رایط خرید و فروش است، باید وارد شود و 
محصولات را به دست مصرف کننده نهایی برساند، نه 

اینکه بازار به دست یک عده تاجر بیفتد. 
ورود مجلس به ماجرای قیمت گذاری  �

دستوری محصولات فولادی
بر این اس��اس که زنجیره ف��ولاد در قیمت گذاری 
با مش��کلاتی روبه رو شده اس��ت، رییس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اس��لامی خاطرنشان کرد: 
نماین��دگان مجلس ش��ورای اس��لامی به س��رعت 
قیمت گذاری فولاد در بازار رس��می کالا را بررس��ی 
و در ص��ورت لزوم از طریق ش��ورای  عالی هماهنگی 
اقتص��ادی، موض��وع را مط��رح کنند زی��را احتمال 
بازنگری و تغییر مصوبه های قیمت گذاری در سطوح 

عالی وجود دارد.
به گزارش تس��نیم، در این زمینه، محمدرضا پور 
ابراهیم��ی گفت: م��ا تمام تلاش خ��ود را برای حل 
مشکل صنایع انجام می دهیم؛ چراکه قیمت ها برای 
مصرف کننده نهایی باید متاثر از مکانیس��م عرضه و 
تقاضا باش��د، به  طوری  که به مصرف کننده فش��اری 
وارد نش��ود و در عی��ن حال تولیدکنن��ده از فروش 

محصولش راضی باشد. 
وی در ادامه افزود: مهم ترین کمکی که می توان به 
تولیدکنندگان کشور در شرایط تحریم کرد تا تولید 
و صادرات بهتری داشته باشند؛ حذف هرگونه رانت 

و فساد اقتصادی است.
نماین��ده م��ردم کرمان و راور در مجلس ش��ورای 
اس��لامی اضاف��ه کرد: در ش��رایط اخیر ب��ازار فولاد 
ک��ه قیمت ه��ا به ص��ورت دس��توری تعیین ش��ده 
است، س��هامداران و تولیدکنندگان، انگیزه ای برای 
ادام��ه س��رمایه گذاری و تولید ندارن��د. در این میان 
گزارش هایی به دس��ت ما رسیده که نقش دلالان در 

این مکانیسم رانت زا پررنگ بوده است.
پور ابراهیمی تاکید کرد: میانگین صادرات سالانه 
در بخش فولاد در شرایط تحریم باید با توجه به نیاز 
و عرضه داخلی بیشتر شود که در این راستا نیازمند 

برنامه ریزی ها و اقدام هایی هستیم.
وی درباره اصلاح نرخ ارز با توجه به بس��ته جدید 
ارزی و ل��زوم بازنگ��ری در قیمت گ��ذاری کالا در 
بخشنامه اخیر وزارت صنعت، معدن و تجارت، گفت: 
ب��ا توجه به اصلاح ن��رخ ارز در ب��ازار ثانویه و اینکه 
شرکت های تولیدی، بخشی از محصول خود را صادر 
می کنند، زمان��ی نرخ دس��توری در داخل پذیرفته 
می شود که مصرف کننده نهایی از آن بهره مند شود.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: به عبارتی بهره  نبردن مصرف کننده نهایی 
از نرخ دستوری، بیانگر وجود رانت و فساد در اقتصاد 
اس��ت، حال آنکه سهامدار و سرمایه گذار شرکت هم 
انگیزه ای برای ماندن و نگهداری س��هم بنیادی خود 

ندارند.
این عضو شورای  عالی هماهنگی اقتصادی در برابر 
این پرسش که بر اساس قانون، نظارت و کنترل بازار 
بر عهده وزارت صنعت، معدن و تجارت است و ورود 

این وزارتخانه به قیمت گذاری، اقدامی غیرقانونی به 
نظر نمی رس��د، توضیح داد: قیمت گذاری بر اس��اس 
مقررات و مصوبه هّا بر عهده وزارتخانه اس��ت، اما نه 
نوعی قیمت گذاری  که به ضرر تولیدکننده باش��د و 

به نفع واسطه ها.
وی گفت: به نظر ما هرگونه قیمت گذاری دستوری، 
اشتباه است. اگر تولیدکننده ای مجبور به فروش کالا 
با ارز ۴۲۰۰تومانی اس��ت، باید محصول با همین ارز 
به دست مصرف کننده نهایی برسد. در حالی که این 
اتفاق روی نمی دهد. ش��رایط نباید به گونه ای باشد 
که به دلی��ل رانت، به مصرف کننده نهایی فش��اری 
تحمیل شود و از سوی دیگر سودی عاید تولیدکننده 
نش��ود و دلال س��ود ببرد. پور ابراهیمی تاکید کرد: 
عرضه محصولات فولادی با نرخ دستوری، منوط به 
بهره مندی بخش خصوصی از قیمت هاس��ت چراکه 
در غیر این صورت رانت و فس��اد اقتصادی به وجود 

می آید و مانعی بر سر راه صادرات به شمار می رود.
وی گف��ت: قیمت های دس��توری و ایجاد رانت به 
افزایش هزینه شرکت ها نیز منجر می شود، در حالی 
که در شرایط تحریم نباید بخش تولید و صادرات با 

مانع روبه رو شوند.
نماین��ده م��ردم کرمان و راور در مجلس ش��ورای 
اس��لامی ادامه داد: برآورد می ش��ود حدود ۳۰هزار 
میلیارد تومان از تفاوت نرخ دس��توری با نرخ توافقی 
در حوزه محصولات فولادی حاصل می ش��ود که اگر 
این مقدار به دس��ت مصرف کننده نهایی برسد کمک 
ش��رکت های فولادی به مردم و رعایت حقوق دولتی 

است.
 این مس��یر باید به درس��تی ارزیابی شده و مورد 
تحقی��ق قرار گیرد، اما بر مبن��ای گزارش ها، به نظر 
می رس��د بخش��نامه اخی��ر وزارت صنع��ت، معدن 
 و تج��ارت ش��رایط را ب��ه نف��ع واس��طه ها رقم زده

 است.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
در پایان وعده داد: خانه ملت به سرعت قیمت گذاری 
فولاد در بازار رسمی کالا را بررسی و در صورت لزوم 
به وس��یله شورای  عالی هماهنگی اقتصادی، موضوع 
را مط��رح می کن��د زی��را احتمال بازنگ��ری و تغییر 
مصوبه های قیمت گذاری در سطوح عالی وجود دارد.

مدیرعامل شرکت ساخت و توس��عه زیربناهای حمل ونقل عنوان 
کرد: اکنون س��اخت ۳هزار و ۴۰۰کیلومتر خط آهن در دست اقدام 
اس��ت و تامین ریل مورد نیاز از داخل کش��ور )ذوب آهن اصفهان( 
ب��ه عنوان اولویت نخس��ت در نظر گرفته ش��ده اس��ت. به گزارش 
ایرن��ا، خی��رالله خادمی در دیدار ب��ا منصور ی��زدی زاده، مدیرعامل 
ش��رکت ذوب آهن اصفهان خاطرنشان کرد: سالانه به طور متوسط 
۴۰۰کیلومت��ر ریلUIC ۶۰ نیاز اس��ت و با توجه به سیاس��ت های 
اقتصاد مقاومتی، تامین آن از ذوب آهن در اولویت قرار دارد. معاون 
وزیر راه و شهرسازی همچنین کیفیت تولید ریل در ساخت پروژه ها 

را مهم برش��مرد و عن��وان کرد: ریل تولید ش��ده ذوب آهن از نظر 
کیفی باید مورد تایید مراجع ذی صلاح قرار گیرد تا در پروژه ها قابل 
استفاده باش��د.  براساس این گزارش، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
نیز از آمادگی این شرکت برای تولید ریلUIC ۶۰ خبر داد و اظهار 
ک��رد: چنانچه خریدار تضمین کند، توانایی تولید س��الانه ۴۰۰هزار 
ت��ن ری��لUIC ۶۰ در ذوب آهن وجود دارد.  ی��زدی زاده در ادامه 
بر موضوع کیفیت ری��ل ذوب آهن تاکید کرد و گفت: آمادگی لازم 
در زمین��ه تایی��د کیفیت ریل ذوب آهن با همکاری کامل ش��رکت 
بازرسی کننده از جانب وزارت راه و شهرسازی وجود دارد تا کیفیت 

ریل تولیدی، مورد بررس��ی قرار گیرد. مقرر شد دو طرف با تشکیل 
کار گروه مالی و قراردادی )متش��کل از نمایندگان شرکت ساخت و 
ذوب آهن( مقدمات و شرایط قرارداد مالی خرید ریل ملی از شرکت 
ذوب آهن اصفهان را فراهم کنند. لازم به یادآوری است که براساس 
برنامه شش��م توسعه )۱۴۰۰- ۱۳۹۶( قرار اس��ت ۱۳هزار کیلومتر 
خط آهن کشور به حدود ۲۵هزار کیلومتر افزایش یابد. تاکنون ریل 
مورد نیاز خطوط ریلی برای نوسازی و بهسازی از خارج وارد می شد، 
اما با تولید ریل بومی در ذوب آهن اصفهان، قرار اس��ت بخش��ی از 
ریل مورد نیاز کش��ور از ذوب آهن خریداری ش��ود. گفتنی است در 

افق چش��م انداز کش��ور ریل گذاری ۳۹۰۰ کیلومتر ریل برنامه ریزی 
ش��ده اس��ت. تامین این میزان ریل در ابتدای ام��ر از کانال واردات 
از تولیدکنندگان اروپایی با اس��تاندارد بالا تامین می ش��ده و پس از 
اعلام ش��رکت ذوب آهن اصفهان مبنی بر توان بالقوه ساخت ریل در 
داخل کشور، این امر مهم برعهده این شرکت گذاشته شد. براساس 
مطالعات به دست آمده از ذوب آهن اصفهان، هزینه اجرای طرح در 
بخ��ش طراحی و تامین خارجی ح��دود ۳۰میلیون یورو و در بخش 
داخل��ی افزون بر ۸۰۰میلیارد ریال بوده که این س��رمایه گذاری در 

چند سال گذشته و در دوران تحریم ها انجام شده است. 

اولویت نخست  تامین ریل مورد نیاز از داخل کشور

 نقـش
  پررنگ دلالان 

در بخشنامه تنظیم بازار 

مجلس وارد میدان می شود
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بهرام فرزاد
کارشناس زغال سنگ

ذخایر کانی سیاه در دل قاره 
سبز باقی است 

افزایش واردات 
سنگ آهن به هند

در ماه گذش��ته میلادی، واردات س��نگ آهن به 
هند ۱/۵۵میلیون تن بود که ۶۸درصد رشد ماهانه 
داشت و نسبت به ژوئیه سال گذشته نیز ۴۰درصد 

بهبود را تجربه کرد.
 افزایش نرخ داخلی موجب شد خریداران هندی 
به بازار واردات روی بیاورند و حجم واردات افزایش 

یابد. 
به گزارش ایفنا به نقل از اس��تیل مینت، استرالیا 
بزرگترین عرضه کننده سنگ آهن به هند بود و پس 

از آن برزیل و افریقای جنوبی قرار داشتند.

بزرگترین ذخیره زغال سنگ قاره افریقا در کشور 
افریق��ای جنوبی اس��ت که تش��کیل آن به حدود 
۲۶۰میلیون س��ال پیش و دوره پرمین برمی گردد. 
در شمال و شمال شرقی این کشور، حجم بیشتری 
از این ذخایر وجود دارد و در بیشتر نقاط به وسیله 
قش��ر نازکی از رس��وبات پوشیده ش��ده که حدود 
۱/۳درص��د از کل ذخی��ره زغال س��نگ موجود در 
نیمکره جنوبی را در ب��ر می گیرد. افریقای جنوبی 
یکی از ۷کش��ور تولیدکننده انبوه زغال سنگ است 
که س��الانه بی��ش از ۲۶۵میلیون تن زغال س��نگ 
تولید می کند. این حجم، مصرف داخلی را در تولید 
انرژی، نیاز کارخانه های ش��یمیایی و تولید سوخت 
مایع از زغال سنگ تامین می کند و حدود ۲۱درصد 
یعنی بیش از ۵۵میلیون تن نیز به وسیله اسکله ای 

در شرق کشور در خلیج ریچارد صادر می شود. 
این صنعت در افریقای جنوبی به طور مس��تقیم 
بی��ش از ۵۰هزار ش��غل ایجاد ک��رده و ۸۵درصد 
تولی��د، تح��ت مدیریت و نظارت ۵ش��رکت بزرگ 
بین المللی انجام می ش��ود. براس��اس آمارهای ارائه 
ش��ده، حدود ۵۰درصد اس��تخراج زغال س��نگ در 
این کش��ور زیرزمینی اس��ت و به همان میزان هم 
از معادن روباز استخراج می شود. از کل زغال سنگ 
تولید ش��ده در افریقای جنوب��ی، حدود ۴۳درصد 
به مص��رف نیروگاه های تولید برق می رس��د. بیش 
از ۴۵میلیون تن نیز صرف تولید مواد ش��یمیایی، 
س��وخت مایع و فولاد می شود و به مصارف متفرقه 
اختص��اص می یابد. در گذش��ته، مقص��د صادراتی 
بیشتر زغال سنگ این کشور، اروپا بود اما به تدریج 
جای خود را به کش��ورهای آسیایی به ویژه هند و 

چین داد. 
اس��تفاده از زغال س��نگ در این کش��ور از عصر 
مفرغ آغاز ش��د و بیش��تر برای اس��تحصال مس و 
آهن، گرمایش خانگی و پخت و پز اس��تفاده می شد، 
اما از اواس��ط قرن ۱۹میلادی، اس��تخراج گسترده 
زغال س��نگ شروع ش��د و در قرن بیس��تم توسعه 
زیادی پیدا کرد. از ابتدای قرن ۲۱ با توسعه شبکه 
برق رسانی در کش��ور، مصارف خانگی و گرمایشی 
به کمترین میزان کاهش یاف��ت. افریقای جنوبی، 
پنجمی��ن کش��ور تولیدکننده زغال س��نگ و یکی 
از صادرکننده ه��ای ب��زرگ زغال س��نگ در جهان 
اس��ت. تولید ۷۷درصد برق این کش��ور وابسته به 
زغال سنگ است و این احتمال بسیار ضعیف است 
که این کش��ور بتواند دس��ت ک��م در ۲دهه آینده 
س��وخت جایگزین ی��ا منابع دیگری ب��رای تامین 

انرژی برق خود در دسترس داشته باشد.
 از آنجایی که ذخایر زغال سنگ افریقای جنوبی 
ضخام��ت زیادی دارن��د و دارای درزه های فراوان و 
نزدیک به س��طح هس��تند، موقعیت اس��تخراجی 

مناسبی دارند.
 ای��ن اتفاق در کن��ار حضور نی��روی کار ارزان، 
موقعی��ت مناس��بی را برای تولید ایج��اد کرده که 
نتیجه آن بهای تمام ش��ده ارزان و رشد سریع این 
صنعت اس��ت. این کشور سالانه بیش از ۶۰میلیون 
تن ضایعات استخراجی زغال سنگ دارد که باید به 

طور اصولی امحا شود. 
افریقای جنوبی درحال حاضر نیز برنامه توس��عه 
اس��تخراج و اضافه کردن نیروگاه های زغال سنگی 
را در دس��ت اقدام دارد. این کش��ور از نظر ش��مار 
معادن کوچک زغال سنگ با ۶۴معدن، رتبه نخست 

جهانی را دارد.
 این مع��ادن با حجم بالای تولی��د، فرصت های 
اش��تغالزایی وس��یعی را در این کش��ور ب��ه وجود 
آورده اند. پیش بینی می شود با حفظ تولید فعلی و 
ذخیره حدود ۳۰میلیارد تنی، این کشور برای بیش 

از ۱۱۶سال آینده ذخیره زغال سنگ داشته باشد.

یادداشت

خبر

به دنبال هشدارهای چین به امریکا درباره تشدید جنگ تجاری 
دو کش��ور، این بار فولادس��ازان و تولیدکنندگان این فلز به امریکا 

هشدار دادند که افزایش تعرفه خودرو را تحمل نخواهند کرد.
به گ��زارش ایرنا، فولادس��ازان ژاپنی در بیانی��ه ای که تارنمای 
فدراسیون فولادسازان این کشور منتشر کرده، آورده اند که تعرفه 
فرآورده های فولادی از س��وی امریکا را تحمل کرده اند اما افزایش 

تعرفه خودرو را برنمی تابند.
دونال��د ترام��پ، رییس جمهوری امریکا دس��تور داده تا موضوع 
افزایش تعرفه خودرو بررس��ی ش��ود و همزمان تعرفه ۲۵درصدی 

بر فولاد وارداتی از ژاپن و چند کشور دیگر در نظر گرفته است.
ش��رکت »نیپون« بزرگترین تولیدکننده فولاد، در گزارش��ی که 

تارنمای ژاپن تودی به آن اش��اره کرده، آورده که سود این شرکت 
از آوری��ل تاکنون پس از اعمال تعرفه های امریکا ۱۹درصد کاهش 
یافته اس��ت. این ش��رکت در گزارش خود خاطرنشان کرده که در 
سال ۳میلیون و ۵۰۰هزار تن موادی تولید می کند که برای ساخت 
خودروهای صادر ش��ده به امریکای ش��مالی اس��تفاده می شود و 
تعرفه های امریکا بر این خودروها می تواند یک نگرانی بزرگ باشد. 
کش��ورهای چین، ژاپن و اتحادیه اروپا به طور مش��ترک به برنامه 
امریکا برای افزایش تعرفه بر واردات خودرو اعتراض کرده اند و این 
موضوع را باعث شروع یک نبرد گسترده تر تجاری می دانند؛ نبردی 
که به اعتقاد کارشناسان، مردم امریکا بازنده اصلی آن هستند. این 
کشورها با انتشار بیانیه های مشترک، این تصمیم امریکا و بازرسی  

این کش��ور ب��رای در نظر گرفتن تعرفه بر خودروه��ای وارداتی را 
محک��وم کرده اند. موض��وع اعمال تعرفه ها از ماه مه)اردیبهش��ت( 
امسال شروع شد و دونالد ترامپ، رییس جمهوری امریکا اعلام کرد 
که دس��تور نظارت بر بازار و ورود خودروها و قطعات از کشورهای 
مختلف را صادر کرده اس��ت. در ای��ن میان چین که درگیر جنگ 
تجاری بزرگی با امریکا شده، این اقدام را غیرسازنده توصیف کرده 
و وزارت بازرگان��ی چین از تاثی��ر منفی تصمیم  نابخردانه ترامپ و 
دول��ت وی بر تجارت جهانی ابراز نگرانی کرده اس��ت اما وضعیت 
برای ژاپن به مراتب نگران کننده تر اس��ت زیرا این کش��ور نزدیک 

۴۰درصد صادرات خودرو به امریکا را به خود اختصاص می دهد.
ژاپ��ن که خ��ود را متح��د نظامی امری��کا می دان��د در ماه های 

گذش��ته برای دلخوش��ی ترامپ هر امتیازی را ب��ه دولت وی داده 
و »ش��ینزو آبه« نخست وزیر این کش��ور نیز در دوره های مختلف 
با رییس جمهوری امریکا دیدار کرده اما هیچکدام از این اقدامات، 

مانع تعرفه های فزاینده امریکا بر توکیو نشده است.
»هیروشیگه س��یکو« وزیر تجارت، صنایع و اقتصاد ژاپن بر این 
موض��وع تاکید می ورزد که امری��کا در حال نادیده گرفتن مقررات 
س��ازمان تجارت جهانی اس��ت در صورتی که باید بداند کش��ورها 

متعهد به مقررات و ضوابط هستند.
سیکو می افزاید: این تعرفه ها اگر اعمال شوند در واقع شروع یک 
تحریم بزرگ برای ژاپن هس��تند که کل بازار جهانی را دچار تنش 

و هرج و مرج می کنند.

تولیدکنندگان فولاد ژاپن به امریکا هشدار دادند

 ثم�ن رحیم�ی راد : چین آنچ��ه »ممنوعیت 
طبق��ه هف��ت« ب��ر واردات قراضه مس ن��ام داده را 
نهایی کرد. چنین حرکتی بازار جهانی را به بی ثباتی 
س��وق می دهد. مس فلزی راهبردی در جهان است 
و هم��واره در رش��د چین ب��ه عنوان ی��ک ابرقدرت 
صنعت الکترونیک اهمیت ویژه ای داش��ته است. این 
ممنوعیت چه معنایی برای بازار مس سراس��ر جهان 
می تواند داش��ته باشد و خوابی که چین برای واردات 
قراضه دیده تا کجا می تواند بازار مس را دس��تخوش 

تغییر و تحول کند؟ 
به گ��زارش صمت به نق��ل از ماینینگ تکنولوژی، 
در نیم��ه فروردین تا نیمه اردیبهش��ت)آوریل( چین 
در نهای��ت اعلام ک��رد »ممنوعیت طبق��ه هفت« را 
ب��ر واردات قراض��ه تا س��ال آینده می��لادی اعِمال 
می کن��د. ش��ایعه های مرب��وط ب��ه چنین از س��ال 
۱۳۹۵خورش��یدی)۲۰۱۶ می��لادی( آغاز ش��د و به 
نگرانی واردکنن��دگان قراضه و مصرف کنندگان مس 

این کشور انجامید. 
ای��ن حرک��ت ب��ه س��رعت بر به��ای م��س تاثیر 
گذاش��ت، در حالی که بهای فلز سرخ از سال ۱۳۹۵ 
خورش��یدی)۲۰۱۶میلادی( پ��س از گذران ۶س��ال 
کاهش��ی، به طور پیوس��ته رو به رش��د بود. با توقف 
کام��ل واردات »م��س گروه هفت« ی��ا همان قراضه 
مس نیز بهای مس در چند ماه افزایش بیشتری پیدا 
کرد و واردکنندگان، به گروه ش��ش که شامل کانی و 

کنسانتره مس می شود، روی آوردند. 
در ابت��دی س��ال ج��اری میلادی در اواس��ط دی 
۱۳۹۶، به��ای مس به ۷هزار دلار در تن رس��ید و تا 
۹تیر)پایان ژوئن( و وقتی که به اوج ۴ساله رسید، به 

قوت خود باقی ماند. 
بر مبن��ای ممنوعیت گروه هفت، ورود محصولاتی 
که تنها ۵درصد یا کمتر از آنها را مس تش��کیل داده 
باش��د، متوقف خواهد ش��د که کابل مس مشمایی و 
موتورهای دورانداخته ش��ده از جمله این محصولات 
اس��ت. چین بزرگتری��ن واردکنن��ده قراضه مس در 
جهان اس��ت و حدود ۴۵درصد این ماده را از س��طح 
جه��ان وارد می کند ک��ه در نتیجه ای��ن ممنوعیت 
می تواند به حذف چی��زی برابر ۳۰۰هزار تن مس از 

بازار منجر شود. 
ای��ن ممنوعیت در س��ال آینده می��لادی)۲۰۱۹( 
عملی خواهد ش��د، اما از هم اکن��ون تاثیر خود را بر 
بازار گذاشته است. از فروردین)آوریل( واردات کابل و 
ضایعات مسی به چین ۸۷درصد کاهش داشته است. 
ای��ن میزان کاهش قراضه فلزات چه معنایی می تواند 

برای بازار مس داشته باشد؟ 
محافظ�ت  � ب�رای  م�س  ممنوعی�ت 

محیط زیست 
ای��ن باور نی��ز وجود دارد که اعم��ال ممنوعیت بر 
واردات قراضه مس از س��وی چین، بخش��ی از تعهد 
این کش��ور به کاهش آلودگی اس��ت. در سال ۱۳۹۳ 
خورش��یدی)۲۰۱۴ میلادی(، لی که چیانگ، نخست 
وزیر چین در کنگره ملی این کش��ور اعلام کرد: عزم 
خود را جزم کردیم که با آلودگی بجنگیم، همان طور 

که عزم کردیم با فقر بجنگیم. 
این نخس��تین گام هایی اس��ت که ای��ن ابرقدرت 
برداشته تا نش��ان دهد سیاست های زیست محیطی، 
نسبت به سیاس��ت های اقتصادی از اهمیت بیشتری 
برخوردارن��د. از آن پس این کش��ور پیش��رفت های 

بیشماری در کاهش آلودگی هوا، آب و خاک داشت. 
ای��ن حرکت همچنین در امت��داد قوانین جدیدی 
انجام شد که سطوح ناخالصی ها را در محصولات زائد 
و ضایعی که به چین وارد می ش��ود، محدود می کند. 
از اس��فند )مارس( چین تنها ورود فلزات غیرآهنی را 
با خل��وص یک درصد یا کمتر و فلزات آهنی، کاغذ و 
موتورهای الکتریکی را که تبدیل به ضایعات شده اند 

با خلوص ۰/۵درصد، مجاز اعلام کرد. 
در ۴س��ال گذش��ته، موضع تهاجمی چین در برابر 
آلودگی باعث ش��ده که درصد ذرات جامد موجود در 
هوای ش��هرهای آن ۳۲درصد کمتر شود و با کاهش 
میزان ضایعات مس��ی که ناخالصی بیشتری دارند و 
کاه��ش تصفیه آنها، امید می رود این روند کاهش��ی 

رشد بیشتری یابد. 
بازار صعودی مس  �

در نیم��ه اردیبهش��ت تا نیمه خرداد)م��ه( واردات 
مس نوردش��ده به چین به ۴۷۵هزار تن رس��ید. این 
رقم در مقایسه با همین مدت زمان در سال گذشته، 

۲۲درصد افزایش داشت. 
ج��ان مایرِ، تحلیلگر بازار مواد معدنی در موسس��ه 
اس پی انجِل می گوید: فکر می کنم صنعت چین خیلی 
س��ریع به ممنوعیت واردات واکنش نشان داد، چون 
ممنوعیت قراضه طبقه هفت قرار است در سال آینده 
عملی ش��ود، اما به نظر می رس��د شرکت های چینی 
ش��تاب زی��ادی در کاس��تن از می��زان تقاضای خود 
برای قراضه های گروه هفت داش��ته باشند. به گمان 
من تاجران و دیگر واردکنندگان نمی خواهند درگیر 

قراضه ای باشند که واردات آن دردسرساز است. 
 در مقابل، واردات قراضه مس طبقه ش��ش)کانی و 

کنسانتره( به طور مس��تمر رو به افزایش بوده است. 
واردات ای��ن دو بخ��ش در ۵ماه ابتدای س��ال جاری 
میلادی در مقایس��ه با همین بازه زمانی مش��ابه در 
سال گذش��ته میلادی ۱۴درصد افزایش داشت و به 

۷/۸میلیون تن رسید. 
تاثی��ر طولانی مدت این اتفاق ب��ر چین اما چندان 
هیج��ان آور نیس��ت، چ��ون مس همچن��ان یک فلز 
اس��تراتژیک و حیاتی ب��رای چین تلقی می ش��ود و 
در س��ال های آینده نیز تقاضا برای آن وجود خواهد 

داشت. 
مای��ر می گوی��د: مصرف م��س چین دوب��اره زیاد 
می ش��ود و باید هم زیاد شود تا رش��د اقتصادی آن 
ادام��ه یابد. حت��ی این احتمال وج��ود دارد که روند 
مصرف مس در چین ش��تاب بگیرد، چون این کشور 
به برقی کردن ش��بکه حمل ونقل خود دس��ت زده و 
دورنمای قدرتمندی در این زمینه دارد. با رشد تولید 
خودروهای الکتریکی، تقاضای این کش��ور برای مس 

نیز بسیار بالا خواهد رفت. 
حرک�ت واحده�ای تصفی�ه به آس�یای  �

جنوب شرقی 
فرض اینکه چین به دلیل تعهد به کاهش س��طح 
آلودگی خ��ود واردات قراضه مس را ممنوع می کند، 
ب��ه معنای توق��ف این حرفه نیس��ت. این ممنوعیت 
می تواند به اینکه قراضه مس در جایی دیگر فرآوری 
ش��ود، منجر ش��ود. به دنبال ش��ایعه هّایی که درباره 
ممنوعیت واردات قراضه مس به وجود آمد، شرکت ها 
شروع به جست وجو در تغییر محل استقرار تجهیزات 
تصفیه به سایر کش��ورها کردند. حتی گفته می شود 
ش��رکت دولتی مس جیانگش��ی چین نی��ز به دنبال 

محل جایگزینی است. 
مایر می گوید: بیش��تر ش��رکت ها بر آسیای جنوب 
شرقی تمرکز کرده اند، چون سستی قوانین حاکم بر 
آنجا، آزادی عمل بیش��تری به آنها می دهد. بخش��ی 
از کاهش واردات قراضه مس به چین که در ۲س��ال 
گذش��ته رخ داده به این دلیل اس��ت که شرکت های 
چینی، مش��غول س��اخت تجهیزات خود در نقطه ای 

دیگر از آسیا مثلا در اندونزی بوده اند. 
او می افزای��د: نمی دانم آنه��ا تجهیزات خود را کجا 
ق��رار داده اند اما آنچ��ه قابل توجه اس��ت اینکه این 
تجهیزات، آلودگی را به کش��ورهای همس��ایه محل 

استقرار واحد تصفیه انتقال می دهند. 
در س��ال گذش��ته میلادی، هنگ کن��گ، امریکا و 
اس��ترالیا در مجموع مبدأ نیمی از قراضه های مس��ی 
بودن��د که چین وارد می کرد، اما در س��ال های اخیر 
درصدی که از آسیای جنوب شرقی وارد می شود، تا 

حد زیادی افزایش پیدا کرده است.
 برای مثال واردات از تایلند به تنهایی در سال های 
۱۳۹۴ تا ۱۳۹۵خورشیدی )۲۰۱۵ تا ۲۰۱۶میلادی( 

۳۵۵درصد افزایش پیدا کرد. 
در نهایت تاثی��ر طولانی م��دت ممنوعیت واردات 
قراضه به چین در زمان خودش آشکار خواهد شد، اما 
درحال حاضر به دلیل تاکید چین بر قوانین جدیدی 
که علیه آلودگی ها وضع کرده و رش��د مستمر بخش 
الکترونیک این کش��ور، تقاضا تنها برای قراضه مس 
عیار بالا افزای��ش دارد تا ببینیم در نتیجه این تغییر 
رویکرد در بزرگتری��ن واردکننده قراضه مس جهان، 
چ��ه جابه جایی و اختلال عظیم��ی در زنجیره تامین 

مس اتفاق خواهد افتاد. 

گران قیمت ترین فلز ارزش��مند جهان ب��ا کاهش فعالیت های 
معدن��ی در افریقای جنوبی که خطر کمبود عرضه را ایجاد کرده 

است، به زودی گران تر خواهد شد.
به گزارش ایسنا، رودیوم که محصول جانبی معدنکاری پلاتین 
اس��ت، در بخش مواد شیمیایی از سوی صنعت خودروسازی در 
مبدل های کاتالیزور مورد استفاده قرار می گیرد. ارزش این فلز از 
ابتدای سال گذشته میلادی)دی ۱۳۹۵( بیش از ۳برابر افزایش 

یافته است.
ای��ن عنصر نقره ای- س��فید ک��ه ن��ام آن از واژه یونانی »برای 

گل سرخ« گرفته ش��ده، ممکن است افزایش نرخ بیشتری پیدا 
کند، زیرا تولید آن به دلیل مش��کلات صنعت معدنکاری پلاتین 

افریقای جنوبی کمتر شده است. 
ب��ا توجه به اینکه هیچ معدن اصل��ی برای تولید رودیوم وجود 
ن��دارد، عرضه این عنصر کاهش خواهد یافت، زیرا ش��رکت های 
ایمپ��الا پلاتینیوم هولدینگز و لونمین، تونل های غیرس��ودآور را 

برای کنار آمدن با قیمت های پایین پلاتین تعطیل کرده اند.
ب��ه گفته تحلیلگران، تقاضای باثب��ات و کاهش عرضه در بازار 
رودی��وم به منزله یک جهش نرخ دیگر اس��ت. با محدود ش��دن 

تولی��د معدنکاران افریق��ای جنوبی، تولید رودی��وم کاهش پیدا 
خواه��د کرد که باعث می ش��ود قیمت ها افزایش بیش��تری پیدا 
کنند. این اتفاق، روند یک دهه گذشته بازار رودیوم که قیمت ها 
پس از ۵س��ال کمبود عرضه به بالای ۱۰هزار دلار در هر اونس 

صعود کردند را تکرار می کند.
رودی��وم که می توان��د در برابر حرارت ب��الا مقاومت کند و در 
حذف اکس��ید نیتروژن از اگزوز خودرو عملکرد بهتری نسبت به 
س��ایر فلزات گروه پلاتی��ن دارد، درحال حاضر ۲هزار و ۳۵۰دلار 
 در هر اونس معامله می ش��ود که بالاترین نرخ در ۷سال گذشته

 است.
تحلیلگران پیش بینی کردند ای��ن فلز در آینده نزدیک تا مرز 

۳هزار دلار در هر اونس صعود کند.

گران ترین فلز جهان گران تر می شود

عاقبت قــرا ضه مس در چین به کجا کشـــید؟
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کیوان جعفری طهرانی
تحلیلگر بازارهای بین الملل فولاد و 
سنگ آهن

رهاورد شوم تحریم 

دور نخس��ت تحریم ها از روز گذش��ته ش��روع شد که 
ش��امل تحریم مواد اولیه فولادسازی و همچنین صنایع 
فولادی کشور است. این اتفاق می تواند واردات مواد خام 
صنایع فولادس��ازی مانند زغال کک و صادرات مواد خام 
از جمله س��نگ آهن کنس��انتره و گندله آهن اس��فنجی 
ت��ا محص��ولات نهایی ف��ولاد را متاثر کن��د. در بندهای 
زیرمجموعه تحریم ها، به مواد خام اس��تراتژیک دیگری 
هم اش��اره ش��ده و از جمله آنها ماده خام آلومیناست که 
در صنعت آلومینیوم س��ازی ایران اس��تفاده می ش��ود و 
کش��ور برای تولید آلومینیوم به واردات آلومینا وابس��ته 
اس��ت. صنعت خودروسازی، سیس��تم های اتوماسیون، 
نرم افزاری و سخت افزاری پیش��رفته و های تکِ که برای 
اداره کارخانه هّا به آن نیاز است نیز همگی در زیرمجموعه 
دور نخست تحریم ها قرار می گیرند. حتی فرش دستباف 
ایران��ی و مواد خوراک��ی از جمله زعفران و پس��ته هم از 

زیرمجموعه اقلام مورد تحریم در دور نخست است. 
در واقع مشکل اصلی در وقوع تحریم ها، اثربخشی آنها 
و عمق تاثیرش��ان اس��ت. تحریم مانند بیماری ای است 
که تاثیر آن بر اس��اس توان هر بیمار، متفاوت اس��ت. در 
نتیج��ه نمی توان تاثیر تحریم ه��ای جدید را با دوره های 
پیش مقایس��ه کرد ی��ا گفت به دلی��ل تجربه هایی که از 
گذش��ته به دست آوردیم مقاومت ما بالا رفته است. وقوع 
برجام اتفاق خوش��ایندی بود و باعث شد فشار تحریم از 
برخی صنایع برداشته ش��ود. این احتمال وجود دارد که 
این صنایع، مقاومت گذش��ته را در رویارویی با دور جدید 
تحریم ها نداش��ته باش��ند، به این معنا که باید در رابطه با 

تحریم ها بسیار هوشیار باشیم. 
دور دوم تحریم ه��ا ه��م ۱۳ آب��ان)۴ نوامب��ر( اعمال 
خواهد ش��د ک��ه صنای��ع نف��ت، گاز، بیم��ه، بانکداری 
و کش��تیرانی را ه��دف قرار خواهد داد و عمق بیش��تری 
به تاثی��ر تحریم ها می دهد. در این بی��ن جایگاه ایران به 
عن��وان دومین تولیدکننده بزرگ آهن اس��فنجی جهان 
پس از هندوس��تان از دور نخس��ت نیز تاثی��ر می پذیرد. 
یک سری از بازارها در فهرس��ت تحریم ها قرار می گیرند 
و امکان صادرات آنها وجود نخواهد داش��ت. در آن حالت 
مقاصد اصلی صادراتی آهن اس��فنجی ما هندوس��تان و 
عم��ان خواهند ب��ود که به نظر م��ن در دوران تحریم هم 
با ایران کار خواهند کرد، هر چند عمان در س��اخت فولاد 
از رقیب��ان ایران به ش��مار می آید و ای��ن رقابت در آینده 
ش��دت بیش��تری به خود می گیرد. بنابراین نمی توان با 
اطمین��ان درباره عمان که حرف و عملش یکی نیس��ت، 
صحبت کرد. بنابراین فارغ از مس��ائل سیاس��ی، مسائل 
اقتصادی باعث می ش��ود بس��یاری کش��ورها از تحریم 
ایران برای پیشتازی خود س��ود ببرند. البته ما همچنان 
بازارهای صادراتی خاور دور را در اختیار خواهیم داش��ت 
اما بیشترین معضل چه درباره صادرات آهن اسفنجی به 
هند و عمان و چه در رابطه با صادرات فولاد به کشورهایی 
مانند مالزی، تایلند، اندونزی و فیلیپین به عنوان ۴کشور 
اصلی خریدار محصولات میانی فولادی، در زمینه مسائل 
ارزی، جابه جایی پول و نظام بانکی اس��ت. این امید وجود 
دارد که به واس��طه کشورهای دوس��ت مانند مالزی، این 

معضل مدیریت شود. 
در دوران تحری��م، حفظ بازارهای کنونی کش��ورهای 
دوس��ت، مس��ئله ای بس��یار مهم به ش��مار می آید. من 
در زمین��ه ص��ادرات آهن اس��فنجی به ان��دازه صادرات 
محصولات نهایی و نیمه نهایی فولاد کشور نگران نیستم 
چون ارزآوری در صادرات آهن اسفنجی، به گونه ای است 
که هم برای صادرکننده ایرانی و هم برای خریدار خارجی 
جذابی��ت دارد. از طرفی هند هم خریدار آهن اس��فنجی 
ایران است و با وجودی که جایگاه نخست را در تولید این 
محصول دارد، اما آهن اسفنجی ایران را می خرد و دوباره 
به کشورهای همس��ایه مانند بنگلادش صادر می کند یا 
محصول ایران را از دریا برای مصرف داخلی، وارد س��پس 
محصول خود را با قیمت های بالاتر، از مرزهای زمینی به 

کشورهای همسایه صادر می کند.
در زمینه تحریم نفت در دور دوم تحریم ها هم می توان 
گف��ت برخ��لاف اینکه عربس��تان به عن��وان بزرگترین 
تولیدکنن��ده نف��ت در داخ��ل اوپک و روس��یه به عنوان 
بزرگتری��ن صادرکنن��ده نف��ت در خ��ارج از اوپک اعلام 
کردند که کس��ری تولید ایران را جبران خواهند کرد اما 
همه چیز به این س��ادگی نیس��ت، چون با توقف صادرات 
نف��ت ای��ران روزانه ۲/۵میلیون بش��که نف��ت صادراتی 
ای��ران از بازار جهانی حذف می ش��ود که براس��اس اعلام 
کارشناس��ان بین المللی، ۱/۹۶میلیون تن آن با ظرفیت 
اضافی س��ایر کشورهای داخل و خارج اوپک قابل جبران 
اس��ت، در صورتی که رفتار روسیه خنثی باشد؛ در نتیجه 
بازار جهانی با کمبود حدود نیم میلیون تن بش��که در روز 
رو ب��ه رو خواهد بود که این اتفاق ب��ه افزایش نرخ نفت در 
۳ماه نخست سال آینده میلادی و رسیدن به مرز ۹۰دلار 

در ۳ماه دوم منجر خواهد شد.

یادداشت

ام��روز، خبره��ای زیادی درباره س��فر بدون بازگش��ت ب��ه فضا یا 
گردش��گری در ایس��تگاه های فضایی به گوش می رسد؛ اتفاق هایی که 
در صورت تحقق، امکان زندگی در س��ایر س��یاره ها را ممکن می کند 
اما این اتفاق ها بدون مس غیرممکن اس��ت. عصر مس آنلاین نوشت؛ 
همین چند وقت پیش بود که پروژه مارس که سفر بدون بازگشت به 
مریخ است، سروصدای زیادی به پا کرد. اندکی پس از انتشار این خبر، 
روس��یه اعلام کرد می خواهد تا س��ال آینده میلادی برای راهپیمایی 
فضایی، به ایستگاه فضایی بین المللی، گردشگر بفرستد. در کنار اینها، 
هر روز خبرهای تازه ای از تلاش برای یافتن محل سکونت دوم ساکنان 
زمین منتش��ر می ش��ود اما ش��اید چیزی که کمتر در ای��ن خبرها به 
آن اش��اره شود، مس اس��ت. مس یکی از موادی است که کاربردهای 
زیادی در عل��وم هواوفضا دارد. ازجمله کاربردهای اصلی آن س��اخت 
س��فینه های فضایی است اما به جز این، مس نقش های دیگری نیز در 

زیر پا گذاشتن کهکشان ها از سوی بشر دارد. 

ش��اتل های فضایی، نخس��تین س��فینه های رفت و برگشتی به فضا 
بودند که می توانستند تا ۷مس��افر و ۲۵تن تجهیزات را در خود جای 
دهن��د و زمان طولانی تری را در مدار زمین به س��ر برند. مس، عنصر 
اساسی س��ازنده موتور این ش��اتل ها بود. ۳موتور اصلی در انتهای هر 
شاتل قرار داشت. این موتورها با ۲راکت شتاب دهنده کار می کردند تا 
بتوانند بر جاذبه زمین غلبه کنند. پس از چند دقیقه از ش��روع پرواز، 
راکت ها از ش��اتل جدا می شدند اما موتورها به کار خود ادامه می دادند 
و باید با قدرت و دوام، یک سفر رفت و برگشت به فضا را ممکن کنند. 

به همین دلیل مس بهترین گزینه برای ساخت این موتورها بود.
مهم ترین چالش موجود بر سر راه موتور شاتل ها، گرم شدن آنها بود. 
در سراس��ر پرواز، موتورهای اصلی شاتل فضایی، گرمای فوق العاده ای 
تولی��د می کردن��د. از بین بردن ای��ن گرما برای جلوگی��ری از خرابی 
موتوره��ا بس��یار ضروری بود و مس یکی از فل��زات مطلوب برای رفع 
ای��ن نیاز. بنابراین برای س��اخت محفظه موتورهای ش��اتل از ترکیب 

مس)۹۶درص��د(، نقره)۳درصد( و زیرکونیم اس��تفاده ش��د. این آلیاژ 
نالوی-زد نام داش��ت و ویژگی های مس مثل انتقال حرارت و مقاومت 
در برابر خوردگی و اکسیداس��یون را در حد اعلا داش��ت. به علاوه، این 
آلیاژ در مقابل هیچ یک از انواع شکنندگی هیدروژن حساس نبود. در 
ش��اتل ها و همچنین در محفظه سوخت و ساخت روکش هایی که در 
برابر هیدوژن مقاوم بودند و دچار ش��کنندگی نمی شدند، مس کاربرد 

داشت.
فضاپیماهای ش��اتل در س��ال ۱۳۸۹ خورش��یدی)۲۰۱۰میلادی( 
بازنشس��ته ش��دند. امروز، فضاپیماهای س��ایوز روس��ی ب��رای اعزام 
فضان��وردان به فضا مورد اس��تفاده قرار می گیرند. در س��ایوز هم مس 
کاربرد دارد. برای مثال سیم کش��ی های این پرنده فضایی، مسی است 
و بدون این فلز، برقراری ارتباط  الکتریکی در سایوز امکان پذیر نیست. 
سیس��تم های خنک کننده فضاپیمای سایوز هم مس��ی است. در این 
فضاپیماها همچنی��ن آلیاژهایی از مس مثل ترکیب مس، نقره، نیکل 

و قلع به کار می رود. در س��ال ۱۳۹۵خورش��یدی)۲۰۱۶ میلادی( نیز 
گروهی از دانشمندان که »استیون هاوکینگ«، فیزیکدان مشهور هم 
در بی��ن آنها بود، زیر نظر ناس��ا اعلام کردند با اس��تفاده از لیزر، قصد 
پرتاب سفینه فضایی نانو را به یک ستاره کوچک در کهکشان دارند تا 
شاید نش��انه ای از حیات در این ستاره بیابند. در ساخت این فضاپیما 
که گفته می ش��ود به اندازه و ابعاد یک تمبر پس��تی است نیز از مس 
اس��تفاده شده اس��ت. پوش��ش محافظ این فضاپیما از مس بریلیوم و 
دی اکسیدسیلیکون است که فضاپیما را در برابر گرد و غبارها و اجرام 

فضایی مقاوم می کند.
س��لول های خورش��یدی از دیگر موارد کاربرد مس در فضا هستند. 
این سلول های خورشیدی باید انرژی مورد نیاز برای پایگاه های فضایی 
را تامین کنند. س��لول های خورش��یدی از نانولوله های کربنی ساخته 
ش��ده اند که با مخلوط مس، روی، قلع و گوگرد به عنوان جذب کننده 

نور پوشش داده شده اند.

کهکشان ها زیر پای مس

ریچارد ادکرس��ون، رییس و مدیرعامل شرکت معدنی 
فریپورت مک موران گفت: با وجود افت قیمت های اخیر 
م��س در اثر تنش ه��ای تجاری و تاثی��ر نامطلوب آن بر 
اقتصاد جهانی، نس��بت به چشم انداز نرخ مس خوشبین 

هستیم.
ب��ه گ��زارش مس پ��رس، ادکرس��ون ب��ا بی��ان اینکه 
ایالات متحده، اتحادیه اروپا، چین، کانادا، مکزیک و دیگر 
کش��ورهای جهان، تعرفه های واردات را افزایش داده اند 

و ای��ن روند در حال افزایش اس��ت، اظهار کرد: با توجه 
ب��ه محدودیت های عرضه و نقش مه��م مس در اقتصاد 
جهانی، چشم انداز فلز سرخ همچنان صعودی پیش بینی 

می شود.
وی اف��زود: ای��ن ش��رکت تاکنون با کاه��ش تقاضای 

محصولات خود روبه رو نشده است.
مدیرعامل ش��رکت معدنی فریپورت مک موران گفت: 
در شرایط کنونی، این شرکت نسبت به کاهش قیمت ها 

انعطاف پذیر اس��ت. اگر قیمت ها کاهش بیشتری داشته 
باش��ند، دوباره عملی��ات این کمپانی ب��ه نحوی تنظیم 

خواهد شد که نقدینگی معادن تامین شود.
ادکرس��ون با اش��اره ب��ه س��وددهی خ��وب کمپانی 
مک موران در س��ال جاری گفت: درآمد س��هامداران در 
۳ماه دوم امسال بیشتر از ۸۶۱میلیون دلار بوده که این 
رقم نس��بت به درآمد ۲۶۸میلیون دلاری دوره مش��ابه 

سال گذشته، بیش از ۳برابر شده است.

مدیرعامل شرکت معدنی فریپورت مک موران: 
چشم انداز بازار مس مثبت است

 ثمن رحیمی راد:  شرکت استرالیایی واترِشِد 
تنگستن )Watershed Tungsten( قصد دارد 
استرالیا را به جمع کشورهای تولیدکننده تنگستن 
با حجم بالا برساند. بر این اساس سرمایه گذاری های 

مناسبی در نظر گرفته شده است.
به گ��زارش صمت به نق��ل از بزینس اینس��ایدر، 
اکتش��اف و اس��تخراج تنگس��تن از معادن سطحی 
واترش��د در کویینزلند اس��ترالیا با سرمایه شرکت 
اس��ترالیایی به همین نام در مراح��ل عملیاتی قرار 
گرفت��ه اس��ت. اکتش��اف و بهره ب��رداری از معدن 
تنگستن با قرارداد س��رمایه گذاری ۱۰۰درصدی از 
سوی شرکت یادشده برای تمام مراحل از اکتشافات 
اولیه تا اس��تخراج ماده معدنی تنگستن انجام شده 

است. 
ای��ن س��رمایه گذاری به تلاش های بیش��تر برای 
اکتش��اف و توس��عه پروژه ه��ای مش��ابه در برخی 
پهنه های اکشافی از قبیل مونت مولجین، بیگ هیل 

و کیلبا منجر خواهد شد. 
این پ��روژه درحال حاضر پیش��رفت مطلوبی دارد 

و از نظ��ر زیس��ت محیطی و تامین مالی با مش��کل 
خاصی روبه رو نیس��ت. با این حال بررس��ی ها نشان 
می دهد که پروژه  به س��رمایه گذاری ۱۰۵/۸میلیون 
دلاری برای طرح های توسعه ای و تولید ۲/۵میلیون 
تن تنگس��تن محتوی در عمر تقریبی ۱۰ساله خود 
نیازمن��د خواهد بود. به این ترتیب اس��ترالیا نیز به 
جمع تولیدکنندگان بزرگ تنگستن خواهد پیوست. 

تولیدکنندگان برتر  �
۹کش��ور فعال برتر در زمینه تنگس��تن به ترتیب 
حجم تولی��دات عبارتند از: چین، ویتنام، روس��یه، 
بولیوی، انگلیس، اتری��ش، پرتغال، جمهوری رواندا 
و اسپانیا. در ادامه، نگاهی اجمالی به میزان تولیدات 

این کشورها انداخته می شود. 
چی��ن: حجم تولیدات تنگس��تن چین در س��ال 
گذشته میلادی)۲۰۱۷( بیش از سال ۲۰۱۶میلادی 
بود. این کش��ور با اختلاف بس��یار فاحش با س��ایر 
کش��ورها، بزرگترین تولیدکننده تنگس��تن جهان 
است. حجم تولیدات تنگستن چین در سال ۲۰۱۶ 
ح��دود ۷۲هزار تن گزارش ش��د و با افزایش ۷هزار 

تنی در س��ال ۲۰۱۷میلادی به ۷۹هزار تن رسید. 
این کشور صادرات فرآورده های تنگستنی را محدود 
کرده و بیشتر قوانین برای مصرف داخل کشور وضع 
شد ه اند. چین با وجود اینکه بزرگترین تولیدکننده 
تنگس��تن اس��ت، بزرگترین متقاضی این فلز نیز به 

شمار می رود. 
ویتنام: این کش��ور با تولید تنگس��تن در حجمی 
کمتر از یک دهمِ چین در رتبه دوم جهان قرار دارد. 
ویتنام، سال گذشته میلادی حدود ۷هزار و ۲۰۰تن 
تنگستن و در سال پیش از آن، ۲۰۱۶ چیزی حدود 

۶هزار و ۵۰۰تن تولید کرد. 
روس��یه: س��ومین تولیدکننده تنگس��تن جهان 
اس��ت. حج��م تولی��دات ای��ن فل��ز در روس��یه در 
یکس��ان  می��لادی،   ۲۰۱۷ و   ۲۰۱۶ س��ال های 
ب��وده  ت��ن   ۱۰۰ و  ۲ه��زار  از  بی��ش  چی��زی   و 

است.
 شرکت وِلفرام، بزرگترین تولیدکننده تنگستن در 
روسیه است. این شرکت ادعا کرده که سالانه بیش 
از یک هزار تن پودر تنگس��تن، ۶هزار تن اکس��ید 

 تنگس��تن و بیش از ۸۰۰تن کاربید تنگستن تولید
 می کند. 

بولیوی: حجم تولیدات تنگس��تن بولیوی در سال 
۲۰۱۷میلادی، بیش از یکهزار و ۱۰۰تن یعنی برابر 
حجم تولید س��ال ۲۰۱۶میلادی بود. گفته می شود 
تمام تولیدات تنگس��تن در بولیوی در اختیار دولت 
قرار دارد. این ش��رکت، س��ودی بیش از ۵۳میلیون 

دلار را در سال مالی ۲۰۱۷میلادی گزارش کرد. 
انگلیس: حجم تولیدات فلز تنگس��تن در انگلیس 
در سال ۲۰۱۷میلادی نیز مشابه بولیوی، یک هزار و 
۱۰۰تن بود. این کشور حجم تولیدات خود را نسبت 
به سال ۲۰۱۶ افزایش داد؛ در سال ۲۰۱۶میلادی، 
حجم تولید تنگستن ۷۳۶هزار تن بود و با اقدامات 
ش��رکت وُلف مینِرالز، میزان تولید آن افزایش یافت. 
این شرکت سالانه بیش از ۲میلیون و ۲۰۰هزار تن 

ماده معدنی تنگستن تولید می کند. 
اتریش: حجم تولیدات تنگس��تن اتریش در سال 
۲۰۱۷میلادی، به ۹۵۰تن رسید که البته با کاهش 
چند تنی نسبت به سال ۲۰۱۶ روبه رو بود. بسیاری 

از تولیدات اتریش به وسیله شرکت میتِرسیل انجام 
می شود. 

پرتغال: در سال های ۲۰۱۶ و ۲۰۱۷میلادی، این 
کش��ور به ترتیب ۵۴۹تن و ۶۸۰تن تنگستن تولید 
کرد. بزرگترین معدن پرتغال، پاناس��کیرا نام دارد و 
پ��س از آن، معدن بورالها به عن��وان معدن دوم این 
کش��ور در زمینه تولید تنگس��تن مش��غول فعالیت 

است. 
جمه��وری رواندا: این کش��ور در س��ال گذش��ته 
میلادی، تنها ۶۵۰تن تنگستن تولید کرد، در حالی 
ک��ه حجم تولیدات این کش��ور در س��ال ۲۰۱۶ به 

۸۲۰تن رسیده بود.
 اس��پانیا: تولید این کش��ور نیز با کاهش در سال 
۲۰۱۷میلادی روبه رو ش��د. در س��ال های ۲۰۱۶ و 
۲۰۱۷می��لادی، حجم تولیدات تنگس��تن اس��پانیا 

به ترتیب ۵۷۰ و ۶۵۰ تن بود. 
در اس��پانیا نیز چندین شرکت در تولید تنگستن 
فعالی��ت دارن��د ک��ه آلمونتی اینداس��تریز، ارُموند 

ریسورسِز و دبلیو ریسورسِز، ۳مورد از آنهاست.

 ورود استرالیا 

به فهرست تولیدکنندگان تنگستن جهـان
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ثمن رحیمی راد
روزنامه نگار

 داستان معدن 
از زبان یک خبرنگار 

۱۷ م��رداد روز خبرنگار بود و از قضا نگارنده نیز 
۲س��ال پیش در همان روز نوشتن در حوزه معدن 

بین الملل را آغاز کرد. 
در نخس��تین گزارش، »مع��دن« تنها یک چاله 
بود و زیاد طول نکش��ید تا این درک حاصل ش��د 
ک��ه از این چاله پول درمی آید و برای یک خبرنگار 
علاقه مند به مس��ائل اقتصادی چ��ه اتفاقی بهتر از 

این. 
بخش دیگری که در حوزه معدن بین الملل جالب 
است، دیرینگی و گس��تردگی فعالیت های معدنی 
است. عمر اس��تخراج به ۵هزار سال پیش از میلاد 
می رسد و این حرفه همچنان در هر نقطه  از جهان 
وجود دارد و کمتر جامع��ه ای را می توان پیدا کرد 
که ثروت های معدنی خود را دستاویز درآمدزایی و 
تامین نیاز صنایع قرار نداده باش��د، اما آنچه تحیر 
را در بخش استخراج مواد معدنی به اوج می رساند 
این است که این ذخایر، بشر قرن ۲۱میلادی را به 
فضای بیرون از زمین و س��ایر اجرام آسمانی مانند 
ماه و مریخ س��وق داده و به ش��کل گیری پدیده ای 
 )space mining( به ن��ام معدن��کاری در فض��ا

انجامیده است.
 البت��ه فق��ط فضا نیس��ت، ام��روز حتی بس��تر 
اقیانوس ه��ا هم عرص��ه ج��ولان بلندپروازی های 
انس��انی برای دس��تیابی به آنچه ش��ده که اغراق 
نیس��ت اگر آن را گنج های معدنی بنامیم؛ هر چند 
همه چیز به همین زیبایی نیست و معدنکاری هم 
مانند هر پدیده دیگری، زیبایی ها و زشتی های خود 
را دارد. صورت زش��ت معدن وقتی نمایان می شود 
که انس��ان برای دستیابی به ذخایر آن قانون زمین 
را بر هم می زند و زیاده خواهی گروهی گاه به مرگ 

گروه دیگر می انجامد.
 کشته شدن ۱۹نفر در شکستن سد باطله معدن 
س��امارکو در برزیل، ۳۰۰نفر در معدن زغال سنگ 
س��وما در ترکی��ه و ۴۰نفر در معدن زغال س��نگ 
زمس��تان یورت ایران تنها نمونه های��ی بوده که در 
س��ال های اخیر رخ داده و بی شک تاثیر خود را بر 
روان جامعه گذاشته و گاه به شورش های اجتماعی 
نیز انجامیده اس��ت، اما در کن��ار آن نقاط دیگری 
از جه��ان وج��ود دارد که آس��یب زا ب��ودن حرفه 
معدن��کاری را پذیرفته و برای کاهش ش��مار مرگ 
 و میرها اقدام به برپایی س��ازمان های مرتبط کرده 

است. 
س��ازمان های بین المللی بشردوستانه هم نسبت 
ب��ه این تلفات بی تف��اوت نبودند و تصویب »پیمان 
امنیت و س��لامت در معادن« که ۲۳سال پیش، از 
سوی س��ازمان جهانی کار تصویب شد، نمونه ای از 

تلاش در این زمینه است.
 البته فقط جان انسان ها نیست و گاه محیط زیست 
ه��م از اف��راط در معدنکاری به س��توه آم��ده، اما 
اندوهناک تری��ن فصل داس��تان مع��دن بین الملل 
به معدنکاری غیرقانون��ی برمی گردد؛ پدیده ای که 
بیش��تر در کش��ورهای افریقایی و امریکای جنوبی 
وج��ود دارد و آنچ��ه در آن رخ می ده��د ب��ا همه 
 ابعاد غیرانس��انی آن، زخمی اس��ت بر جان حقوق

 بشر. 
از اینه��ا بگذری��م اما خبری تری��ن و جذاب ترین 
بخش این داس��تان، مربوط به ب��ازار پرافت و خیز 
م��واد معدنی و محص��ولات پایین دس��ت و نهایی 
آنهاست؛ بازار پررقابتی که به شدت از اعِمال قدرت 
سیاستمداران تاثیر می پذیرد و عرضه و تقاضا مسیر 

اصلی آن را تعیین می کند.
فصل جذاب دیگر این داستان نیز فناوری هاست 
ک��ه در آنها خ��رد، قدرت خلاقیت و هوش��مندی 
موجود انس��انی ب��ر بس��یاری از ضعف هایش غلبه 
می کند و تا خودکارسازی)اتوماسیون( ماشین آلات 
معدن��ی پی��ش م��ی رود ک��ه در نتیج��ه آن، هم 
 امنی��ت کار بالا می رود و ه��م بازدهی افزایش پیدا 

می کند. 
همه آنچه ش��رح داده شد، دستاویز یک خبرنگار 
حوزه معدن بین الملل اس��ت تا مخاطب را از آنچه 
در ای��ن حرفه در سراس��ر جهان می گ��ذرد، باخبر 
 کن��د و دنیای او را به فراتر از معادن کش��ور پیش

 ببرد.
در نهایت آنچ��ه در این مجال نباید از آن غفلت 
ک��رد، آین��ده دور و چش��م انداز درازمدتی اس��ت 
 ک��ه برای حرفه اس��تخراج م��واد معدنی ترس��یم 

می شود. 
این دورنما به عناص��ر نوظهوری گره خورده که 
نش��ان می دهد انسان بسته به نیازهای صنایع خود 
تمایل��ش را به طیف گوناگون م��واد معدنی عوض 

می کند و این داستان همچنان ادامه دارد. 

یادداشت

قیمت طلا روز سه ش��نبه در پی تقاضا ب��رای خرید ارزان افزایش 
یاف��ت ام��ا دلار قوی و دورنم��ای نرخ های بهره بالات��ر امریکا، روند 

صعودی این فلز ارزشمند را محدود کرد.
به گزارش ایسنا، هر اونس طلا برای تحویل فوری در معاملات روز 
جاری بازار سنگاپور ۰/۳درصد رشد کرد و به ۱۲۰۹/۲۰دلار رسید.

در ب��ازار امریکا، هر اونس طلا برای تحویل در دس��امبر ثابت بود 
و در ۱۲۱۷/۶دلار ایس��تاد. بهای معاملات این ب��ازار با ۵/۵۰دلار یا 

۰/۴درصد کاهش، در ۱۲۱۷/۷۰دلار بسته شد.
طلا، هفته گذش��ته برای چهارمین بار در ۵هفته گذش��ته کاهش 

داشت.
یک معامله گر مقیم س��یدنی اظهار کرد: تقاضای بسیار محدودی 

برای طلا از سوی چین و آسیای جنوب شرقی وجود دارد و با نزدیک 
شدن طلا به مرز ۱۲۰۵دلار، بازار شاهد خرید اندکی بوده است.

قیمت طلا تحت تاثیر رش��د چشمگیر ارزش دلار امریکا به دنبال 
اختلاف تجاری واشنگتن و پکن و دورنمای بالاتر رفتن نرخ های بهره 

امریکا، از اواسط آوریل حدود ۱۲درصد افت کرد.
انتظ��ار می رود بانک مرک��زی امریکا در س��پتامبر، نرخ های بهره 
را برای س��ومین بار در س��ال جاری میلادی افزایش دهد. نرخ های 
بهره بالاتر، از ارزش دلار پش��تیبانی می کند و در مقابل، طلا را برای 

خریداران سایر ارزها گران تر خواهد کرد.
ذخایر طلای »اس پی دی آر گلد تراس��ت« ک��ه بزرگترین صندوق 
س��رمایه گذاری تحت پش��توانه طلا در جهان اس��ت، روز دوش��نبه 

۰/۷۸درصد کاهش یافت و به ۷۸۸/۷۱تن رسید.
دلار در اوایل معاملات روز سه شنبه از تنش های یرآمده از اختلاف 
تجاری امریکا و چین حمایت یافت؛ در برابر سایر ارزهای بزرگ ثابت 

بود اما در برابر ین، ۰/۱درصد افت کرد.
بر اساس گزارش رویترز، بازارهای جهانی روز سه شنبه بر تحولات 

مربوط به جنگ تجاری متمرکز بودند.
وانگ تائو، تحلیلگر فنی رویترز پیش بینی کرد هر اونس طلا برای 
تحویل فوری ممکن اس��ت حمایت در سطح ۱۲۰۶دلار را شکسته و 

تا مرز ۱۱۹۴دلار سقوط کند.
در بازار س��ایر فلزات ارزش��مند، هر اونس نقره برای تحویل فوری 
۰/۴درصد رش��د کرد و به ۱۵/۳۲دلار رسید. هر اونس پلاتین برای 

تحوی��ل فوری با ۰/۲درص��د کاهش، ۸۱۹/۷۰دلار معامله ش��د. هر 
اون��س پالادیوم برای تحویل فوری با ۰/۱درصد افزایش، به ۹۰۴/۵۵ 

دلار رسید.

افزایش نرخ طلا با بهبود خرید

 ثم�ن رحیم�ی راد : برنامه فضایی 
هن�د می خواه�د به جنوب ماه دس�ت 
یابد؛ جای�ی که هیچ کش�وری تا حالا 
ب�ه آنجا راه پیدا نکرده و وقتی به آنجا 
برس�د، تصمیم دارد امکان اس�تخراج 
منبع�ی از ان�رژی هس�ته ای خالص را 

مطالعه کند. 
به گزارش صمت به نقل از بلومبرگ، 
س�ازمان پژوهش ه�ای فضای�ی هن�د 
مش�ابه  فعالیت ه�ای  ک�ه   )ISRO(
ناس�ا)اداره کل ملی هوانوردی و فضای 
امریکا( را در این کشور انجام می دهد، 
دس�تگاهی را بر س�طح ماه برپ�ا و به 
وس�یله آن نمونه های پوس�ته را برای 
بررسی نشانه های وجود آب و هلیوم3، 

تجزیه و تحلیل خواهد کرد.
 ای�ن در حال�ی اس�ت ک�ه ایزوتوپ 
هلیوم3 هنوز روی زمین محدود است 
ام�ا روی م�اه آن قدر فراوان اس�ت که 
در صورت دس�تیابی ب�ه آن به صورت 
تئوری می توان گفت تقاضای جهان به 
این انرژی برای 250س�ال آینده تامین 

می شود. 
ک�ی. س�یوان، مدیرعام�ل س�ازمان 
گف�ت:  هن�د  فضای�ی  پژوهش ه�ای 
کش�ورهایی ک�ه توانای�ی انتق�ال این 
منبع را از ماه به زمین دارند، می توانند 
چارچوب استفاده از آن را تعیین کنند 
و ما می خواهیم در این عرصه پیشتاز و 

سرآمد باشیم. 
این ماموریت به جایگاه هند در میان 
مجموعه کش�ورهایی که برای ورود به 
ماه، مریخ و س�یاره های فرات�ر از آنها 
در رقابت هس�تند تا به دستاوردهای 

علم�ی، تج�اری ی�ا نظامی دس�ت 
خواه�د اس�تحکام   یابن�د، 

 بخشید.
 تاکنون دولت های امریکا، چین، 
ژاپ�ن و روس�یه با ش�رکت های 
خصوص�ی نوپ�ا و میلیادرهایی 
مانند الون ماس�ک، جِف بزِوز و 
ریچارد برانس�ون ب�رای پرتاب 
ماه�واره، فرودگرهای رباتیک، 
به  گردش�گران  و  فضان�وردان 

کیهان، در رقابت بوده اند. 
س�یوان که یک مهندس هوافضاست 
1361خورش�یدی)1982  س�ال  از  و 
میلادی( ب�ه ISRO پیوس�ته، در این 
باره می گوی�د: ما آم�اده و منتظریم و 
خ�ود را مجهز کرده ایم ک�ه این برنامه 

ویژه را پیش ببریم. 
چی�ن تنها کش�وری اس�ت ک�ه در 
ق�رن حاض�ر ی�ک کاوش�گر روی ماه 
مس�تقر ک�رده اس�ت؛ این کاوش�گر، 
ماموریت�ی ب�ه ن�ام چانگ3 در س�ال 
بر  را  2013میلادی)1392خورش�یدی( 

عهده گرفت.
 هند در نظر دارد در س�ال جاری که 
کمتر از 5ماه به پایان آن مانده، این اقدام 
را با ارس�ال یک س�فینه به بخش های 
پاس�خ  نش�ده،  اکتش�اف   دوردس�ت 

دهد. 
ترام�پ،  دونال�د  نی�ز  امری�کا  در 
رییس جمه�وری امریکا ی�ک فراخوان 
دس�توری برای فضان�وردان امضا کرد 
ک�ه بار دیگر به ماه توجه نش�ان دهند 
و بودج�ه 19میلی�ارد دلاری که برای 

ناسا در سال جاری امریکا در 
است،  گرفته شده  نظر 

حکای�ت از پرتاب 

یک س�فینه تا 2س�ال آین�ده و اوایل 
دهه 2020میلادی دارد که در مدار ماه 

بچرخد.
در همی�ن حال بودجه برآورد ش�ده 
ب�رای ISRO کمت�ر از ی�ک دهم این 
رقم و ح�دود 1/7میلیارد دلار اس�ت، 
اما ش�اهکارهای ارزان قیمت، نماد این 
س�ازمان از دهه 1960می�لادی)1339 

خورشیدی( تاکنون بوده و است. 
ای�ن نخس�تین ماموری�ت هن�د به 
فضا نیس�ت. س�فینه چاندری�ان1 نیز 
میلادی(  1387خورش�یدی)2008  در 

پرتاب شد. 
چاندریان1 بیش�تر از 3هزار و 400بار 
دور م�اه چرخی�د و کاوش�گری را ب�ه 
سطح ماه فرستاد که برای نخستین بار 
مولکول های آب را در سطح آن کشف 

کند. 
پرتاب سفینه چاندریان2 هم در پیش 
است. این سفینه شامل یک مدار، یک 
پای�گاه مس�تقر بر م�اه و یک س�یار 

مستطیل ش�کل ش�ش چرخ اس�ت که 
س�وخت خود را از انرژی خورش�یدی 
تامین می کند و برای دس�ت کم 14روز 
اطلاعاتی را جم�ع آوری خواهد کرد تا 
منطقه ای به ش�عاع 400متر را پوشش 

دهد. 
این س�یار، مجموع�ه تصاویری را به 
پایگاه مس�تقر بر ماه خواهد فرستاد و 
پایگاه داده ه�ا را برای تجزیه و تحلیل 
ب�ه ISRO انتق�ال خواه�د داد. هدف 
اولی�ه این پروژه جس�ت وجوی ذخایر 

هلیوم3 است.
 بادهای خورش�یدی، ماه را با مقادیر 
فراوانی هلی�وم3 بمب�اران می کنند و 
س�طح ماه نیز همانند س�طح زمین با 
یک میدان مغناطیسی پوشیده نیست. 
وجود هلی�وم3 در نمونه هایی که در 
ماموریت ه�ای آپول�و از ماه برگش�ته، 
تایید شده اس�ت. هریسون اشمنیت، 
فضان�ورد آپولو17 و زمین شناس�ی که 
میلادی(  1351خورشیدی)1972  سال 
روی م�اه راه رفت، یک�ی از طرفداران 
مشتاق به استخراج هلیوم3 است. 
ب�ه گفت�ه نه�اد فضایی 
اروپا این باور وجود 
این  ک�ه  دارد 

ایزوتوپ،  انرژی هس�ته ای امن تری را 
برای رآکتور س�وخت هسته ای فراهم 
م�ی آورد چ�ون رادیواکتیو نیس�ت و 
برخ�لاف  آن  محص�ولات  باطله ه�ای 
اس�تخراج  زمی�ن  از  ک�ه  اورانیوم�ی 

می شود، خطرناک نیست. 
ب�ه گفته جرالد کولچینس�کی، مدیر 
موسس�ه فناوری س�وخت هس�ته ای 
در دانش�گاه ویسکانسین-مَدیس�ون 
و عض�و پیش�ین ش�ورای مش�ورتی 
ناس�ا، تخمین زده می ش�ود که حدود 
در  هلی�وم3  یک میلی�ون  مترت�ن 
م�اه جاس�ازی ش�ده، اگرچه ب�ه طور 
واقع بینان�ه، تنها حدود یک چهارم آن 

می تواند به زمین آورده شود. 
او می افزاید: حتی این حجم هم برای 
تامین تقاضای جهان تا دس�ت کم 2 و 

احتمالا 5قرن کافی است.
 ارزش کنونی هلیوم3 موجود در ماه 
حدود 5میلیارد دلار در هر تن برآورد 
می ش�ود و ب�ه این معناس�ت ک�ه این 
ذخی�ره 250هزار تنی، تریلیون ها دلار 

ارزش دارد. 
ام�ا در هر حال برای اینک�ه بتوان از 
این ماده اس�تفاده ک�رد، موانع زیادی 
وجود دارد که باید بر آنها غلبه ش�ود، 
از جمل�ه این م�وارد ت�دارکات مربوط 
به جمع آوری و انتق�ال آنها به زمین و 
همچنین س�اخت نیروگاه ه�ای انرژی 
هس�ته ای اس�ت که در آنه�ا این ماده 
ب�ه ان�رژی تبدیل ش�ود و هم�ه اینها 

هزینه های چشمگیری دربردارد. 
در نهایت استخراج ماه کار آسانی 
نیس�ت و تاکنون تنه�ا امریکا و 
لوکزامب�ورگ قوانینی را وضع 
کرده ان�د ک�ه ب�ه نهاده�ای 
تج�اری این کش�ورها اجازه 
می ده�د آنچ�ه از فض�ای 
به دس�ت  زمین  از  خ�ارج 
اختی�ار  در  را  آورده ان�د 
داشته باشند و امروز این 
کار همانن�د ماهیگی�ری 
از اقیانوس ه�ا و آب های 

بین المللی است. 

هند به دنبـال سوخت هسته ای در ماه
??????

دول��ت اندونزی که مدت هاس��ت ب��ا غول های معدنی جهان بر س��ر 
مالکیت گرسبرگ مناقشه دارد، سرانجام پذیرفت که بخش عمده سهام 
گرس��برگ را خریداری کند. ب��ا این حال، هنوز چالش هایی بر س��ر راه 

مالکیت اندونزی بر دومین معدن بزرگ مس جهان قرار دارد.
ب��ه گ��زارش مس پ��رس، متال بولت��ن در گزارش��ی نوش��ت دولت 
اندون��زی موافقت کرد ک��ه ۳/۸۵میلی��ارد دلار برای به دس��ت آوردن 
بیش��تر س��هام معدن گرس��برگ بپردازد، اما دولت مجبور است تا سال 
۱۴۰۲خورش��یدی)۲۰۲۳میلادی( صب��ر کند تا س��هم م��س از این 
معدن تعیین ش��ود. شرکت معدنی و تولیدی اینالوم که متعلق به دولت 

اندونزی اس��ت، تصمی��م گرفت تا اواخر امس��ال، ۸۱درصد معدن مس 
گرس��برگ را خریداری کند. این خرید ش��امل ۴۰درصد سهام شرکت 
ریوتینتو و همچنین سهام باقیمانده شرکت فری پورت مک موران است 
اما یک قرارداد س��رمایه گذاری مشترک میان ش��رکت های فری پورت 
و ریوتینتو در س��ال ۱۳۷۴خورش��یدی)۱۹۹۵میلادی( بیان می کند 
ک��ه فری پ��ورت مالکی��ت کل تولید مس معدن گرس��برگ را تا س��ال 
۱۴۲۰خورش��یدی)۲۰۴۱ میلادی( بر اس��اس پیش بین��ی تولید این 
ش��رکت به دس��ت خواهد آورد. بر اس��اس این قرارداد که تا سال ۲۰۴۱ 
ادامه دارد، ش��رکت فری پورت در هر س��ال، ۱۰۰درصد مس تولیدشده 

معدن گرسبرگ را تا سطح تعیین شده ای کسب خواهد کرد و ۴۰درصد 
تولیدات اضافی هر س��ال نیز به کمپانی ریوتینت��و تعلق خواهد گرفت. 
اواسط سال ۱۴۰۱خورش��یدی) ۲۰۲۲ میلادی( و پس از آن، بر اساس 
توافق یادشده، کل تولید این معدن به نسبت ۶۰ به ۴۰ بین شرکت های 
فری پورت و ریوتینتو تقس��یم می شود. شرکت ریوتینتو در سال گذشته 
می��لادی ح��دود ۶۰۰۰ تن م��س از معدن گرس��برگ دریافت کرد. در 
این س��ال، گرس��برگ که دومین معدن مس بزرگ در جهان به ش��مار 
می رود، حدود ۴۴۶هزار تن تولید داش��ت. مدیران فری پورت اواخر ماه 
گذش��ته میلادی در یک تماس تلفنی اعلام کردند، چارچوب این توافقِ 

۲۳س��اله تحت مالکیت جدید ادامه خواهد یافت. در این تماس تلفنی، 
کاتلین کوریک، مدیر ارش��د مالی ش��رکت فری پ��ورت گفت: بندهای 
اقتصادی معاهده س��رمایه گذاری مش��ترک با ش��رکت ریوتینتو تحت 
س��اختار تعیین شده اجرا خواهد ش��د؛ بنابراین حجم مشخصی از مس 
تولیدی که برابر ۱۰۰درصد حجم پیش بینی ش��ده هر س��ال اس��ت، به 
ش��رکت فری پورت ایندونزیا تعلق خواهد داشت. وی افزود: سهامدارانِ 
فعلی این معدن همچنان ۱۰۰درصد حجم تولیدی پیش بینی ش��ده هر 
س��ال را دریاف��ت خواهند ک��رد و انتظار می رود این روند تا پایان س��ال 

۱۴۰۱خورشیدی)۲۰۲۲ میلادی( ادامه پیدا کند.

رویای مالکیت گرسبرگ به تعویق افتاد
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ثمن رحیمی راد
روزنامه نگار

گذر از تحریم با معدن 

وزارت تجارت ترکیه در دفاع 
از صادرکنندگان بیانیه داد 

ش��رکت های تولیدی ف��ولاد ترکیه که ب��ه تازگی 
با محدودیت ه��ای تعرفه ای از س��وی دونالد ترامپ، 
رییس جمهوری امریکا روبه رو ش��ده اند، اعلام کردند 
علی��ه دول��ت امری��کا در مراجع بین المللی ش��کایت 

می کنند.
به گزارش چیلان، در پی بالا گرفتن اختلاف ترکیه 
و امریکا و پاسخ رد ترکیه به درخواست آزادی کشیش 
زندان��ی امریکای��ی، دونالد ترام��پ، رییس جمهوری 
امریکا چند روز پیش در حساب کاربری خود در توئیتر 
اعلام کرد که تعرفه گمرکی واردات آلومینیوم و فولاد 

از ترکیه را ۲برابر کرده است.
وزارت تج��ارت ترکیه نیز در واکنش به این تصمیم 
ترامپ اعلام کرد که ترکیه سیاس��ت های تجاری خود 
را بر اس��اس اصول س��ازمان تجارت جهانی، تعیین و 
 اجرا می کن��د و دیگر اعضا نیز باید این اصول را رعایت

 کنند. 
در بیانیه وزارت تجارت ترکیه آمده اس��ت: به دفاع 
از مناف��ع صادرکنندگان فولاد و آلومینیوم کش��ور در 
عرصه های بین المللی در برابر اقدامات غیرقانونی ادامه 
خواهیم داد. شبکه خبری ان.تی.وی ترکیه اعلام کرد 
که شرکت های تولید فولاد در حال آماده سازی پرونده 

شکایتی علیه دولت امریکا در این زمینه هستند.
 به گ��زارش این رس��انه، نامیک اکینج��ی، رییس 
اتحادی��ه تولیدکنندگان فولاد ترکی��ه اعلام کرده که 
علیه تصمیم ترامپ در سازمان تجارت جهانی شکایت 
می کند. بنا به گزارش ان.تی.وی، اکینجی اعلام کرده 
که درباره تصمی��م ترامپ در ایالات متحده امریکا نیز 

اقامه دعوی و شکایت خواهد کرد.
 حامی آکسوی، سخنگوی وزارت خارجه ترکیه نیز 
چند روز پیش در واکنش به اقدام امریکا و ۲برابر کردن 
تعرف��ه واردات فلزات از ترکیه گف��ت: تصمیم ترامپ 
برای اعمال تعرفه اضافی بر صادرات آلومینیوم و فولاد 

ترکیه، تناسبی با وجهه دولت امریکا ندارد.
 وی تاکید کرد: آنکارا همچون گذشته تصمیم لازم 
را در برابر اق��دام امریکا علیه ترکیه اتخاذ خواهد کرد. 
همچنین ابراهیم کالین، سخنگوی ریاست جمهوری 
ترکیه در واکنش ب��ه تصمیم رییس جمهوری امریکا 
مبنی بر ۲برابر کردن تعرفه واردات آلومینیوم از ترکیه 
اعلام کرد: هیچ تهدید، باج خواهی و اقدامی نمی تواند 

عزم و اراده ترکیه را شکست دهد.  
وی در صفحه توئیتر خود نوش��ت: آنهایی که پس از 
کودتای ناکام ۲سال پیش، خیال خام شکست ترکیه 
را در سر می پروراندند، اشتباه کردند و امروز نیز دوباره 

مرتکب اشتباه می شوند. 

مهدی کرباس��یان، رییس هیات عامل س��ازمان 
توس��عه و نوس��ازی مع��ادن و صنای��ع معدن��ی 
ایران)ایمی��درو( در دی��داری ک��ه هفته گذش��ته 
ب��ا خبرن��گاران حوزه مع��دن و صنای��ع معدنی به 
مناسبت روز خبرنگار داشت، در بخشی از سخنان 
خ��ود گفت تحریم ها کمترین تاثی��ر را بر معدن و 
صنایع مربوط به آن دارند و این اتفاق برآمده از این 
است که مواد معدنی و فناوری هایی که این صنعت 
را پی��ش می برند، در داخل کش��ور وجود دارد. در 
همین باره ش��رکت بی ام آی ریسرچ در جایگاه یک 
ش��رکت تحلیلگر انگلیس��ی نیز در پژوهش��ی که 
اوایل س��ال جاری خورشیدی منتشر کرد، به تاثیر 
اندک تحریم ها بر بخش معدن ایران اش��اره داشت 
و ضعف های موجود در این بخش را بیش��تر برآمده 

از مشکلات داخلی عنوان کرد. 
چنین اتفاقی در روزهایی که با آثار ناخوش��ایند 
تحریم ها بر اقتصاد دست و پنجه نرم می کنیم، یک 
فرصت به شمار می آید؛ فرصتی که می توان با سود 
ب��ردن از آن، تاثیر منفی کاه��ش درآمدهای نفتی 

را کم کرد.
 بی شک در این روزها تلاش برای رفع ضعف های 
داخل��ی و افزای��ش بهره وری می تواند بار س��نگین 

تحریم را سبک تر کند. 
در ش��رایط امروز که ش��خصیتی چ��ون ترامپ 
می خواهد همه چیز را در مس��یر منافع ملی امریکا 
و تنه��ا امریکا پیش ببرد و نه تنها ایران بلکه حتی 
نزدیک ترین ش��ریکان تجاری و متح��دان خود را 
زیر فش��ار قرار داده اس��ت، نمی توان انتظار داشت 
در راس��تای آنچه منافع ملی ایران تعریف می شود، 
متفاوت عمل کند اما بدون اغراق در همین روزها، 
افکار عموم��ی در ایران بیش از پی��ش بر عملکرد 
دولتمردان حس��اس اس��ت و اقشار مختلف به حق 
انتظار دارن��د در رفع ضعف ها همتی مضاعف خرج 
شود تا از بار نابس��امانی های اقتصادی کاسته شود 
و کشور هر چه کمتر از کمبود نقدینگی و اشتغال 

رنج ببرد.
برای تحقق چنین اتفاق هایی بی شک خودکفایی 
کشور در بخش معدن می تواند تاثیر پررنگی داشته 

باشد.

یادداشت

خبر

 دولت پرو در چند سال  گذشته، تلاش خود را برای سرکوب استخراج غیرقانونی طلا در مناطق دوردست جنگل های 
آم�ازون افزایش داده اس�ت. ماموران پلیس اجازه دارند پس از اطمین�ان از غیرقانونی بودن معدن، تجهیزات معدنی را 
تخریب و آن را منفجر کنند. بیش�تر این معادن در اعماق جنگل اس�ت و بهره برداری قانونی از ذخایر آن، زمان و هزینه 

زیادی می برد. 
دادو گالدی یرِی، عکاس بلومبرگ، این تصاویر را 3سال پیش، از تلاش پلیس برای از بین بردن این معادن ثبت کرده 

است. استخراج غیرقانونی طلا همچنان یک معضل در پرو به شمار می آید.
ترجمه: گروه معدن 

عزم دولت پرو بر سرکوب استخراج غیرقانونی طــلا 

گزارش تصویری 
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اطلاعیه دولت درباره 
شرایط جدید گروه های 

کالایی در بازار ثانویه ارزی
اطلاعیه دولت درباره ش��رایط جدید گروه های کالایی 
در ب��ازار ثانویه ارزی، ش��یوه نامه کامل و جامعی اس��ت 
مشروط به اینکه بانک مرکزی بتواند آن را مدیریت کند.

چنانک��ه دیدیم، ۱۶ مرداد به دنبال رونمایی از بس��ته 
جدی��د ارزی دول��ت، نرخ دلار و س��که کاه��ش زیادی 
پی��دا کرد اما روز پنجش��نبه قیمت ها ت��ا ۱۰۷۰۰تومان 
در ه��ر دلار دوباره افزایش یافت. این در حالی اس��ت که 
تولیدکنندگان و صادرکنن��دگان این دو گروه کالایی به 
ویژه معدنی ها به ثبات بازار نیاز دارند.  پیش بینی می شد 
دلار با این بسته ارزی روی نرخ ۸هزار تومان توقف کند اما 
اینگونه نشد که نشان می دهد سکه و ارز وارد شده به بازار 
کافی نیست یا تقاضا مدیریت نشده است و به صورت غیر 
عادی بالاست. این امر باعث می شود تولیدکنندگانی هم 
که صادرات محور نیس��تند برای نقدینگی مورد نیازشان 
دچار مشکلات عدیده ش��وند زیرا محصول شان را ریالی 
می فروش��ند و نیازش��ان را ارزی تامین می کنند و با بالا 
رفتن نرخ ارز، توان نقدینگی ش��ان کاه��ش می یابد.  لذا 
توصیه می ش��ود بانک مرکزی ضمن داش��تن استقلال 
کافی در عملکرد خود از بازار مراقبت کند البته با مدیریت 
خود و نه مدیریت تحمیلی.  با این حال از اطلاعیه شرایط 
جدی��د بازار ثانوی��ه ارز حمایت کرده ای��م و امیدواریم به 
نتایج مطلوبی منتج ش��ود. در این اطلاعیه آمده اس��ت: 
پی��رو تصمیمات جدید ارزی دولت، از سه ش��نبه، مورخ 
۱۳۹۷/۵/۱۶ دسترس��ی به ب��ازار ثانوی��ه ارز برای تمام 
صادرکنندگان و واردکنن��دگان گروه های کالایی ۲ و ۳ 
برقرار اس��ت. گفتنی اس��ت، گروه دوم شامل مواد اولیه و 
کالاهای واس��طه ای و سرمایه ای است که تامین ارز آن از 
محل صادرات پتروش��یمی، فولاد و مواد معدنی است. بر 
اس��اس شیوه نامه های بانک مرکزی که ۳۰خرداد امسال 
اعلام ش��ده بود، پتروشیمی ها و ش��رکت های فولادی و 
معدنی باید ارز خود رادر س��امانه نیما عرضه می کردند و 
نرخ دلار برای اولویت گروه دوم نیز ۴۲۰۰تومان بود. حالا 
بر اس��اس بخش��نامه جدید، تمام بازرگانان می توانند به 
نرخ توافقی به خرید و فروش ارز با صرافی های مجاز بانک 
مرکزی بپردازند. برای ف��روش ارز، تمام صادرکنندگان 
کالا و خدمات می توانند در این ۳دس��ته، اقدام به عرضه 

ارز کنند: 
۱-صادرات قطعی: مربوط ب��ه صادرکنندگان کالا که 

دارای پروانه صادرات هستند.
۲- پیش فروش: ب��رای صادرکنندگان کالا که پیش از 
دریافت پروانه صادراتی، اقدام به عرضه ارز خود می کنند.
۳- ص��ادرات خدم��ات؛ جه��ت ف��روش ارز حاصل از 
ص��ادرات خدمات. مس��یر دسترس��ی ب��ه بخش فروش 
ارز نی��ز عملیات ارزی، مدیری��ت ارز حاصل از صادرات و 
فروش ارز اس��ت. امکان استفاده از ارز حاصل از صادرات 
قطع��ی کالا برای واردات کالاهای گروه ۲ و ۳ وجود دارد. 
فروش مستقیم ارز حاصل از صادرات قطعی کالا به سایر 
واردکنندگان کالاهای گروه ۲ و ۳ نیز میس��ر است. برای 
ای��ن منظور حتما باید محل تامین ارز ثبت س��فارش »از 

محل صادرات« انتخاب شود.
ام�کان تامین ارز ب�رای واردات کالاهای  �

گروه ۲ و ۳ به این شکل ها وجود دارد: 
خرید از سامانه نیما: برای خرید ارز از صرافی های مجاز 
بانک مرکزی به وس��یله سامانه نیما، باید محل تامین ارز 
ثبت س��فارش »خرید ارز از نظام بانکی« انتخاب ش��ود. 
پس از ثبت سفارش، بازرگان باید با مراجعه به بانک عامل 
تعیین ش��ده در ثبت س��فارش، اقدام به ثبت درخواست 
تخصی��ص ارز از نوع »بانکی )نیما(« کن��د. پس از تایید 
تخصیص ارز در بانک مرکزی، سپردن تعهد ورود کالا به 
کشور و تایید سپردن تعهد از سوی بانک عامل در پورتال 
ارزی، امکان خرید ارز در س��امانه نیما به وس��یله سامانه 
جامع تجارت مهیا می ش��ود. مس��یر دسترسی به بخش 
خرید ارز از سامانه نیما: عملیات ارزی، مدیریت عملیات 
ارزی بانکی و فروش ارز اس��ت. ثبت سفارش هایی که در 
مح��ل تامین ارز، گزینه »خرید از نظام بانکی« را انتخاب 
نکرده اند، لازم است ضمن اقدام به ویرایش ثبت سفارش، 
ای��ن گزین��ه را انتخاب کنن��د. اس��تفاده از ارز حاصل از 
صادرات قطعی کالا: برای این کار، لازم است محل تامین 
ارز در ثبت س��فارش »از محل صادرات« انتخاب ش��ود. 
پس از ثبت سفارش، بازرگان باید با مراجعه به بانک عامل 
تعیین ش��ده در ثبت س��فارش، اقدام به ثبت درخواست 
 تخصی��ص ارز از نوع »ارز اش��خاص از مح��ل صادرات« 

کند. 
پ��س از تایید تخصیص ارز در بانک مرکزی و س��پردن 
تعهد ورود کالا به کشور، امکان تامین ارز از محل صادرات 
با ارائه اطلاعات پروان��ه صادراتی خود یا دیگران به بانک 
عامل و ثبت آن در پرتال ارزی مهیا می ش��ود. در صورتی 
که پروانه صادراتی متعلق به شخص دیگری باشد، پس از 
آن ک��ه بانک عامل اطلاعات پروانه را در پرتال ارزی ثبت 
کرد، مالک پروانه باید نس��بت به تایید واگذاری پروانه به 

وسیله سامانه جامع تجارت اقدام کند.
 مس��یر دسترس��ی ب��ه بخ��ش واگ��ذاری پروان��ه 
صادراتی)ب��رای صادرکننده(: عملی��ات ارزی، مدیریت 
ارز حاص��ل از صادرات و واگذاری پروانه صادراتی اس��ت. 
اس��تفاده از ارز موجود در س��پرده ارزی: برای استفاده از 
ارز موج��ود در س��پرده ارزی نزد بانک عامل، لازم اس��ت 
محل تامین ارز در ثبت س��فارش »از محل سپرده ارزی« 

انتخاب شود. 

خبر

مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی چادرمل��و گفت: پس از ماه ها 
بررس��ی و برگزاری جلسه های کارشناس��ی و رفع برخی دغدغه های 
کارشناسان سازمان محیط زیست، با موافقت این سازمان، نقشه برداری 

از پهنه معدنی D۱۹ تا صدور مجوز نهایی آغاز شد.
محم��ود نوریان با بی��ان اینکه به منظور ت��داوم اصولی فعالیت های 
 D۱۹ تولیدی ش��رکت باید هر چه س��ریعتر بهره ب��رداری از آنومالی
آغاز ش��ود، تصریح کرد: هدف ما از تس��ریع در آغاز عملیات اکتشاف 
و بهره برداری از این پهنه معدنی به دلیل زمان بر بودن دسترس��ی به 
ذخیره سنگ آهن و بهره برداری از آن است. از این رو تاخیر در اجرای 

آن جایز و شایسته نیست. 
مدیرعام��ل چادرملو در ادامه افزود: پهنه معدنی D۱۹ در مجاورت 

مجموعه معدن��ی و واحدهای فرآوری کنس��انتره چادرملو قراردارد و 
پیش بینی های اولیه، حاکی از وجود بیش از ۱۰۰میلیون تن سنگ آهن 
قابل برداش��ت در این محدوده اس��ت.  وی درباره سیاس��ت صادراتی 
چادرملو گفت: سیاس��ت چادرملو، ایجاد ارزش افزوده در داخل کشور 
اس��ت و خود را متعهد به تامین مواد اولیه کارخانه هّای فولادس��ازی 
داخلی می دانیم. اینکه کنس��انتره را صادر کنیم و س��ایر شرکت های 
فولادی، کنس��انتره مورد نیاز خود را وارد کنند اتفاق خوبی نیس��ت. 
نوریان با تاکید بر اینکه، بهترین حالت صادرات، محصول نهایی است 
اف��زود: البته من اعتقاد دارم برای نمونه در حوزه س��نگ س��اختمانی 
حت��ی می توان به صورت کوپ نیز ص��ادرات کرد و نباید خیلی اصرار 
کنیم که حتما س��نگ فرآوری ش��ده را صادر کنیم مگر اینکه بتوانیم 

بازار سنگ ساختمانی برای محصول نهایی در جهان ایجاد کنیم.
نوریان همچنین در خصوص عملکرد تولید شرکت در سال گذشته 
گفت : در س��ال ۱۳۹۶ میزان اس��تخراج س��نگ باطله ۷۲ میلیون و 
۶۶۰ هزارتن و مقدار س��نگ آهن استخراج شده ، معادل ۱۵ میلیون 
و ۱۹۵ هزار تن بوده است. همچنین به میزان  ۹ میلیون و ۳۸۹  هزار 
تن کنس��انتره س��نگ آه�ن در ۵ خط  فرآوری ت�ولید ش��ده که ۲۵ 
درصد فراتر از ظرفیت اسمی بوده است.  وی سایرمحصولات تولیدی 
چادرملو در س��ال گذش��ته را تولید ۳  میلیون و ۵۱۷ هزار تن گندله 
آهن ، ۵۱۵ هزار و ۳۰۰ تن س��نگ آه��ن دانه بندی و ۴۲۸ هزار تن 

شمش فولاد عنوان کرد.
مدی��ر عامل چادرملو در خصوص طرح های توس��عه این ش��رکت 

افزود : امس��ال دو طرح جدید برای شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
در دس��ت اجرا داریم که یکی از آنها واحد آهن اس��فنجی با ظرفیت 
۱ میلیون و ۵۵۰ هزارتن اس��ت که خوش��بختانه ب��ا وجود تنگناهای 
اقتص��ادی روز گذش��ته ۲۲ مرداد ماه اولین ش��ارژ آزمایش��ی با ورود 
محمول��ه گندله به  واحد م��گا مدول با موفقیت انجام ش��د که  این 
حاصل تلاش شبانه روزی مهندسان و کارشناسان و متخصصان داخل 

کشورمان بوده است . 
همچنی��ن طرح ذوب و تولید ش��مش فولاد ابرک��وه نیز یکی دیگر 
از طرحهای این ش��رکت است که بخش��ی از این زیرساخت آن آماده 
ش��ده است. بخش اعظم تجهیزات ساخت این واحدها از داخل کشور 

تامین شده است . 

مدیرعامل چادرملو اعلام کرد: 
D۱۹ آغاز عملیات نقشه برداری از پهنه معدنی

 س�یرانوش موس�وی: چندی پی��ش نادعلی 
اس��ماعیلی دهج، رییس س��ازمان نظام مهندس��ی 
مع��دن ای��ران از س��امانه ارجاع خدمات مهندس��ی 
ب��رای بهره ب��رداران معدنی در حاش��یه نمایش��گاه 
تج��ارت  و  کامپیوت��ر  الکترونی��ک،  بین الملل��ی 
الکترونیکی)الکام��پ( رونمایی کرد. بر اس��اس این 
س��امانه، بهره ب��رداران مع��دن درخواس��ت انتخاب 
مس��ئول فن��ی را به ص��ورت آنلاین ارائه و س��امانه 
به ص��ورت تصادف��ی ۵نفر ک��ه ش��رایط لازم)پروانه 
 و ظرفی��ت اش��تغال( را دارند به بهره ب��ردار معرفی

 می کند.
گفتنی اس��ت که این سامانه پیش از رونمایی، در 
استان های کردستان و لرستان، آزمایش و با موفقیت 
اجرا ش��د. این س��امانه از نیمه دوم مرداد برای همه 
اس��تان ها به وس��یله تارنمای نظام مهندسی معدن 
در دس��ترس قرار گرفت. نادعلی اسماعیلی دهج در 
گفت وگ��و با صمت ضمن امی��دواری از موفقیت این 
طرح گفت با سامانه ارجاع خدمات مهندسی، عدالت 

در انتخاب مسئول فنی رعایت می شود.
س�امانه ارج�اع خدم�ات مهندس�ی به  �

بهره ب�رداران معادن چ�ه خدمات ویژه ای 
ب�ه آنه�ا ارائ�ه می دهد؟ ب�ه عب�ارت دیگر 

مهم ترین کارکرد این سامانه چیست؟
 تم��ام تلاش س��ازمان نظ��ام مهندس��ی معدن، 
برق��راری نظ��م در اج��رای برنامه هاس��ت. از این رو 
تلاش کردی��م با راه اندازی این س��امانه، خدمات به 

بهره ب��رداران در زم��ان کمتری ارائه ش��ود. پیش از 
راه اندازی این سامانه گاهی در انتخاب مسئولان فنی 
س��لیقه ای برخورد می کردیم به همین دلیل به فکر 
راه اندازی یک سیستم فراگیر کشوری افتادیم تا نظر 

سلیقه ای افراد را کاهش دهیم.
پی��ش از راه اندازی این س��امانه، افرادی که پروانه 
بهره برداری داش��تند برای استخدام مسئول فنی به 
س��ازمان نظام مهندسی معدن مراجعه می کردند. بر 
اس��اس نظامنامه نظام مهندس��ی، اسامی ۵نفر را به 
بهره بردار معرفی می کردی��م و آنها در نهایت با یک 
نفر به توافق می رسیدند اما در نهایت قرارداد خود را 
به سازمان نظام مهندسی اعلام می کردند. همانگونه 
که شرح دادم این موضوع با صرف هزینه، اتلاف وقت 

و بروکراسی اداری طولانی همراه بود.
برخی از بهره برداران مخالف این روند هس��تند که 
بین ۵نفر یک��ی را انتخاب کنند)آنه��ا خواهان حق 
انتخاب بیش��تر هس��تند( اما این روند برای رعایت 
عدالت در بین افراد در نظر گرفته ش��ده است. پیش 
از عملیات��ی کردن این طرح نیز ۵نف��ر به بهره بردار 
معرفی می ش��دند که این روند هن��وز ادامه دارد. بر 
اس��اس عملک��رد این س��امانه، دیگر اف��راد تصمیم 
نمی گیرند بلکه خود سامانه مسئولان فنی را انتخاب 

می کند.
برای تدوین این سامانه به ۳اصل عدالت، صلاحیت 
و ظرفیت توجه شده اس��ت. تمام تلاش ما معطوف 
به این مهم اس��ت که ب��ه نوبت، مس��ئولان فنی را 

معرفی کنیم تا حق کسی ضایع نشود. گفتنی است 
که در این سامانه۲۰ش��رح ش��غل تعریف شده است 
که مراح��ل مختلف پی جویی و اکتش��اف معدنی تا 
اس��تخراج، کانه آرایی و فرآوری را ش��امل می ش��ود. 
متقاضی��ان  ب��ا بهره گیری از اطلاعات این س��امانه، 
می توانن��د ب��ه اف��راد و خدم��ات مختل��ف از جمله 
نقش��ه بردار، متالوژ، مهندسان معدن، زمین شناسان 

و... دسترسی پیدا کنند.
این س�امانه ت�ا چه می�زان می تواند در  �

کاهش رون�د کاغذبازی  در س�ازمان نظام 
مهندسی معدن تاثیرگذار باشد؟

بدون تردید یکی از اهداف سازمان نظام مهندسی 
ای��ران، حرکت در مس��یر دولت الکترونیک اس��ت. 
در ۳س��ال گذش��ته ت��لاش کردیم بیش��تر کارها را 
سیس��تمی جلو ببریم. اگر نگاه ما سیس��تمی ش��ود 

بدون تردید کمتر به سازمان ها رجوع خواهد شد. 
گاه��ی برای دریافت یک مجوز، رفت و آمد زیادی 
به س��ازمان های مرکزی می ش��ود و این رفت وآمدها 
بس��یار زمان بر اس��ت اما ب��ا راه اندازی این س��امانه، 
بس��یاری از کارها جلو می افتد و مس��ئولان فنی هم 

گزارش ها را به وسیله آن اطلاع رسانی می کنند.
بررس��ی فنی و مالی متقاضیان پروانه اکتش��اف و 
بهره برداران، از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
به س��ازمان نظام مهندسی معدن واگذار شده است. 
از این رو ما پیمانکار این سامانه به شمار می رویم. در 
این س��امانه اطلاعات افرادی که صلاحیت فنی آنها 

تایید شده است به ترتیب ردیف بندی می شود.
رونمای�ی  � از  پی�ش  س�امانه  ای�ن  آی�ا 

به ص�ورت آزمایش�ی تایی�د ش�ده اس�ت؟ 
اگر پاس�خ مثبت اس�ت درب�اره نتیجه این 

آزمایش بیشتر سخن بگویید؟
این س��امانه نخست روی دو استان مهم کردستان 
و لرس��تان آزمایش شد. خوشبختانه همکاران ما در 
اس��تان هّای مختلف با مهندس مشاور سازمان نظام 
مهندس��ی ارتب��اط خوبی برقرار کردند و توانس��تند 
 در کمتری��ن زم��ان ممک��ن با این س��امانه آش��نا
 شوند. با این آزمایش توانستیم با ضعف های سامانه 
به خوبی آشنا شویم و برای رفع آنها تلاش کنیم. در 
این مدت مشاوران استانی ما هرگاه با مشکلی روبه رو 
می شدند پرسش های خود را با مهندس ناظر سازمان 
مطرح می کردند. این تعامل آنقدر امیدوارکننده است 
که امروز می توان گفت تمام اس��تان ها آموزش های 

لازم را در به کارگیری این سامانه دیده اند. 
جلس��ه های آموزش��ی اس��تان ها، با جدیت دنبال 
می ش��ود. یکی از برنامه هّای ما این است که هر چند 
ماه یک بار اپراتورهای استانی را دعوت و جلسه های 
آموزش��ی را با حضور مهندس مشاور آی تی سازمان 

برگزار کنیم.
همانگون�ه ک�ه اش�اره کردی�د یکی از  �

اصلی تری�ن کارکرده�ای س�امانه، ارجاع 
خدمات مهندس�ی و معرفی مس�ئولان فنی 
ب�ه بهره ب�رداران معادن اس�ت. آیا انتخاب 

بهره برداران با توجه به این سامانه، تاثیری 
روی ایمنی معادن می گذارد؟

تایی��د ایمنی در معادن یکی از اصلی ترین وظایف 
مس��ئولان فنی اس��ت. از این رو برای اینکه موقعیت 
شغلی ش��ان ب��ه خطر نیفت��د در گزارش ه��ای خود 
دق��ت زیادی به خ��رج می دهند اما یک��ی از اهداف 
راه اندازی این س��امانه این اس��ت که ارج��اع کار بر 
مبنای صلاحی��ت، ظرفیت و عدالت باش��د. لازم به 
یادآوری اس��ت که س��ازمان نظام مهندسی معدن، 
یک بانک اطلاعاتی بسیار قوی دارد و مهم ترین آنها، 
بانک اطلاعات مسئولان فنی و بانک اطلاعات معادن 
است. این اطلاعات به ما این امکان را می دهد که از 

زوایای مختلف به مسائل نگاه کنیم.
و کلام آخر؟ �

یکی از اهداف س��ازمان نظام مهندس��ی معدن و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت این اس��ت که کارها 
بیش��تر به ص��ورت الکترونی��ک انجام ش��وند. عصر 
فناوری اس��ت و گری��زی جز گام گذاش��تن در این 
مس��یر نداریم. با راه اندازی س��امانه های الکترونیک، 
رف��ت و آمد به مراک��ز اداری در حجم قابل توجهی 
کاهش پی��دا می کند و تمرکزگرایی در مقیاس قابل 
توجه��ی کاهش خواهد یافت.  م��ن به موفقیت این 
طرح بس��یار امیدوارم و معتق��دم کارهای خوبی در 
این زمینه انجام ش��ده که در س��ایه آن، بسیاری از 
مش��کلات موجود در روند انتخاب بهره برداران رفع 

می شود.

محم�د رس�ا/ فعال معدن�ی : به��ره وری پایی��ن، یکی از 
چالش های بس��یار مهم در صنعت سنگ ایران به شمار می رود. 
در واقع اس��تخراج معادن، به طور سنتی و بدون توجه به اصول 
اولیه اس��تخراج و ویژگی های س��نگ در مرحله فرآوری انجام 
می ش��ود. به دیگر سخن، معدنکاران نگران ضایعات و هدررفت 
منابع نیس��تند و بنابراین س��نگ، از لحاظ ابعاد، س��ایزبندی و 
رگه ه��ای طبیعی آن و ب��دون توجه به ایراده��ای ذاتی مانند 
ترک ها و ش��کاف ها استخراج می ش��ود. وجود این نقاط ضعف 

باعث افزایش ضایعات در مرحله فرآوری می شود.

بهره وری پایی��ن در فرآوری هم از جمله مش��کلات دیگری 
اس��ت که در صنعت س��نگ ایران خودنمای��ی می کند. باوجود 
اینکه در بعضی کارخانه ها، ماش��ین آلات مدرنی وجود دارد اما 
همچنان بهره وری پایین اس��ت، همانند چالشی که در مبحث 
اس��تخراج مطرح اس��ت زیرا مبانی اولیه علمی فرآوری سنگ 

رعایت نمی شود. 
مشکل دیگر نیز وجود نداشتن س��اختار و سازمان قدرتمند 
تولید در کارخانه هاس��ت که باعث می ش��ود بهره وری، پایین و 

میزان ضایعات بالا باشد.

علاوه بر بهره وری پایین در استخراج و فرآوری صنعت سنگ 
که بدان اش��اره ش��د، »ضعف آموزش« یکی دیگر از مشکلات 

قابل توجه در صنعت سنگ ایران است. 
در واق��ع آموزش کارکنان به وی��ژه کارکنان کلیدی تولید در 
مرحله اس��تخراج و فرآوری به صورت س��ینه به سینه و تجربی 
ب��وده و در نتیج��ه، افراد معدودی هس��تند ک��ه آموزش های 
آکادمیک، حرف��ه ای و مهارتی را برای کار در معدن یا کارخانه 

دیده باشند.
 به همین دلیل، صنعت سنگ با فقر شدید پشتوانه تخصصی، 

علم��ی و مهارتی کارکنان روبه رو اس��ت. علاوه ب��ر آنکه اصولا 
روش��ی برای ارزیابی سطح آموزش��ی و مهارتی کارکنان و ارائه 

آموزش های تکمیلی به آنها، وجود ندارد.

ضایعات، گزینه آخر مدیریت معادن سنگ

سامانه ارجاع خدمات مهندسی، گامی در جهت انتخاب آسان تر مسئولان فنی

رییس سازمان نظام مهندسی معدن ایران در گفت وگو با صمت مطرح کرد
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 فاصله آموزه های دانشگاهی با 
آموزه های کاربردی

ارتب��اط بخ��ش صنعت با دانش��گاه 
یکی از مهم ترین محورهایی اس��ت که 
متاس��فانه در ۴۰ سال گذشته آن طور 
که باید به آن پرداخته نش��ده اس��ت. 
از زم��ان دولت یازده��م در این زمینه 
برخ��ی اقدام ها انجام ش��د اما هنوز در 
این باره مش��کلات جدی وج��ود دارد. 

موسس��ه های پژوهشی و دانشگاه ها به دلیل قطع ارتباط با بخش صنعت از جمله 
صنعت نفت، حفاری و پتروش��یمی در این زمینه به دستاوردهای مناسبی دست 
نیافته اند. از جمله معضلاتی که در این زمینه وجود دارد این است که آموزش های 
دانش��گاهی در ای��ن زمینه کاربردی نیس��ت. به عبارت دیگر س��رفصل هایی که 
دانشجویان در دانشگاه فرا می گیرند، در بخش واقعی صنعت نمی تواند پیش برنده 
باش��د. مشکلی که به دنبال این موضوع به وجود می آید این است که دانشجویان 
پس از پایان دوران تحصیل نمی توانند جذب بازار کار ش��وند. علاوه بر این حتی 
در صورت��ی ک��ه فارغ التحصیلان بتوانند در بازار کار حضور داش��ته باش��ند، در 
فعالیت های کارگاهی یا بخش هایی مانند حفاری با مش��کل روبه رو می ش��وند و 
دوباره باید دوره های آموزش��ی را بگذرانند. بس��یاری از شرکت های زیرمجموعه 
وزارت نف��ت اکنون برای نیروهای کار جوان دوره آموزش��ی برگزار می کنند و در 
این موارد آموزش های داده ش��ده بس��یار کاربردی تر است از دوره هایی است که 

نیروی کار در زمان تحصیل گذرانده است.
بر این اس��اس بس��یاری از دوره های آموزشی در دانشگاه علاوه بر اینکه کاربرد 
کافی در بخش واقعی صنعت نفت ندارد، بلکه باعث می شود، عمر و سرمایه فرد نیز 
از بین برود. بر این اساس باید در پی راهکارهایی بود که میزان کاربرد آموخته ها 
در بخش واقعی صنعت نفت افزایش یابد. روز گذش��ته در این زمینه قراردادهایی 
به امضا رسید که امیدواریم این موضوع ادامه داشته و برنامه ریزی های آن به شیوه 

اصولی انجام شده باشد.

یادداشت

 امی�ر مه�رزاد: مصرف ان��رژی در ایران 
به گونه ای است که در تمام حوزه ها با میانگین 

و استاندارد جهانی اختلاف زیادی دارد.
به عب��ارت دیگر، ایرانیان دس��ت کم بیش از 
نصف جمعیت جهان انرژی مصرف می کنند و 
این موضوع باعث ش��ده تا توان صنعتی کشور 
ص��رف تولید برای رفع نیازهای داخلی ش��ود. 
حال اگر میزان مصرف انرژی در کشور کاهش 
یاب��د توان صنعت��ی تولید و اس��تخراج صرف 
ص��ادرات و تقویت زیرس��اخت های اقتصادی 

می شود.
به گزارش صمت یکی از موضوع هایی که در 
سال های گذشته بارها بر آن تاکید شده کاهش 

مصرف گاز طبیعی و بنزین است.
ای��ران در حالی ب��ه غنی تری��ن منابع گازی 
جهان دسترسی دارد که بیش از ۹۲درصد گاز 
تولیدی در کش��ور به بخش مصرف اختصاص 

یافته است.
به عبارت دیگر، تمام گاز استخراج و فرآوری 
شده در داخل کش��ور مصرف می شود. در این 
بین مقداری هم صرف کارخانه های پتروشیمی 
می ش��ود و این موضوع س��بب ش��ده تا سبد 

صادرات کشور خالی بماند.
نگاه��ی به آماره��ا و وضعیت تولی��د بنزین 
در کش��ور نیز حکایت از همین مش��کل دارد. 
ارزان بودن انرژی، نبود برنامه مشخص ازسوی 
نهاده��ای اجرایی برای مصرف بهینه، س��امانه 
حمل ونقل عمو  می  معیوب و تولید خودروهای 
با کیفیت پایین س��بب افزایش بی رویه مصرف 

سوخت در کشور شده است.
این موضوع علاوه بر هدردادن س��رمایه ملی 
و ایجاد آلودگی های زیست محیطی، افزون بر 
هدررفت س��رمایه های مل��ی، ظرفیت صادرات 

سوخت را با کاهش روبه رو خواهد کرد.
این ها در حالی است که اگر مصرف انرژی در 
کشور بهینه شود،   می توان از ظرفیت صادرات 
این محصولات استفاده کرد. کارشناسان نفتی 
در ای��ن زمینه معتقدند ص��ادرات بنزین و گاز 
بس��یار ساده تر از صادرات نفت است. صمت در 
ادامه ب��ه ظرفیت های تولید و ص��ادرات گاز و 

بنزین در کشور پرداخته است.
فاز سوم ستاره و تولید بنزین �

با آماده سازی واحد تقطیر فاز سوم پالایشگاه 
س��تاره خلیج ف��ارس، بنزین تولی��دی در این 
پالایشگاه که پیش از این با راه اندازی فاز دوم و 
افزایش روزانه ۱۲میلیون لیتری به ۲۴میلیون 
لیتر رسیده بود، به رقم ۲۶میلیون لیتر در روز 

رسید.
به گ��زارش وزارت نفت، فاز س��وم این طرح 
نیز به زودی به بهره برداری می رس��د و این رقم 
ب��از هم افزای��ش خواهد یافت، ب��ه نحوی که 
پیش بینی ها حاکی از دستیابی به امکان تولید 

روزان��ه ۳۵ تا ۴۰ میلیون لیتر بنزین با کیفیت 
در این پالایشگاه است.

طرح های دیگر توس��عه ای در پالایشگاه های 
کش��ور نیز به مرور به بهره برداری می رس��د و 
رقم تولید بنزین کش��ور افزایش خواهد یافت، 
اما پرسش��ی که مطرح می ش��ود این است که 
بازی تعقیب تولید و مصرف س��وخت کشور تا 

کجا ادامه خواهد یافت؟
صحبت از مصرف بی رویه سوخت در کشور، 
موضوع جدیدی نیست؛ با این حال با توجه به 
وضعیتی که ممکن اس��ت پ��س از تحریم های 
نفتی برای درآمدهای ارزی کشور ایجاد شود، 
اکنون به نظر   می رسد بهترین سیاست مصرف 

بهینه ان��رژی و ایج��اد زمینه ب��رای صادرات 
اس��ت. اگر ایرانیان بتوانند شدت مصرف انرژی 
را ب��ه اس��تانداردهای جهان��ی نزدی��ک کنند 
تحریم ه��ای   امریکای��ی دس��ت کم در این باره 
 بخ��ش قابل توجه��ی از تاثیر خود را از دس��ت 

می دهد.
غلامعل��ی میگلی ن��ژاد، کارش��ناس نف��ت و 
ان��رژی در گفت وگ��و ب��ا صم��ت اظهارک��رد: 
  امری��کا یک جن��گ اقتصادی ب��زرگ را به راه 
 انداخت��ه و ای��ن موضوع تنها به ای��ران مربوط

 نمی شود.
در ای��ن زمین��ه یک��ی از سیاس��ت هایی که 
  می ت��وان در پیش گرفت، صادرات بنزین و گاز 

اس��ت. بنزین دارای ارزش افزوده بالایی بوده و 
بازار گس��ترده تری نس��بت به نفت خام دارد. 
ع��لاوه بر این به راحتی   می ت��وان این محصول 

را صادر کرد.
میگلی ن��ژاد افزود: صادرات بنزین و بازاریابی 
ب��رای این محص��ول بس��یار س��اده تر از نفت 
خام اس��ت. بنزین را به راحت��ی   می توان برای 
برخی کش��ورهای همس��ایه فرس��تاد اما نفت 
خام این طور نیس��ت. بر این اس��اس تمرکز بر 
 صادرات بنزی��ن و گاز اکنون بای��د در اولویت

 باشد.
برخی کشورها در همسایگی ایران پالایشگاه 
مناس��ب ندارند و این موضوع باعث می ش��ود 

نیازی به نفت ایران نداشته باشند. 
با این حال تمام کشورها نیاز به بنزین دارند 

و به راحتی   می توان به آنها بنزین صادر کرد.
این کارش��ناس ح��وزه ان��رژی همچنین به 
مزیت ه��ای ص��ادرات گاز پرداخ��ت و در این 
زمین��ه توضیح داد: ش��اید ص��ادرات گاز برای 
کش��ور درآمد چندانی نداش��ته باش��د اما این 
محص��ول   می تواند قدرت سیاس��ی ایران را در 
منطقه افزایش دهد. پیش از این ترکمنس��تان 
ق��درت بس��یار بالای��ی در منطق��ه داش��ت و 
یک س��ال ب��ا قط��ع گاز روی ایران توانس��ت 
 نرخ ای��ن محصول را به ۹براب��ر ارزش قرارداد 

برساند. 
در آن دوره به دلی��ل نبود توان مناس��ب در 
این حوزه ایران مجبور ش��د فشار ترکمنستان 

را بپذیرد. 
ب��ا این ح��ال اکنون ای��ران در ای��ن زمینه 
ق��درت زیادی دارد و   می توان��د با صادرات گاز 
به کشورهای همس��ایه قدرت سیاسی خود را 

نیز افزایش دهد.
وی ب��ا بیان اینکه ص��ادرات گاز نیاز به خط 
لول��ه دارد، گف��ت: این تاسیس��ات هزینه های 
بس��یار بالای��ی دارد و برای دو کش��ور منافع 
مش��ترکی ایجاد می کند. بر این اس��اس است 
که قدرت کش��ور صادرکننده افزایش   می یابد 
و حتی   می تواند زمینه س��از فعالیت های دیگر 

باشد.
سیاست های دولت �

یکی از موضوع هایی که در این زمینه اهمیت 
دارد سیاس��ت های کاهش مصرف انرژی است. 
هرچند صرفه جوی��ی در این زمین��ه   می تواند 
نقش بس��یار مهمی  داش��ته باش��د اما کاهش 
مص��رف ان��رژی نیازمند موضوع ه��ای دیگری 
است که اهمیت بیشتری نسبت به صرفه جویی 
دارند. یک��ی از مهم ترین زیرس��اخت هایی که 
در ای��ن زمینه نقش دارد، س��امانه حمل ونقل 

عمو  می  و  خصوصی
اس��ت. اگ��ر دول��ت بتوان��د این س��امانه را 
ساماندهی کند، طبیعی است که مورد استقبال 
قرار   می گیرد و مسافران شهری بیشتر به سمت 
استفاده از شیوه های عمو  می  هدایت   می شوند. 
در حالی که در ش��رایط کنونی عموم مردم از 
س��امانه های حمل و نقل ناراضی هستند. علاوه 
ب��ر این موضوع دیگری ک��ه در این زمینه باید 
اجرا شود، چانه زنی های سیاسی برای صادرات 

گاز است.
باوجود اینکه ایران یکی از غنی ترین کشورها 
در زمینه دسترس��ی به منابع گازی به ش��مار 
  م��ی رود اما در ص��ادرات با مش��کلاتی روبه رو 
اس��ت. علاوه بر کاهش مص��رف، بهبود ارتباط 
ایران با همس��ایگان نی��ز از دیگر موضوع هایی 

است که باید برای آن برنامه ریزی شود.

!انرژی مصرف می کنیم
بیــش از

نصف جمعیت جهان


